
وزیرجهاد کشاورزی اعلام کرد
وم شفافیت قیمت در توزیع گوشت قرمز   لز

در سامانه ستکاوا
وزیر جهاد کشــاورزی گفــت: در توزیع 
گوشت در سامانه ستکاوا شفافیت قیمت 
داشته باشید و از رسانه برای اطلاع رسانی 
در این زمینــه کمک بگیریــد. به نقل از 
وزارت جهاد کشــاورزی، جلسه قرارگاه 
امنیــت غذایی به ریاســت ســید جواد 
ســاداتی نژاد وزیر جهاد کشــاورزی و با 
حضور معاونین وزیر، رؤسای سازمان ها 
و مســؤولان ذی ربــط در وزارت جهاد 
کشاورزی برگزار شــد.در این جلسه، سیدجواد ســاداتی نژاد وزیر جهاد 

کشاورزی، بر تولید قراردادی گوشت قرمز تاکید کرد.
وی افزود: وظیفه قرارگاه امنیت غذایی هماهنگی دستگاه های متولی امر 

تنظیم بازار محصولات کشاورزی است.
ساداتی نژاد، شرکت پشتیبانی امور دام کشور را موظف به حمایت از تولید 
قراردادی گوشت قرمز در کشور دانســت و گفت: این شرکت باید از تولید 
قراردادی گوشت قرمز حمایت کرده و در تأمین تسهیلات و اجرای طرح 

با معاونت امور دام وزارتخانه همکاری کند.
وی در خصــوص صحبت های مطرح شــده مبنی بر معدوم ســازی ۱۵ 
میلیون قطعه جوجــه یک روزه تاکیــد کرد: هیچ گونه جوجه کشــی و 

معدوم سازی در چند وقت گذشته نداشته ایم.
وزیر جهاد کشاورزی عنوان کرد: بازرگانی داخلی وزارت جهاد کشاورزی 
باید تســلط کامل بر بازار و تولید داشــته باشد تا کشــور دچار کمبود و 

بیش بود نشود لذا تنظیم بازار داخلی بر عهده این بخش است.
وی در رابطه با توزیع گوشــت قرمز در ســامانه ســتکاوا گفت: در توزیع 
گوشت در سامانه ســتکاوا شفافیت قیمت داشته باشــید و از رسانه برای 

اطلاع رسانی در این زمینه کمک بگیرید.
ســاداتی نژاد در پایان تصریح کرد: تنظیم بازار گوشــت قرمــز و مرغ به 
اتحادیه ها واگذار شده اســت و امیدواریم اتحادیه ها و تشکل ها با حمایت 
وزارت جهاد کشــاورزی در زمینه خرید، ذخیره سازی و صادرات گوشت 

مرغ موفق عمل کنند.

وزیر اقدامات جدید برای جلوگیری از قاچاق سوخت

انتقال ۵۰ درصدی بنزین کشور از منطقه خلیج فارس
فاطمه صفــری دهکردی  ایــران به 
عنوان یکی از بزرگترین دارنده ذخایر نفتی 
جهان هم اکنون روزانه بیش از سه میلیون 
بشــکه نفت تولید می کند کــه در صورت 
افزایش تولید نیاز به توســعه زیر ساخت ها 

دارد.
 روزانه بیــش از ۳ میلیون بشــکه نفت در 
کشــور تولید می شــود تا به عنوان یکی از 
دارندگان منابع نفت و گاز ســوخت مورد 
نیاز کشــور را تأمین کند، شاید در ابتدا کار 
ساده ای باشــد اما این طور نیست. چرا که 
بیشتر پالایشگاه های ایران در جنوب کشور 
از خوزستان گرفته تا بندر عباس و عسلویه 
قرار دارد. اگر چه مناطــق جنوبی همگی 
تأمین کننده ســوخت مورد نیاز کشــور 
هســتند اما به نظر می رسد در ۳ پالایشگاه 
در هرمزگان سنگینی این بار را به دوش می 
کشــند به طوری که بیش از نیمی از بنزین 
را در پالایشــگاه های لاوان، بندرعبــاس 
و ســتاره خلیج فارس تولیــد می کنند در 
حالی که بازار مصرف آنها در شــمال کشور 
قرار دارد، همین موضوع سبب شده تا خط 
انتقال فرآورده هــای نفتی همواره از اهمیت 

ویژه ای برخوردار باشد.
از انجا که این سه پالایشگاه بخش عظیمی 
از بنزیــن و ســایر فرآورده هــای را تولید 
می کنند و در صورت اختلال انتقال بنزین 
به سایر نقاط کشــور به معنای اختلال در 
کل کشــور اســت، به همین دلیل منطقه 
خلیــج فــارس شــرکت خطــوط لوله و 
مخابرات نفت ایــران همواره تلاش کرده تا 
مشکلی در انتقال فراورده های نفتی این ۳ 
پالایشگاه مهم در هرمزگان وجود نداشته 
باشــد، حالا هم تلاش می کند تا با احداث 
خط لوله جدیدی در مســیر بندر عباس، 
سیرجان و رفســنجان به موازات خط لوله 
قدیمی ای که در این مســیر قرار داشــت 
در مســیر توســعه و افزایش انتقال تولید 

فرآورده های نفتی گام بردارد.
به گفتــه حمیدرضــا کیهان پــور، مدیر 
منطقه خلیج فارس شــرکت خطوط لوله 
و مخابــرات ایــران، فرآورده هــای نفتی 
تولیدی در این ۳ پالایشــگاه از طریق یک 
خط لوله ۲۶ اینچ کــه اواخر دهه ۶۰ برنامه 
احداث آن آغاز شــده و در ابتدای دهه ۷۰ 
به بهره برداری می رســد، از بندرعباس به 
رفسنجان ظرفیت اســمی این خط ۲۷۰ 
هزار بشــکه که معادل ۴۷ میلیون لیتر در 

روز است.

 ۱۳.۶ میلیارد لیتر فرآورده نفتی
 در ۹ ماهه سال جاری

مدیر منطقه خلیج فارس شــرکت خطوط 
لولــه و مخابرات ایــران حمیدرضا کیهان 
پور گفت: این شــرکت حلقــه اتصال بین 
مجموعه پالایشــگاه های کشــور، شرکت 
ملی نفت ایران و شــرکت ملی پخش ایران 
اســت که تأمین خوراک پالایشــگاه های 
تولیــدی  انتقــال ســوخت  و  کشــور 
پالایشــگاه های کشــور به تمــام مناطق 
کشــور را برعهــده دارد. همچنین تأمین 
ارتباطات پایدار و انتقال شــبکه اطلاعاتی 
خود شرکت خطوط لوله و مخابرات و سایر 

شرکت های نفتی است.
وی با بیان اینکــه حوزه فعالیــت منطقه 
خلیج فارس در اســتان هرمزگان و جنوب 
کرمان اســت، اضافه کرد: ۳ ابر پالایشگاه 
کشور در استان هرمزگان قرار گرفته است 
که شامل پالایشگاه ســتاره خلیج فارس، 
پالایشــگاه بندرعباس و پالایشگاه لاوان 

است.
به گفته کیهان پــور ۱۳.۶ میلیــارد لیتر 
در ۹ ماه امســال فرآورده نفتــی مختلف 
از این خط لوله حمل شــده که ۷۰ درصد 
این فرآورده بنزین بدون ســرب و یورو، ۲۶ 
درصد نفتگاز یورو و ۴ درصد مربوط به نفت 

سفید است.
وی اضافه کرد: روزانــه ۴۹ میلیون لیتر به 
صورت میانگیــن در روز از ایــن خط لوله 
حمل شده است، که نشــان می دهد که با 
احتســاب زمان تعمیرات، بیش از ظرفیت 
اســمی خط لوله از آن استفاده می شود. در 
مواقعی در روز بیش از ۲۵ درصد از ظرفیت 

اسمی خط لوله ۲۶ اینچ است.
به گفته مدیر منطقه خلیج فارس شــرکت 
خطوط لوله و مخابــرات ایــران در ۹ ماه 
امســال ۹ میلیــارد و ۵۰۵ میلیــون لیتر 
بنزین، ۳ میلیارد و ۵۶۰ میلیون لیتر نفت 
گاز یورو و معمولی و ۴۵۰ هــزار لیتر نفت 

سفید حمل شده است.
مدیر منطقه خلیج فارس شــرکت خطوط 
لولــه و مخابــرات ایــران افــزود: منطقه 
خلیج فــارس بیشــترین حجــم انتقال 
فرآورده های نفتی را دارد و ۳.۷ کیلومتر از 
خط لوله ۲۶ اینچ بندرعباس به رفسنجان 

در منطقه خلیج فارس است.
وی با اشــاره به احداث خــط لوله ۲۶ اینچ 
جدید همان مســیر خط لوله قبلی به جز 
چند منطقه پــر خط را طــی خواهد کرد، 
گفت: طــول آن ۴۶۰ کیلومتر خواهد بود و 
ظرفیت اســمی آن ۳۰۰ هزار بشکه در روز 
خواهد بــود و بر اســاس برنامه ریزی های 

پالایشــگاه ســتاره خلیج فارس اســت و 
ظرفیت انتقال فراورده در این منطقه ۱۰۰ 

درصد افزایش خواهد داشت.
وی اضافــه کرد: در ۲ پالایشــگاه ســتاره 
خلیج فــارس و بندرعبــاس روزانــه ۸۳ 
میلیون لیتــر ۳ فرآورده بنزیــن، نفت گاز 
و نفت ســفید تولید می کنند که به داخل 
کشور منتقل می شود، ادامه داد: برنامه این 
است که با ۲ رشــته خط لوله فرآورده های 

نفتی را به مبادی مصرف منتقل کند.
مدیــر منطقــه خلیج فارس شــرکت 
خطوط لولــه و مخابرات ایــران گفت: 
ایجاد پســت های برق خط لوله ۲۶ اینچ 
جدید نهایی شــده و آماده تحویل است. 
خط لوله در گســتره اول ۷۵ درصد و در 
گستره دوم ۶۰ درصد پیشــرفت دارد و 
تا پایان امســال بخش هایی از آن به مدار 
بهره بــرداری می آید و ایــن خط به طور 
کامل توســط پیمانــکاران داخلی اجرا 

می شود.

تعویض ۱۴ کیلومتری پوشش در خط 
۲۶ اینچ

همچنین محمد نصــر، معاون فنی منطقه 
خلیج فارس شرکت خطوط لوله و مخابرات 
ایران در رابطه با اقدامات ویژه منطقه خلیج 

فــارس گفت: در راســتای انتقــال پایدار 
فرآورده هــای نفتی اقداماتــی در منطقه 
خلیج فارس شرکت خطوط لوله و مخابرات 
ایران در حال انجام است و تعویض پوشش 
برخــی از نقاط ایــن خط لوله بــه منظور 

ضخامت سنجی آن انجام شده است.
به گفته نصر در ســال گذشــته و ۹ ماهه 
امسال ۱۴ کیلومتر تعویض پوشش در خط 
۲۶ اینچ انتقال فــرآورده از بندرعباس به 

رفسنجان انجام شده است.
وی ادامه داد: کل این خــط لوله با پیگرانی 
هوشــمند و رصد واحدهای مختلف انجام 
می شــود و در کنار آن تعویض برخی نقاط 

نیز در دستور کار قرار دارد.
نصر با اشــاره به یــک پــروژه ۲۲ میلیارد 
تومانــی تعویض پوشــش نیز بــه تازگی 
تعریف شــده گفت: تجهیــز کارگاه انجام 
شــده اســت و در حوزه تعمیرات خط به 
تناســب فعالیت ها، تقویت خط موجود در 

حال انجام است.
معاون فنی منطقه خلیج فارس شــرکت 
خطوط لوله و مخابرات ایران با اشــاره به 
اینکه بیشترین فرآورده مربوط به بنزین 
اســت که از ۱.۵ میلیارد لیتــر فرآورده 
۱.۱ میلیارد لیتر مربوط به بنزین اســت 
توضیــح داد: مابقــی فرآورده ها مربوط 
به نفتگاز و نفت ســفید می شــوند که به 
ترتیب، ۳۰۰ میلیــون لیتر نفتگاز و ۱۰۰ 
میلیون لیتــر نیز مربوط به نفت ســفید 

است.

استفاده از دانش بومی برای تعمیرات
نصــر اضافــه کــرد: شــرایط موتورها در 
ایســتگاه های منطقه خلیج فارس مناسب 
بوده و سال گذشته اورهال یکی از موتورها 
توسط یکی از شرکت های داخلی انجام شد 
و هســته موتور را با دانش بومی تعویض و 

اکنون در مدار قرار دارد.
وی درخاتمه با اشــاره به ایجــاد کارگروه 
مبارزه بــا قاچاق توضیــح داد: کارگروهی 
در ســتاد منطقــه خلیج فارس شــرکت 
خطوط لوله و مخابرات ایران تشکیل شده 
تا احتمال ســرقت و تجاوز به خطوط لوله 
را شناســایی کنند. با توجه بــه اینکه این 
منطقه در حاشیه خلیج فارس و دسترسی 
به آب های آزاد قــرار دارد، احتمال قاچاق 
نیز بیشتر است با سیســتم های کنترلی و 
پارامترهایی مانند فشار خط، هر برداشتی 

قابل شناسایی است.

ترمیم تیم اقتصادی کابینه ادامه دارد؟

خاندوزی سیاست ارزی دولت را زیر سئوال برد
 خبری از جداول نیست!

ارائه بودجه ای بدون تشریفات 
به مجلس
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خانه  هنر   میرا

طبق لایحه بودجه ۱۴۰۲
 افزایش ۲۰ درصدی حقوق در سال آینده

تصمیم جدید برای مدیریت مصرف گاز
هر یک درصد صرفه جویی، سه درصد تخفیف!
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کشف حجاب، مقابله با سنت یا مدرنیزاسیون
علیرضا قاسم  زاده   در دورانی که غــرب پله های ترقی را پشت سر می گذاشت، 
ســایر کشــورها در نقاط مختلف دنیا محو تغییرات ظاهری و باطنی این اتفاقات 
بودند. بعضی از کشورها علاقه پیدا کردند تا تحولات غرب را وارد کشورهای خود 
کنند. برخی کشــورها ظاهر این تغییرات را بیشــتر مورد نظر قرار دادند و شروع 
پیشــرفت و تمدن نو را از ظاهر آغاز می کردند. در ایران نیز با شروع تمدن غرب، 

پادشاهانی در نظر داشتند تا از پیشرفت ها عقب نمانند. 

یادداشت

با تورم ۴۵ درصدی همه مردم در زیان هستند
سید حمید حسینی نگاهی گذرا بر مهمتریــن وقایع روزهای اخیر  خواهیم 
داشت. یک - این روزها مصادف با سال نو میلادی است و شاهد ارایه گزارش از 
عملکرد بازارها و پیش بینی بازارها در سال آینده هســتیم، دربازار سهام دنیا 
خصوصا امریکا شاخص سهام ۵۰۰ شرکت بزرگ امریکا ۲۰ درصد افت داشته 
و بعضی از برندهای معروف دنیا مانند تسلا، اســنپ چت، زوم و کاروانا ارزش 

سهامشان بیش از ۷۰ درصد ریزش داشته .

دیدگاه
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کشف حجاب، مقابله با سنت یا مدرنیزاسیون
علیرضا قاســم  زاده   در دورانی که غرب پله های ترقی را پشــت ســر 
می گذاشت، سایر کشــورها در نقاط مختلف دنیا محو تغییرات ظاهری و 
باطنی این اتفاقات بودند. بعضی از کشــورها علاقه پیدا کردند تا تحولات 
غرب را وارد کشورهای خود کنند. برخی کشــورها ظاهر این تغییرات را 
بیشتر مورد نظر قرار دادند و شــروع پیشــرفت و تمدن نو را از ظاهر آغاز 
می کردند. در ایران نیز با شــروع تمدن غرب، پادشاهانی در نظر داشتند تا 
از پیشرفت ها عقب نمانند. آنها این عقب  ماندگی را از ظاهر شروع کردند و 
در اغلب مسائل در حد همان ظاهر باقی ماند و به تغییرات بنیادین تبدیل 
نشد.بسیاری تصور می کنند مسئله غربی شدن از زمان پهلوی اول مطرح 
و آغاز شــد؛ درحالی که جرقه های آن از زمان قاجار و توسط روشنفکران 
و فرنگرفته ها زده شــد. درســت در همان زمانی که پادشــاهان به فرنگ 
می رفتند و به جای الگو گرفتن برای پیشــرفت، خوش گذرانی های خود 
را ترجیح می دادند. اولین تأثیر افکار و عقاید روشــنفکران فرنگ رفته در 
ایران را می توان بر شاهزادگان قاجاری مشاهده کرد. این مورد را می توان 
در خاطرات آن ها مشاهده کرد. برای مثال تاج  السلطنه، دختر ناصرالدین 
شاه، در خاطراتش به این قضیه اشــاره کرده است: »در مسافرت تبریز، در 
تمام عرض راه و دهــات، زن و مرد را با یکدیگر بدون حجاب مشــغول کار 
دیدم.« دختر تاج السلطنه، مهین بانو، خاطره ای را تعریف می کند: »پدرم 
وقتی از اروپا برگشت، چادر را از سر مادرم و خانم ها برداشت.« تصور بهتر و 
جالب تر را می توان در تعریف خانم لیدی شیل، همسر سفیر وقت انگلیس، 
متوجه شــد: »در عید نوروز، همان طور که نمایندگان خارجی برای سلام 
به دربار دعوت می شدند، همســران آن ها هم برای تبریک، خدمت بانوان 
ســلطنتی می رســیدند. در یکی از عیدهای نوروز موفق شدم به حرمسرا 
بروم. ناگاه در تالار… دختر زیبای ۲۰ ســاله ای را دیــدم که با مد پاریس 
لباس پوشیده بود. چارقد هم نداشت. ســر و زلفش آرایش فرنگی داشت. 
من تصور کردم یک دختر اســپانیولی اســت، اما مادام عباس به من گفت 
این دختر مشیرالدوله سفیر کبیر ایران در استانبول است. در مدرسه سن 

مارتین فرانسوی ها تربیت شده است…«
از سوی دیگر روشــنفکران فرنگ دیده نیز با استفاده از نشریات و جلسات 
خصوصی بی حجابی را ترویج و تبلیغ می کردند. برای مثال نشــریه »عالم 
نسوان« که توســط »انجمن فارغ التحصیلان مدرسه دخترانه آمریکایی 
تهران« مدیریت می شد و یا کنسرت »قمرالملوک وزیری« در سال ۱۳۰۳ 
تأثیرات به خصوصی در این زمینه داشــتند. ایــن بی حجابی در آن زمان 
بخاطر مخالفت های بســیاری از علما و مردم در حد دربار ماند و گسترش 
زیادی را در پی نداشــت.این تأثیرات در زمان رضاشاه نمود بیشتری پیدا 
کرد. این تأثیرات که محمدعلی فروغی نیز در آن ســهم بســزایی داشت؛ 
پس از بازگشت رضاشاه از ســفر ترکیه در ســال ۱۳۱۳، بیشتر شد. رضا 
شاه در آن زمان بر مدرنیزاسیون کشــور بسیار پافشاری می کرد. او یکی از 
نشانه های تمدن و توسعه را جدایی دین از سیاست می دانست و به همین 
دلیل با احکام دین اسلام مخالف بود. هم چنین عامل عقب ماندگی ایران را 
وجود دین اسلام می دانست و بر این باور بود تا زمانی که این دین در کشور 

وجود داشته باشد هیچ پیشرفت و توسعه ای در ایران رخ نخواهد داد.
از اولین نشــانه های گرایش رضاخان به بی حجابی را می توان در تشکیل 
جمعیــت بیداری نســوان در دی ماه ۱۳۰۵ مشــاهده کــرد. یکی دیگر 
از اقداماتی کــه در راســتای بی حجابی صورت گرفــت، حضور عصمت 
دولتشاهی، همسر رضاشاه، به همراه دخترانش، شــمس و اشرف، در قم 
بود. این سفر که در نوروز سال ۱۳۰۶ انجام شد اعتراضات بسیاری از علما 
و مردم را در پی داشــت. برای اولین بار خانواده رضاشاه در این سفر بدون 
حجاب در اجتماع حاضر شــدند. عصمت الملوک دولتشــاهی این گونه 
تعریف می کند: »شب عید نوروز سال ۱۳۰۶ برای زیارت به قم رفته بودیم. 
دخترهای شاه )شمس و اشــرف( هم با عده ای دیگر، که اسم هاشان یادم 
نیست با ما بودند. بعد از زیارت، قرار بود در قسمت بالای غرفه های رواق که 
بین حرم و ایوان قرار دارد چادرهای ســیاه خود را با چادر سفید که همراه 
برده بردیم عوض کنیم. همه این کار را با سرعت انجام دادند؛ ولی من دقت 
و سرعت لازم را در این کار به کار نبردم؛ در نتیجه، مدتی بدون چادر یعنی 
بی حجاب شدم. مشاهده این وضعیت از ســوی آقایی که مشغول موعظه 
بود بشدت مورد اعتراض قرار گرفت. بعد هم یکی از علما که در حرم مطهر 
حضور داشــت در تأیید گفته های آن آقا مطالبی را عنوان کرد که نزدیک 

بود بلوایی بر پا شود.«
در ســال ۱۳۱۰ نیز رضاخان طی یک دســتور اعلام کرد: »زنان باید در 
برداشتن حجاب خود آزاد باشــند و اگر فردی یا ملایی متعرض آنان شد، 
شهربانی باید از زنان بی حجاب حمایت کند.« در ســال بعد نیز برگزاری 
کنگره زنان شرق به ریاست شــمس پهلوی برگزار شد. در این کنگره زنان 
کشورهای دیگر با همان پوشش غربی و بدون حجاب در آن حاضر شدند و 
از بی حجابی به عنوان تمدن بســیار تبلیغ کردند. همچنین در گام دیگر او 
تشــویق کننده ایجاد مراکز تعلیم و تربیت و مدارس به سبک اروپا و غرب 
بود. رضاخان در ســفر به ترکیه در خرداد ســال ۱۳۰۳ دیده بود که زنان 
بدون حجاب در فعالیت های اجتماعی حاضر هســتند. در ۱۱ آذر ســال 
۱۳۰۴ برای محمود جم، نخست وزیر وقت که کشف حجاب در زمان او رخ 
داد، این طور تعریف می کند: »نزدیک دو سال است که این موضوع کشف 
حجاب سخت فکر مرا به خود مشغول داشته است، خصوصاً از وقتی که به 
ترکیه رفتم و زن های آن ها را دیدم که »پیچه« و »حجاب« را دور انداخته 
و دوش به دوش مردهایشــان در کارهای مملکت به آن ها کمک می کنند، 
دیگر از هر چه زن چادری اســت بدم آمده اســت. اصلًا چــادر و چاقچور 

دشمن ترقی و پیشرفت مردم است.«
در بازگشت او از ترکیه، در تاریخ ۲۲ اردیبهشــت ۱۳۱۴ »جمعیت زنان 
آزادی خواه ایران« را به ریاســت دختر ارشد خود، شمس پهلوی، تأسیس 
کرد. پس از آن نیز مقــررات جدیدتری وضع کرد تا هماهنگی بیشــتری 
بین متحدالشــکل کردن لباس مردان و کشــف حجاب زنان برقرار باشد. 
سرانجام قانون کشف حجاب در ۱۷ دی ســال ۱۳۱۴ ابلاغ شد. این قانون 
از همان روزی که مطرح شد مخالفان بسیاری را داشت. برای مثال آقایان 
شیخ عبدالکریم حائری، ســیدمحمدتقی خوانساری، سیدحسین قمی و 
جمعی از علمای دیگر اعتراضات بســیاری به عملکرد رضاخان در ترویج 
بی حجابی داشتند. در همین راســتا نیز بسیاری از آنان به دلیل مخالفت با 
کشف حجاب تبعید شدند.سرانجام در ۱۷ دی ماه ۱۳۱۴ کشف حجاب در 
کشور رســمیت پیدا کرد. در این روز رضاخان همراه با همسر و دخترانش 
که کشــف حجاب کرده بودند در مراسم جشــن فارغ التحصیلی دختران 
دانش سرای مقدماتی حاضر شدند. تمامی مسئولان کشوری با همسران 
خود به این مراسم دعوت شــده بودند. در این مراسم طی هماهنگی هایی 
که از قبل آن انجام شده بود، همسران مسئولان بدون حجاب حضور پیدا 
کرده بودند. رضاشاه در گوشه ای سخنرانی این طور گفت: »باید خیاط ها 
و کلاه دوزها را تشویق کرد که مدهای قشنگ به بازار بیاورند. ما میله های 
زندان را شکستیم. حالا خود زندانی آزاد شده وظیفه دارد که برای خودش 

به جای قفس، خانه قشنگی بسازد.«
بسیاری از پیشــرفت ها در ظاهر افراد فراوانی از پادشــاه گرفته تا عوام را 
مجذوب خود کند. می توان گفت در بســیاری از مواقــع نیز بدون در نظر 
گرفتن موقعیتی که در آن هســتیم اقداماتی را انجــام می دهیم تا به آن 
پیشرفت برسیم. پیشرفت و مدرن شدن به سبک غرب در جای خود تحول 
عظیم و مثبتی است اما ممکن است در برخی موارد اثر عکس داشته باشد. 
این مدرن شــدن برای همه جوامع لازم اســت مخصوصاً در این دوره که 
مدرن نشدن برابر با مرگ یک ملت است. نکته ای که باید به آن توجه شود 
نوع مدرنیزه شدن و پیشرفت است. اگر بخواهیم مدرنیزاسیون غربی را به 
جوامع شرقی و دولت هایی که تمدن و فرهنگ بسیاری دارند را وارد کنیم 
باید تحلیل و تفکیک های بسیاری انجام شود. به عنوان مثال قانون کشف 
حجاب که در زمان رضاخان اتفاق افتاد اثرات منفی بیشــتری داشــت. 
می توان به این نتیجه رسید که رضاشــاه و اطرافیانش فقط به ظاهر مدرن 
شدن بسنده کرده بودند. مدرن شــدن و پیشرفت زمانبر و اساسی است. از 
طرفی نیز باید با توجه به فرهنگ، اقلیم، سیاست، اجتماع و… هماهنگ 
باشد و حداقل تضاد و تناقض کمتری در خود داشــته باشد تا بتواند نتایج 
مثبتی در پی داشــته باشــد. در غیر این صورت علاوه  بر شکست خوردن 
نقشه مدرن شدن، اعتراضات و همراه نبودن مردم در سیاست های دیگر را 

نیز در پی خواهد داشت.

یادداشت

رئیس جمهور تاکیــد کرد: تمایــل آمریکایی ها برای 
نزدیکی به ونزوئلا نه از سر دوســتی بلکه ناشی از نیاز 

این کشور به منابع انرژی است.
 به نقل از پایگاه اطلاع رســانی ریاســت جمهوری 
حجت الاسلام ســید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور 
در آئین دریافت اســتوارنامه »خوزه رافائل ســیلوا 
آپونته« ســفیر جدید جمهوری بولیواری ونزوئلا با 
بیان اینکه روابط دو کشور بسیار صمیمی و دوستانه 

است، گفت: در سفر آقای مادورو به تهران 
مذاکرات سازنده ای داشتیم که به توافقات 
مفیدی برای گســترش روابــط فیمابین 

منتج شد.
رئیس جمهور با اظهار امیــدواری از اینکه 
در دوره مأموریــت ســفیر جدیــد ونزوئلا 
گام هــای مؤثری در مســیر اجــرای این 

توافقات برداشته شــود، افزود: اجرای این تفاهمات 

می توانــد ظرفیت های متنوع دو کشــور را 
در مسیر گســترش همکاری های دوجانبه 

عملیاتی کند.
وی در بخــش دیگری از ســخنانش با بیان 
اینکه روحیه اســتقلال طلبی مردم ونزوئلا 
آنها را به ملتی ممتاز در منطقه تبدیل کرده 
است، اظهار داشت: تمایل امروز آمریکایی ها 
برای نزدیکی به ونزوئلا نه از ســر دوستی بلکه ناشی از 

نیاز این کشور به منابع انرژی است.
»خوزه رافائل سیلوا آپونته« ســفیر جدید جمهوری 
بولیواری ونزوئلا نیز در این مراسم با ابلاغ سلام رئیس 
جمهور و مردم ونزوئلا به آیت الله رئیســی تصریح کرد: 
ملت و دولت ونزوئلا قدردان حمایت های دولت و مردم 
ایران هستند و بنده در دوره ماموریتم تمام تلاش خود 
را برای گســترش و تقویت همکاری های اقتصادی دو 

کشور به کار خواهم گرفت.

رئیس جمهوری

خریدار  ســخنگوی فراکســیون انقلاب 
اســلامی مجلس گفت: معــاون اول رئیس 
جمهور باید جلسات ستاد فرماندهی اقتصاد 
مقاومتی را فعال و بین تیم اقتصادی دولت 

هماهنگی لازم را ایجاد کند.
ولی اســماعیلی، با تاکید بر ضرورت توجه 
بــه ظرفیــت ســتاد فرماندهــی اقتصاد 
مقاومتی، اظهار داشــت: بنــده در یکی از 
جلســات مشــترک دولت و مجلس گفتم 
که بین اعضای دولت به ویژه تیم اقتصادی 

هماهنگی لازم وجود ندارد.
وی بیان کرد: وضعیت بازار، شرایط سخت 
معیشتی مردم، گرانی های شدید ارز، طلا، 
خودرو و تورم افسارگسیخته نشان دهنده 
آن است که تیم اقتصادی دولت هماهنگی 

لازم را با هم ندارند.
نایب رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس 
شورای اسلامی با تاکید بر اینکه در شرایط 

فعلی لازم است جلسات ســتاد فرماندهی 
اقتصاد مقاومتی با جدیت بیشتری پیگیری 
شود، تصریح کرد: محمد مخبر، معاون اول 
رئیس جمهور باید ستاد فرماندهی اقتصاد 
مقاومتی را فعال، جلســات این ستاد را به 
صورت مرتب برگزار و بیــن تیم اقتصادی 

دولت هماهنگی لازم را ایجاد کند.
نماینده مــردم گرمی در مجلس شــورای 
اســلامی تاکید کرد: اگر بین تیم اقتصادی 
دولت هماهنگی وجود داشت، الان نباید تا 
این حد در بازارهــای مختلف تلاطم ایجاد 
می شد. چند ماه اســت که ستاد فرماندهی 
اقتصاد مقاومتی تشکیل جلسه نداده است 
و در شــرایط متلاطم بازار باید جلسات این 
ستاد تشکیل و در آن راهکارهای برون رفت 

از این وضعیت اقتصادی اتخاذ شود.
وی با تاکید بر اینکه بایــد از کابینه صدای 
واحد شنیده شود، ادامه داد: نوسانات شدید 

نرخ ارز تأثیــرات منفی بر معیشــت مردم 
گذاشته است. نوسانات نرخ ارز به ویژه دلار 
ضربه اساســی به معیشــت مردم و قیمت 
کالاهای اساســی می زند و نباید مسئولان 
ذیربــط بگویند کــه گرانــی ارز تأثیری بر 
معیشــت مردم و قیمت کالاهای اساســی 

ندارد.
ســخنگوی فراکســیون انقلاب اســلامی 
مجلس شــورای اســلامی گفت: ما منتقد 
تیم اقتصــادی دولت هســتیم و آنان باید 
هماهنگی بیشــتری با هم داشــته باشند. 
علی رغم اینکه مجلس باید به دولت کمک 
کند، اما اگر در جایی به اقتصاد و معیشــت 
مردم ضربه وارد شــود، ما باید صدای مردم 
باشیم و از ابزارهای قانونی خود مانند سوال 

و استیضاح استفاده کنیم.
اســماعیلی افزود: هنوز به صورت رســمی 
اســتیضاح وزیری در صحن مجلس اعلام 

وصول نشــده اســت که اگر این اتفاق هم 
بیفتــد، به معنــای اختلاف بیــن دولت و 
مجلس نیســت. ما بایــد از حقــوق مردم 
دفاع کنیم و اگر بین تیــم اقتصادی دولت 
هماهنگی ایجاد شــود، قطعاً بســیاری از 

مشکلات فعلی کشور حل و فصل می شود.
نایب رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس 
شورای اسلامی در پاسخ به سوالی مبنی بر 
اینکه دولت ســیزدهم تا چه حد توانست از 

ظرفیت ســتاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی 
اســتفاده کند، گفــت: انتظار مــا از دولت 
ســیزدهم این بود که به این ســتاد توجه 
بیشتری داشته باشد. شعار دولت سیزدهم 
این بود که هماهنگــی بین اعضای دولت به 
ویژه تیم اقتصادی بیشــتر خواهد شد، اما 
این گونه نبــود و ایــن ناهماهنگی ها تأثیر 
منفی خودش را روی وضعیت مردم و سفره 

آنان گذاشته است.

وئلا برای نیاز به منابع انرژی است تمایل آمریکا برای نزدیکی به ونز

محمدحسین ســیف اللهی  به گفته ی 
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اســلامی، در بحــث هزینه ها حتمــاً باید 
اصلاحاتی صورت گیرد به طوریکه ترکیب 
هزینه جاری و غیر جــاری و عمرانی در بد 

ترین نوع ترکیب قرار دارد.
 محمدرضا پور ابراهیمی، رئیس کمیسیون 
اقتصــادی مجلس شــورای اســلامی در 
برنامه ی ایــن هفته ی »پایــش« با عنوان 
»بودجه ۱۴۰۲« گفت: هر ســاله در تاریخ 
پانزده آذر ماه لایحه ی بودجه توسط دولت 
ارائه و ســپس براســاس زمان بندی های 
برنامه ریــزی شــده در مجلس شــورای 
اسلامی، با بررسی و تصویب شورای نگهبان 
تا اواخر اســفند مــاه مراحل خــود را طی 

می کند.
نماینده ی مــردم کرمان در ادامــه افزود: 
طبق زمــان بندی های مشــخص شــده، 
برنامه ی هفتم توســعه باید در موعد مقرر 
توســط دولت ســیزدهم ارائه می شد اما با 
توجه اینکه سیاســت های ابلاغی ســبب 
طولانی شــدن کار کارشناســی در مجمع 
شــد، تا به امروز هنوز این برنامه ابلاغ نشده 

است.
وی در ادامه بیان کرد: این مســاله، ســبب 
ایجاد اختلاف نظر بیــن مجلس و دولت در 
خصوص تقدم و تاخر برنامه و بودجه شده و 
با توجه به قواعد علمی و تخصصی برنامه ی 
پنج ســاله می تواند مبنا باشــد و بودجه بر 
اســاس احکام آن شــکل گیرد. با توجه به 
شرایط موجود و کمبود زمان، در حال حاضر 
بودجه اولولیت بیشتری نســبت به برنامه 
دارد. البته شــنیده ها حاکی از آن است که 
دولت به زودی برنامه ی هفتم توسعه را ارائه 

می کند اما باید توجه کرد، آیا به صورت هم 
زمان امکان بررســی بودجه و برنامه وجود 

دارد یا خیر؟
این نماینده مجلس یازدهم در ادامه اظهار 
داشت: ارائه ی برنامه توسط دولت با تأخیر 
مواجه شــده، از طرفی اگر برنامه ی یکساله 
در ســال جاری تصویب نشــود و به ســال 
آینده موکول شود، در این حالت عملًا تمام 
مؤلفه ها و شاخص های اقتصادی فاقد عدد 
و رقم شــده و امکان برنامه ریزی با مشکل 

مواجه می شود.
وی در خصوص اثرات منفی بودجه ی چند 
دوازدهم نیز گفت: بودجــه چند دوازدهم 
امــکان برنامــه ریــزی بــرای بخش های 

اقتصــادی را از بین می بــرد و این موضوع 
قطعاً به زیان کشــور اســت. اجرای بودجه 
چند دوازدهم توسط دولت درواقع هزینه ی 
جاری برای آن محسوب می شود، از رئیس 
جمهور و هیئت رئیســه ی مجلس شورای 
اســلامی خواهشــمندیم جمع بندی های 
لازم را سریع تر انجام دهند، زیرا هم برنامه و 

هم بودجه با تأخیر مواجه است.
پورابراهیمــی در خصــوص تغییــر ارقام 
بودجه نســبت به سال گذشــته بیان کرد: 
پیش بینی می شــود با توجه بــه نرخ تورم، 
تغییراتی در ارقــام بوجــه رخ می دهد، از 
دولت ها انتظار می رود بــا توجه به وضعیت 
اقتصــادی کشــور، سیاســت انقباضی در 

بخش هزینه های را اعمال کند و در قسمت 
درآمدی نیز با استفاده از روش هایی درآمد 
پایدار را افزایش دهند، دولــت فعلی نیز با 
نگاه علمی و کارشناســی و با عزمی استوار 
اصلاح ساختار بودجه که یکی از مهم ترین 

مؤلفه های امسال است را انجام دهد.
نماینده مردم کرمــان در خصوص اصلاح 
ساختار بودجه افزود: اصلاح ساختار بودجه 
شــامل دو بخش منابع و مصارف می شود، 
دولت باید سیاســت تصدی گــری را کنار 
گذاشته و در حوزه ی سیاست گذاری عمل 
کند، یعنی دولت با کاهش هزینه های خود، 
اجازه توســعه ی بخش مردمــی اقتصاد را 
بدهد. به عنوان مثال بانک ها و شرکت های 

دولتــی یکــی از مهم ترین ســرفصل های 
بودجه ی کشور هســتند، طبق برآوردهای 
صورت گرفته عملکردشان به طور متوسط 
۶۰ درصد زیان ده اســت طبیعا برخی از از 
آنها بایــد ادغام، برخی منحــل و بعضی نیز 

توسعه پیدا کنند.
این مقام مســئول در ادامه افزود: در بحث 
هزینه ها حتماً باید اصلاحاتی صورت گیرد، 
ترکیب جاری و غیر جــاری و عمرانی در بد 
ترین نوع ترکیب قرار دارد یعنی بیش از ۹۰ 
درصد مصــارف در هزینه های جاری جای 
دارد و کمتــر از ۱۰ درصد در بخش عمرانی 

است.
وی در ادامه اشــاره کرد: به نظر می رســد، 
بیشــترین بخش تمرکز در اصلاح ساختار 
بودجه بایــد بر بخش درآمدی باشــد، باید 
بتوانیم یک ســاماندهی جدی در حوزه ی 
نظــام مالیاتی کشــور ایجاد کنیــم یعنی 
همزمان با افزایش میزان مالیات بر عملکرد 
بنگاه ها و مالیــات بر حقوق و دســتمزد را 

کاهش دهیم.
پور ابراهیمــی در پایــان افــزود: در اکثر 
کشورهای دنیا معمولاً رابطه ای بین میزان 
مالیات و حجم اقتصاد وجــود دارد، حجم 
اقتصــاد را با شــاخص هایی ماننــد تولید 
ناخالص ملــی یا داخلی بــرآورد می کنند، 
میزان مالیات در برخی از کشورها به نرخ ۲۵ 
درصد می رســد، حداقل این نرخ در برخی 
از کشــورها ۱۵ درصد اســت، در برنامه ی 
ششم این نرخ در کشور ما معادل ۱۰ درصد 
قرار گرفت، متوســط عملکرد ۱۰ ساله که 
رابطه ی مالیــات بر حجم تولیــد ناخالص 
داخلی می شــود تقریباً کمتــر از ۵ درصد 

است.

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح کشورمان 
در تماس تلفنی با رئیس کمیته مشــترک 
فرماندهان ارتش پاکســتان، بر تشــکیل 
کارگروه مشــترک نظامی بین دو کشــور 
تأکید کرد.سرلشــکر باقری رئیس ستاد 
کل نیروهای مســلح در تمــاس تلفنی با 
ارتشبد ساحر شمشــاد میرزا، انتصاب وی 

را به عنوان ریاست کمیته مشترک فرماندهان ارتش 
پاکستان تبریک گفت.

وی با اشاره به روابط حسنه نیروهای مسلح دو کشور 
از گذشــته تا بحال و روند رو به توسعه همکاریهای 
دفاعی و امنیتی به ویژه در ارتقــا تحکیم امنیت مرز 
مشــترک، آمادگی کامل نیروهای مسلح جمهوری 
اســلامی ایران در خصوص ســرعت بخشــیدن به 
پیشــنهاد ژنرال ندیم رضــا رئیس ســابق کمیته 
مشــترک فرماندهان ارتش پاکستان مبنی بر ایجاد 

کارگروه مشترک نظامی دو کشور را اعلام کرد.
رئیــس ســتاد کل نیروهــای مســلح همچنیــن 
دیدارهــای متقابــل فرماندهان عالی رتبــه و بهره 
گیری از ظرفیت های آموزشــی، عملیاتی، امنیتی و 
فنی فیمابین را نشــان از جدیت دو کشور در توسعه 

همکاریها در چارچوب منافع ملی ارزیابی 
کرد.در ادامه ارتشبد ساحر شمشاد میرزا 
ضمــن تشــکر از تبریک و حســن توجه 
سرلشــکر باقری، مرز مشــترک دو کشور 
را مرز صلح و دوســتی نامیــد و اعلام کرد 
جمهوری اسلامی پاکستان همواره حامی 
منافع جمهوری اســلامی ایران در مجامع 
بین المللی و بخصوص در مســئله انرژی هســته ای 
بوده و هیــچ مانعی برای گســترش تعامل دوجانبه 
وجود نــدارد.وی تســریع در فعال شــدن کارگروه 
مشــترک نظامی دو کشــور را از اولویت های ارتش 
پاکستان دانست؛ و در ادامه از حمایت های بی دریغ 
رهبری جمهوری اسلامی ایران در خصوص مسئله 

کشمیر قدردانی کرد.
این مقــام مســئول در ارتــش پاکســتان در پایان 
درخواســت کرد ســلام وی را به رهبر معظم انقلاب، 
رئیس جمهور و ملت ایران تقدیم نماید.رئیس ســتاد 
کل نیروهای مسلح همچنین در این گفتگو راه اندازی 
بازراچه های مرزی را گام مؤثــری در تعمیق امنیت 
مرزهای دوجانبه ارزیابی کرد و در عین حال خواستار 

افزایش نیروهای مرزبانی ارتش پاکستان شد.

رئیس مجلس شورای اســلامی گفت: اهانت 
نشریه فرانســوی به رهبر انقلاب نتیجه نبود 
منطــق و نشــانه عصبانیت جبهــه غرب از 
شکست پروژه اغتشاشات ۱۴۰۱ است و آنان 
از روی استیصال به توهین های سخیف روی 
آوردند. محمدباقــر قالیباف در نطق پیش در 
دستور جلسه علنی مجلس شورای اسلامی، 

اظهــار داشــت: مصیبت حادثــه ســقوط اندوه بار 
هواپیمای مسافربری اوکراینی و جان باختن جمعی 
از هموطنان عزیزمان کــه عمومــاً از جوانان نخبه 
و آینده ساز کشــور بودند، همچنان مثل روز اول بر 

سینه ما و آحاد ملت شریف ایران سنگینی می کند.
وی بیان کرد: بار دیگر درد و اندوه فقدان این عزیزان 
را به خانواده هــای آنان از صمیم قلب تســلیت می 

گویم و همدردی عمیق خود را با آنان ابراز می کنم.
رئیس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: امید است 
با پایان یافتــن فرایند پیگیری قضائــی پرونده این 
حادثه که بر اساس ســفارش های مؤکد رهبر معظم 
انقلاب، با همکاری دســتگاه های مسئول و مرتبط و 
حضور خانواده های جان باختــگان و نمایندگان آنها 
در جریان اســت، دادخواهی خانواده های شــهدای 

این حادثه در چارچــوب قانون و به نحو 
مقتضی اجابت شود.قالیباف ادامه داد: 
همچنین لازم اســت تاکید کنم اهانت 
نشریه فرانســوی به رهبر انقلاب نتیجه 
نبود منطــق و نشــانه عصبانیت جبهه 
غرب از شکســت پــروژه اغتشاشــات 

۱۴۰۱ است.
وی متذکر شــد: دشــمنان انقلاب اســلامی همه 
ظرفیت های سیاســی، اقتصــادی، بیــن المللی، 
رســانه ای و امنیتی خود را بــه کار گرفتند و عمود 
خیمه این کشــور یعنی رهبری حکیــم و محبوب 
انقلاب را مورد هــدف حمــلات ناجوانمردانه خود 
قرار دادند، اما مردم نجیب و شــریف ایران علی رغم 
کمبودها و گله ها از شرایط اقتصادی، به تعبیر شهید 
ســلیمانی از حرم جمهوری اسلامی حراست کردند 
و نقشه دشمنان کشورشــان را نقش بر آب کردند و 
حال که از این پروژه خود شکســت خوردند، از روی 
اســتیصال به توهین های ســخیف روی آوردند اما 
روشن اســت که این قبیل اقدامات عزم مردم ایران 
را برای حرکت به سمت اســتقلال و پیشرفت کشور 

جزم تر خواهد کرد.

وهای مسلح مجلسنیر

وه مشترک نظامی با پاکستان هستیم وژه اغتشاشات استمصمم بر ایجاد کارگر اهانت نشریه فرانسوی نشانه شکست پر



 خبری از جداول نیست!

ارائه بودجه ای بدون تشریفات به مجلس

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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با تورم ۴۵ درصدی همه مردم در زیان هستند
سید حمید حســینی نگاهی گذرا بر مهمترین وقایع روزهای اخیر  

خواهیم داشت.
یک - این روزها مصادف با سال نو میلادی است و شاهد ارایه گزارش از 
عملکرد بازارها و پیش بینی بازارها در سال آینده هستیم، دربازار سهام 
دنیا خصوصا امریکا شاخص سهام ۵۰۰ شرکت بزرگ امریکا ۲۰ درصد 
افت داشــته و بعضی از برندهای معروف دنیا مانند تســلا، اسنپ چت، 

زوم و کاروانا ارزش سهامشان بیش از ۷۰ درصد ریزش داشته .
در این شــرایط در ایران بازار مســکن ۴۵ درصد، دلار ۳۵ درصد، طلا 
۳۲ درصد، خــودرو ۳۱ درصد و ســهام ۵ درصد بازدهی داشــته اند و 
احتمالا این درصدها تا پایان سال افزایش یابد ولی جای تاسف است که 
بازارهای کاذب سوداوری بسیار بیشتری از ســهام داشته اند اگر چه با 

توجه به تورم ۴۵ درصدی همه مردم در زیان هستند .
دو- از ســوی دیگر این روزها شــاهد خروج نقدینگی از بانکها و هجوم 
آن به بازار ارز، طلا و خودرو هســتیم، متاســفانه از یک طرف خرید ارز 
برای حفــظ ارزش پول ملی و از طرف دیگر خروج ســرمایه از کشــور 
باعث افزایش قیمت دلار به بیش از ۴۰ هزار تومان شــده اســت و در 
صورت تداوم این شرایط باید منتظر دلار ۵۰ هزار تومانی تا پایان سال 
باشیم، اخیرا گزارشی تراز حساب سرمایه منتشر شده که نشان دهنده 
خروج از ۱۶۶ میلیارد دلار ارز از کشــور پس از انقلاب است، کمیسیون 
اقتصادی مجلس هم علت افزایش قیمت دلار را خروج ده میلیارد دلار 
ارز به صورت اسکناس و حواله دانسته اســت، در حالیکه آگاهان حجم 
خروج ارز پس از ناارامی ها اخیر ســه برابر این رقم دانســته که بخش 

عمده آن با رمز ارز صورت گرفته است.
در این شرایط اعلام سیاســت تثبیت نرخ ارز نیمایی در بیست و هشت 
هزار و پانصد تومان توســط معاون اول وربیس بانک مرکزی با نقد تند 
اقتصاددانان وفعالان اقتصادی خصوصا صادرکنندگان مواجه شــده و 

پیشابیش این سیاست را شکست خورده می دانند.
ســه- با توجه به اینکه غربی ها فعلا علاقه ای به توافــق برجام از خود 
نشان نمی دهند و ایران نیز نتوانسته مسایل خود را با آژانس بین المللی 
انرژی اتمی حل و فصل نماید، در صورتیکه سازشــی بر روی یک توافق 
جایگزین صورت نگیرد قطعا غربی ها از مکانیســم ماشــه اســتفاده 
خواهند کرد و مجددا کشــور مشمول بند هفتم منشــور سازمان ملل 
می گردد، اگر چه سعید جلیلی مدعی است که ایران هیچ وقت مشمول 
بند ۷ منشور سازمان ملل نبوده است ولی پاسخ های کارشناسانه آقای 
ظریف و رضا نصری اصل ماجرا را بر ملا کرد. ایــن روزها بعضی وزرای 
سابق) ظریف، دژپسند، جهرمی (ودکتر روحانی به صحنه سیاست باز 
گشــته اند و به ابهاماتی که توســط دولت جدید مطرح می گردد پاسخ 
می دهند وحتی افرادی مانند دکتر همتی شجاعانه سیاست های پولی 

ومالی دولت رییسی را نقد می کنند.
چهار- این روزها مصادف با ششــمین ســالگرد ارتحال اقای هاشمی 
رفسنجانی و سومین سالگرد شهادت سردار ســلیمانی هستیم که هر 
دو از دیار کریمان و قهرمانان ملت هستند و نقش بی بدیلی در انقلاب و 
جنگ به عهده داشته اند . روابط این دو سردار بسیار صمیمی و عاشقانه 
بود، در غروب یکشــنبه ۱۹ دی ماه ۱۳۹۵ که آقای هاشمی از میان ما 
رفت، در اولین ساعات شب سردار ســلیمانی خود را از سوریه به منزل 
آقای هاشمی رســاند، بسیار ناراحت و در شــوک بود و گفت به محض 
اطلاع خود را با هواپیمای باری به تهران رسانده است، در حالیکه حضور 
نیروهای سپاه در مراسم حداقلی بود ایشــان در سه روز اول تا دیر وقت 
در منزل آقای هاشــمی حضور می یافت و به خانــواده دلداری می داد، 
مصاحبه معروف سردار ســلیمانی در رســای آقای هاشمی در هنگام 
برگزاری مراسم ســوم آقای هاشمی در جماران بســیار شجاعانه بود، 
ایشان اقای هاشمی را مرجع تقلیدی دانست که کمتر مرجعی توانسته 

است به اندازه ایشان خدمت نماید.
سردار شــهید ســلیمانی اگر مورد علاقه مردم و ملت های منطقه بود 
فقط بخاطر شجاعت و درایتش نبود بلکه صداقت ، اخلاق و خاکی بودن 
ایشان همه را تحت تاثیر قرار میداد، من به خاطر درگیر بودن در روابط 
با عراق شیفته نگاه ساختاری ایشان برای توســعه روابط با عراق بودم 
و ایشــان تداوم روابط اســتراتژیک با عراق را منوط به گسترش روابط 
اقتصادی می دانســت و لذا مجددانه پیگیری گسترش شبکه برق، گاز، 
مخابرات، ریل و حمل و نقل با عراق بــود و اکنون عراق تبدیل به یکی از 
بزرگترین بازارهای صادراتی کشور شده اســت و از سال ۸۵ تاکنون ما 
بیش از ۹۰ میلیارد دلار کالا به عراق صادر کردیم که اگر صدور خدمات 

و کالای قاچاق را به آن اضافه کنیم از صد میلیارد دلار عبور میکند.
خداوند به این دو ســردار ملت ایران) ســازندگی وامنیت( اجر جزیل 

عنایت نماید و در جوار رحمت خود قرار دهد.
پنج- اخیرا گمرک در آمار صادراتی ۹ ماهه کشــور بازنگری کرده و با 
اضافه نمودن فاکتور گاز صادرات به عــراق آمار جدید صادرات را بیش 
از ۸ میلیــارد و۶۰۰ میلیون دلار اعلام نموده که امیدوارکننده اســت 
و احتمالا پیش بینی اول ســال مبنی بر صادرات ده میلیارد دلاری به 
عراق محقق خواهد شــد، با توجه به اینکه آمــار ۹ ماهه را قبلا گمرگ 
۴ میلیارد و ۷۰۰ میلیــون دلار اعلام کرده بود صــادرات گاز حدود ۳ 
میلیارد و ۹۰۰ میلیون دلار بوده که رقم بســیار بزرگی میباشد و باید 
برای وصول آن از عراق تــلاش جدی صورت گیرد تــا از طریق تهاتر و 
ورود کالاهای اساســی این مبلغ وصول یا در عراق ســرمایه گذاری و 

منافع آن را منتقل نماییم.
نکته پایانی- در این شــرایط شــاهد تغییراتی در پست های اقتصادی 
دولت )بانک مرکزی و ســازمان برنامه و بودجه(، اســتانداران و نیروی 
انتظامی هستیم که سیاه و سفید است، دو استاندار با گرایش اقتصادی 
عزل و دو اســتاندار با گرایش نظامی و امنیتی جایگزین شدند.از طرف 
دیگر مجلس اســتیضاح وزرای صمت، اقتصاد و بهداشت را در دستور 

کار دارد.
امیدوارم که این تغییرات باعث بهبود اوضاع اقتصادی، برقراری آرامش 
در کشور و رضایت مردم گردد و مقامات به همین میزان تغییرات اکتفا 

نکنند و همزمان شاهد اصلاح ساختارها، رویکردها و رفتارها باشیم.

 ادامه طرح کالابرگ الکترونیکی
سال بعد یارانه ها تغییر نمی کند

در لایحه بودجه ســال ۱۴۰۲، میــزان یارانه نقدی برای ســال آینده 
تغییری نخواهد کرد و یارانه های ۳۰۰ هزار تومانی و ۴۰۰ هزار تومانی 

ادامه دارد.
پیگیری ها از لایحه مصــوب دولت که اوایل دی ماه طی نامه رســمی 
رییس جمهوری به مجلس ارائه شد، نشان می دهد که میزان یارانه های 
نقدی در ســال آینده نسبت به امســال تغییری نخواهد کرد؛ بنابراین 
یارانه های ۳۰۰ هزار تومانی و ۴۰۰ هــزار تومانی که از ماه های ابتدایی 
امسال کلید خورد، در صورت تصویب مجلس شــورای اسلامی، سال 

آینده هم ادامه پیدا خواهد کرد.
البته در بودجه ۱۴۰۱ بیش از ۷۳ هزار میلیارد تومان برای یارانه نقدی 
۴۵ هزار و ۵۰۰ تومانــی و همچنین یارانه معیشــتی مربوط به بنزین 
پیش بینی شــد که تغییری نسبت به گذشته نداشــت اما نهایتا دولت 
تصمیم گرفت مبلغ یارانه ها را برای مشــمولان بــه ۳۰۰ هزار تومان و 

۴۰۰ هزار تومان افزایش دهد.
از ســوی دیگر طرح کالابــرگ الکترونیکی که در اســتان هرمزگان 
اجرایی شــده، در ســال آینده هم ادامه پیدا خواهد کرد. بر این اساس 
مردم می توانند انتخاب کنند که یارانه نقــدی می خواهند یا کالابرگ 

الکترونیکی.

دیدگاه

بازار

زهرا علیدادی  در شــرایطی که چندی 
پیش اعلام شــد لایحه بودجه ســال آینده 
به مجلس ارائه شــده، اما ایــن لایحه کامل 
نیســت و جداول بودجه به مجلس ارسال 
نشده است. طبق آئین نامه داخلی مجلس، 
دولت باید لایحه بودجه ســالانه کل کشور 
را حداکثر تا پانزدهم آذر ماه هر سال تقدیم 
مجلس کند. طبق گفته ســید نظام الدین 
موسوی، ســخنگوی هیئت رئیسه مجلس 
شورای اســلامی، رئیس جمهور کشورمان 
روز دوشنبه )۵ دی ماه( طی نامه ای لایحه 
بودجه ســال ۱۴۰۲ را به مجلس شــورای 
اسلامی ارســال کرد. البته موسوی تاکید 
کرد هــر زمانی کــه تکلیف برنامــه هفتم 
توسعه مشــخص شــد، آن موقع مجلس 
شورای اســلامی لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ 
را اعلام وصــول می کند و وارد بررســی آن 
می شــود.فارغ از اینکه مجلس بارها تاکید 
کرده است که باید لایحه بودجه سال آینده 
مبتنی بر برنامه هفتم توســعه باشد و بدون 
برنامه نمی توان وارد بررســی سند دخل و 
خرج سال آینده کشور شد، باید به این نکته 
هم توجه کرد که لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ 
بدون تشــریفات قانونی و رسمی به مجلس 

ارائه شده است.

لایحه بودجه در صحن مجلس تقدیم 
نشده است

محمد رشیدی، عضو هیئت رئیسه مجلس 
با انتقــاد از تأخیر در ارائه لایحــه بودجه از 
ســوی دولت، گفت: لایحه بودجه ای که به 
مجلس ارسال شــده، بدون انجام تشریفات 
قانونی مجلــس و بدون لحاظ جــداول و با 
تأخیر ارائه شده است.وی تاکید کرد: حتی 
روال در انجام این مهم نیز رعایت نشــده و 
لایحه بودجه در صحن مجلس تقدیم نشده 
اســت و به دلیل اینکه نمایندگان مردم به 
دنبال تعامل و همکاری با دولت هســتند، 

تاکنون به این موارد اشاره ای نشده است.
نماینده مردم کرمانشاه در مجلس شورای 

اســلامی گفت: بایــد لایحه بودجه ســال 
۱۴۰۲ بر اساس برنامه هفتم توسعه تنظیم 
و بررسی شود، اما متأســفانه تاکنون دولت 
لایحه برنامــه هفتم توســعه را به مجلس 
تقدیم نکرده اســت. نماینــدگان مردم در 
مجلس باید قانون را با دقــت رعایت کنند 
و طبیعتاً بودجه ســال آتی باید بر اســاس 
برنامه هفتم آماده شــود چراکه برنامه سند 

بالادستی است.
ذکر این نکته هم مهم است که در تاریخ ۱۸ 
آبان ماه امسال مجلس شورای اسلامی طرح 
الحاق یک تبصره به ماده )۱۸۲( قانون آئین 
نامه داخلی مجلس شورای اسلامی را که به 
تغییر در نحوه بررسی لایحه بودجه سنواتی 
در مجلس بازمی گشــت، بررسی کرده و در 
نهایت آن را به تصویب رساندند. نمایندگان 
در این مصوبه دولت را مکلف کردند تا لوایح 
بودجــه ســنواتی را در دو بخــش احکام و 
جداول تفصیلی بودجه در دو مقطع زمانی 
به مجلس ارائه کنــد. البته این مصوبه هنوز 

در رفت و برگشــت بین مجلس و شــورای 
نگهبان است و تبدیل به قانون نشده است.

بودجه در دو مرحله تقدیم 
مجلس می شود!

با وجود ایــن، مســعود میرکاظمی رئیس 
ســازمان برنامه و بودجه اخیراً گفته است: 
بودجه دو مرحله ای شده است. ما ابتدا باید 
تبصره ها و منابع و مصارف را به شکل کلان 
برای مجلس بفرســتیم و پــس از تصویب 
مجلس، جــداول و ریز بودجــه را تحویل 
مجلس دهیــم.در همین زمینــه مجتبی 
رضاخواه، عضو کمیســیون برنامه و بودجه 
مجلس در گفتگو با مهر با انتقاد از نحوه ارائه 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ به مجلس شورای 
اسلامی، اظهار داشــت: آن چیزی که تحت 
عنوان بودجه به مجلس شــورای اسلامی 
آمده، بودجه کاملی نیست. دولت بر مبنای 
مصوبه ای که هنوز در شورای نگهبان تأیید 
نشده، صرفاً احکام و تبصره های بودجه سال 

آینده را به مجلس فرستاده است.
وی بیان کــرد: مصوبه مجلــس درباره دو 
مرحله ای شــدن بررســی بودجه هنوز به 
تأیید شورای نگهبان نرســیده اما دولت بر 
اســاس این مصوبه که تأیید نشده، بودجه 
ســال ۱۴۰۲ را بــه مجلس ارســال کرده 
اســت. اگر این مصوبه تا آبان ماه تصویب و 
به تأیید شــورای نگهبان رسیده بود، دولت 
می توانســت بر مبنای آن مصوبه، بودجه را 
در دو مرحله به مجلس بفرســتد، اما چون 
هنوز تأیید نشده لایحه بودجه باید به روال 
ســابق، در یک مرحله و به صورت کامل به 

مجلس ارسال می شد.
عضو کمیســیون برنامــه و بودجه مجلس 
شورای اســلامی تصریح کرد: بر این اساس 
آن چیزی که دولت تحــت عنوان بودجه به 
مجلس ارســال کرده، ناقص است و جداول 
بودجه ۱۴۰۲ هم به مجلس ارســال نشده 
است. بر این اساس می توان گفت که مجلس 
هنوز بودجه را دریافت نکرده است. از سوی 

دیگر موعد برنامه ششــم توســعه هم تمام 
شــده و دولت باید زودتر لایحه برنامه هفتم 

توسعه را تدوین می کرد.
رضاخواه تأکید کرد: البته گفته می شــود 
نظــام،  مصلحــت  تشــخیص  مجمــع 
سیاســت های کلی برنامه هفتم توســعه را 
دیر تدوین کرد که این موضوع برای مجلس 
قابل پذیرش نیســت، چرا کــه دولت باید 
تعامل بیشــتری با مجمع برقرار می کرد تا 
آنها زودتر سیاســت های کلی برنامه هفتم 

توسعه را بررسی و تدوین کنند.

برنامه هفتم و بودجه ۱۴0۲ را با هم 
بررسی می کنیم

وی بــا بیــان اینکــه مجلس به هیــچ وجه 
نمی پذیرد بودجه ای برای ســال آینده بیاید 
که مبتنی بر برنامه هفتم توســعه نباشــد، 
گفت: در عین حــال امیدواریم بــا توجه به 
مذاکراتی کــه صورت گرفتــه، دولت زودتر 
لایحــه برنامه هفتم توســعه را بــه مجلس 
بفرســتد و لایحــه بودجــه ۱۴۰۲ را هم به 
صورت موازی با آن به مجلس ارســال کند تا 
لایحــه برنامه هفتم توســعه و لایحه بودجه 
۱۴۰۲ به صــورت مــوازی در مجلس مورد 
بررســی قرار گیرد.نماینده مــردم تهران در 
مجلس شورای اســلامی در پاسخ به سوالی 
مبنی بر اینکه آیا این امکان وجود دارد پیش 
از پایان ســال مجلس هم لایحه برنامه هفتم 
و هم لایحه بودجه ســال آینده را بررســی و 
تصویب کند، گفــت: خیر؛ قطعــاً این اتفاق 
نخواهد افتاد اما اولویت ما بررســی و تصویب 
برنامه هفتم توسعه اســت.عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی بیان 
کرد: اشکالی ندارد که بودجه سال آینده را به 
صورت چند دوازدهم بررسی و تصویب کنیم. 
مجلس می تواند تا اســفند ماه بررسی برنامه 
هفتم توسعه را به اتمام برساند و بودجه چند 
دوازدهم را هم تصویب کند و ابتدای ســال 
آینده هم روی لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ کار 

کند و آن را به تصویب برساند.

در لایحه بودجه ۱۴۰۲، دولت بــرای حقوق کارکنان 
افزایش ۲۰ درصدی را نسبت به سال گذشته به صورت 
متوســط در نظر گرفته اســت که در صورت تصویب 
مجلس شورای اسلامی این میزان افزایش، سال آینده 
اعمال خواهد شــد.پیگیری ها از لایحه مصوب دولت 

که پنجم دی مــاه طی نامه رســمی رییس جمهوری 
به مجلس ارائه شد، نشــان می دهد که میزان افزایش 
حقوق کارکنان در لایحه بودجه سال آینده، به صورت 
متوســط ۲۰ درصد در نظر گرفته شــده است و حق 
عائله مندی و اولاد نیــز به ترتیــب ۵۰ و ۱۰۰ درصد 

افزایش پیدا خواهد کرد.
در لایحــه بودجه امســال، متوســط افزایش حقوق 
کارکنان ۱۰ درصد تعیین شــد که البتــه دولت برای 
حقوق کارکنان، افزایش پلکانی را پیش بینی کرده بود؛ 
به گونه ای که مقرر شــد افزایش حقوق بین پنج تا  ۲۹ 

درصد متغیر باشد.
بر همین اساس، حداقل حقوق کارکنان چهار میلیون 
و ۵۰۰ هزار تومــان در لایحه بودجه امســال در نظر 
گرفته شــده بود که در قانون بودجه حداقل حقوق به 

پنج میلیون و ۶۰۰ هزار تومان رسید.

حقوق

طبق لایحه بودجه ۱۴۰۲؛ افزایش ۲۰ درصدی حقوق در سال آینده

وزیر اقتصاد بیان کرد

سیاست دولت ایجاد ثبات در بازار ارز
خریدار   وزیر امور اقتصــادی و دارایی با 
تاکید بر اینکه بنای دولــت و بانک مرکزی 
این اســت کــه تقاضاهــای ارز را مدیریت 
کند، گفت: برنامه دولــت تثبیت به معنای 
میخکوب کــردن نرخ ارز نیســت، بلکه به 
دنبال ثبات بخشــی به بازار و مدیریت نرخ 

سامانه نیما است.
 سید احسان خاندوزی اظهار داشت: با توجه 
به اینکه کشور از سال ۹۷ تا ۱۴۰۱ یک دوره 
تورمی چهار ساله را پشت سر گذاشته است، 
مهم ترین اولویت ستاد اقتصادی دولت این 
اســت که همه ابزارها برای مهــار تورم را در 
دســت بگیرد.وی با بیان اینکه دولت سعی 
کرد کســری های بودجه خــود را مدیریت 
کند، افزود: ســپس نظام بانکی و مهار خلق 
پول بی ضابطه در این نظام را برای مهار تورم 
را مدیریت کرد.ســخنگوی اقتصادی دولت 
با تاکید بر اینکه ســومین اقــدام مدیریت 
انتظارات تورمی مانند موضوع ارز بود، گفت: 
سیاســت دولت ایجاد ثبات در بازار ارز بوده 
است که متاسفانه برخی با تفسیرهای غلط 
تصور کردند منظور دولت تثبیت نرخ ارز در 
یک نرخ خاص اســت اما در واقع آنچه دولت 
بر آن تاکیــد دارد ثبات بازار ارز در ســامانه 
نیما اســت.خاندوزی ادامه داد: باید بتوانیم 
بیشتر واردات کشــور یعنی واردات رسمی 
را در ســامانه نیما و با نرخ نیمایی که ممکن 
است به طور متوســط ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان 
باشد، انجام دهیم که عمده نیاز رسمی کشور 
از این مســیر انجام می شــود که ۸۵ درصد 
نیازهای ارزی مانند واردات کالاهای اساسی 
و کالاهــای مختلــف، نیاز اســکناس ارزی 
مردم مانند ســفر و… از بازار رسمی تامین 

می شود.

بنای دولت و بانک مرکزی مدیریت 
تقاضاهای ارز است

وی بیان کــرد: بخش دیگــری از نیاز ارزی 
مربوط به واردات غیررسمی و قاچاق است 
که از خرید و فروش ها در کانال های فردایی 
تامین می شود که حدود ۱۵ درصد بازار ارز 
است، البته به طور غیر واقعی بر نرخ فروش 

کالاهای وارداتی تاثیر می گذارد.

وزیر اقتصاد در پاســخ به این سوال که آیا با 
تغییر مدیریت بانک مرکزی سیاســت های 
ارزی نیز تغییر کرده اســت، گفت: دستور 
کار جدیدی که در دولت و بانک مرکزی در 
پیش گرفته شده اجرای تدابیر جدید با تیم 
جدید است و بنای دولت و بانک مرکزی این 

است که تقاضاهای ارز را مدیریت کند.

بخشی از نوسانات ارزی ناشی 
از انتظارات تورمی بود

خاندوزی با اشاره به اینکه بخشی از نوسانات 
ارزی ناشــی از انتظارات تورمی بود، تاکید 
کرد: بخش کوچکی از مشــکلی که در آبان 
و آذر ایجاد شد ناشی از اشــتباه تخصیص 
در زیرمجموعه هــای بانک مرکــزی بود و 
موجب شد در مدت کوتاهی درباره تقاضای 
کالاهایی که باید با درهــم وارد می کردند، 
دچار مشکل شود، زیرا در آن ایام درهم کم 
بود و تصور شده بود که کشور ارز کم دارد و 

برای تامین آن هجوم آورده شود.
وی با بیان اینکه باید کمیته تخصیص ارزی 
تشــکیل شــود، تصریح کرد: علیرغم همه 
مشــکلاتی که در دو ســه ماه اخیر در بازار 
ارز صورت گرفــت، مجموعه عملکرد دولت 
تا شهریور ماه هم در ســامانه نیما و هم بازار 
آزاد غیررســمی به لحاظ مدیریت بازار ارز 
موفق بــود اما از در پاییز امســال با توجه به 
ناآرامی هایــی که در فضــای جامعه ایجاد 
شد و با القای اینکه پول ها را از بانک خارج و 

تبدیل به دلار کنید، نوساناتی رخ داد.
ســخنگوی اقتصــادی دولت با اشــاره به 
وضعیــت کانال هــای فردایــی و تعیین 
نرخ های عجیب ارز در ســاعت غیرمتعارف 
و تعطیل بازار، گفت: این کانال ها نه در ایام 
کاری که خریــد و فروش و تجــارت انجام 
می شــود بلکه در روزهای تعطیل و ساعات 
شــب قیمت را بالا و پاییــن می کردند و در 

خارج از کشور هستند.
خاندوزی اضافه کرد: امیدواریم با سیاست 
جدید و اجماع نظری که شکل گرفته ثبات 

در بازار ارز ایجاد شود.
وزیر اقتصاد دربــاره گلایه هــا از وضعیت 
اقتصادی با بیان اینکــه باید بین گلایه های 

مردم از شــرایط اقتصــادی و هجمه های 
غیرمنصفانــه تمایــز قائل شــویم، گفت: 
گلایه مردم کاملًا به حق درســت و منطقی 
است و دولت در تلاش اســت تا این مسائل 
را مدیریــت کند امــا در کنار این مســئله 
هجمه هــای غیرمنصفانه وجــود دارد که 

حساب آنها از گلایه های مردم جداست.
وی تصریح کرد: مــا یک بالــه تورمی ۵۰ 
درصــدی در بهمن ماه ســال ۷۴ و یک قله 
تورمی دیگر در شــهریور ماه ۱۴۰۰ با عدد 
۵۹.۳ درصد داشــتیم. امروز وضعیت تورم 
ما نســبت به هــر دو قله تورمــی وضعیت 
بهتری اســت، هرچنــد که بــرای دولت 
تــورم ۴۰ درصدی مطلوب نیســت و تمام 
سیاست های این است که در سال ۱۴۰۲ و 

۱۴۰۳ این تورم کاهش پیدا کند.
خاندوزی در مرد این ســوال کــه در دوران 
نمایندگــی مجلــس گفته بودیــد اگر هر 
دولتی بر ســرکار بیاید تورم بین ۱۰ تا ۱۵ 
درصد پایین خواهــد آمد، پاســخ داد: در 
همان ۶ ماه نخســت شــروع به کار دولت 
ســیزدهم تورم نقطه به نقطــه ۲۵ درصد 
کاهش پیدا کرد که بیشتر از آن ۱۵ درصدی 
کــه در دوره نمایندگــی پیش بینی کرده 
بودم، البته امــا در آغاز ۱۴۰۱ از مســائل 
خارجی تا سیاست های داخلی موجب شد 
تا تورم افزایشی شــود که این اتفاق در اکثر 

کشورها رخ داده است.

در مسیر بهبود قرار داریم
ســخنگوی اقتصادی دولت توضیح داد: ما 
نه تنها در بدترین نقطه بر اســاس آمارهایی 

که ۷۰ ســال است از ســوی مراجع رسمی 
کشور تولید می شود نیستیم، بلکه در مسیر 
بهبود قرار داریم؛ البته تورم ۴۰ درصدی نه 
مطلوب دولت و نه زیبنده مردم است اما در 

حال کاست از سرعت تورم هستیم.
وی با اشــاره به تلاش دولت برای مهار فشار 
تورمی بر مــردم، تاکید کــرد: دولت برای 
اینکه فشــار تورمی در جامعه کاسته شود 
اول از سیاســت های خود کنترلی استفاده 
کرد، یعنی به جای اینکه اســتقراض کنیم 
و از جیب مــردم بذل و بخشــش کنیم، با 
سخت گیری در هزینه کرد، از وزارتخانه ها 
شــروع کرد.عضو کابینه دولت ســیزدهم 
اضافه کرد:ســال گذشــته دولت ۵۴ هزار 
میلیارد تومان از بانک مرکزی اســتقراض 
کرد اما امســال نه تنها به اندازه پارسال بلکه 
اســتقراض از بانک مرکزی را به کمتر از ۸ 
هزار میلیارد تومان رســاندیم و در گام دوم 
اصلاحات را در نظام بانکی و مهار خلق پول 
بانک ها ادامه دادیــم و گام بعدی مدیریت 

نوسانات ارز و ثبات در این بازار است.
وزیــر اقتصاد در پاســخ به این شــبهه که 
می گوینــد دولت مقصــر نوســانات نرخ 
ارز اســت، گفت: دولت ارزهای خــود را با 
نرخ هایی که در کانال های فردایی و یا شبکه 
غیررســمی مطرح اســت، عرضه نمی کند 
بلکه دولت به دنبال حفــظ ارزش پول ملی 

و ایجاد ثبات اقتصادی است.
خاندوزی ادامه داد: افزایــش چند برابری 
یارانه نقدی، رایگان شدن گاز مصرفی برای 
کم مصرف ها و مناطق محروم، بیمه رایگان 
برای ۱۰ میلیون نفر و سیاست های دیگری 
اجرا شــد تا فشــار تورمی به ویژه طبقات 
پاییــن جامعه کاهش پیدا کنــد. اطلاعات 
اقتصــادی نشــان می دهد نه تنهــا فاصله 
دهک ها در سال ۱۴۰۰ کمتر از سال ۱۳۹۹ 
بود بلکه در سال ۱۴۰۱ این فاصله طبقاتی 

کاهش بیشتری پیدا خواهد کرد.

چک بلامحلی است که دولت قبل کشید
هجمه هــای  از  بخشــی  گفــت:  وی 
غیرمنصفانــه بــه ایــن دلیل این اســت 
می خواهند القا کنند که بدون حل مســائل 

خارجــی نمی تــوان در داخــل اقتصاد را 
مدیریت کنید، اما در عین حال که از ارتباط 
با همه اقتصادهای دنیا اســتقبال می کنیم 
ولی مساله ما چک بلامحلی است که دولت 
قبل کشــید و نتوانســت آن را وصول کند 
وگرنــه منافع برجــام نصیب مــردم ایران 
می شــد و دولت سیزدهم در مســیر ادامه 
مذاکــرات به دنبال آن اســت کــه چک با 

پشتوانه برای مردم نقد کند.
وزیــر اقتصاد بــا بیــان اینکه صــادرات 
غیرنفتی در ۱۰ ماهه امســال ۱۹ درصد به 
لحاظ ارزش رشد داشته اســت، بیان کرد: 
ارزش هر تن کالای صادراتی کشــور بیش 
از ۱۵ درصد بیشــتر از گذشته شده است و 
ترانزیت کالاهای کشورهای دیگر از مسیر 
ایران بیش از ۸ درصد افزایش داشته است. 
همه این قرائن نشــان می دهــد که دولت 
در حال گســترش تعامــلات اقتصادی با 
کشــورهای دیگر اســت که می خواهند با 

جمهوری اسلامی ایران کار کنند.

 مبارزه دولت با ویژه خواری
 و رانت خواری

خاندوزی بیان کرد: برخی دیگر از هجمه ها 
علیه دولت به قطــع منافع ویــژه خواران 
مرتبط اســت. مقابله دولت با ویژه خواری و 
رانت خواری ازجمله ابر بدهــکاران بانکی، 
شفاف سازی صورت های مالی شرکت های 
دولتی، حذف امضاهــای طلایی در صدور 
مجوزهای کســب و کار موجب شد برخی 
که از منفعتی از دســت داده اند، علیه دولت 

هجمه هایی داشته باشند.
وی در پاســخ به ادعــای بی برنامگی دولت 
گفت: دولتی که در اقتصاد برنامه ای نداشته 
باشد آیا می تواند برای نخستین بار قریب به 
۲۰۰ هزار مجوز کســب و کار برای مردم را 
بدون یک کاغذ، رفت و آمد و پرداخت رشوه 
و … صادر کند؟ ســرمایه گذاری خارجی 
را از ۲.۵ میلیارد دلار بــه نزدیک ۵ میلیارد 
دلار رساند، نرخ بیکاری را به ۹/۸ درصد در 
تابستان امســال کاهش داد؟ و رشد تولید 
بنگاه های بزرگ صنعتی را از منفی به بیش 

از مثبت یک درصد رسیده است.



معاون آموزش متوسطه وزارت آموزش و پرورش خبر داد

تأثیر ۶۰ درصدی سوابق تحصیلی در کنکور از سال ۱۴۰۵

رئیس پژوهشگاه غدددرون ریز و متابولیسم دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی مطر ح کرد

ونا برای افراد دارای اضافه وزن وس کر هشدار ویر
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پرداخت ۱۷۰ هزار فقره وام به بازنشستگان 
تامین اجتماعی

رئیس کانون بازنشستگان تأمین اجتماعی از پرداخت ۱۷۰ هزار فقره 
وام به بازنشستگان تامین اجتماعی از ابتدای ســال تاکنون خبر داد و 

گفت: در حال رایزنی برای افزایش مبلغ وام در سال آینده هستیم.
علی دهقان کیا در ارتباط با آخرین آمار پرداخت وام قرض الحســنه به 
بازنشستگان سازمان تأمین اجتماعی اظهار کرد: بنا بر آخرین گزارشی 
که از کانون بازنشستگان دریافت شده است در کل کشور ۱۷۰ هزار نفر 

و در تهران بالغ بر ۳۰ هزار نفر وام خود را پرداخت کرده اند.
وی تصریح کرد: رقم وام پرداختی ۱۲ میلیــون تومان بوده و ثبت نام و 
پرداخت به سایر بازنشســتگان و متقاضیان تا پایان سال ادامه خواهد 

داشت.
دهقان کیا در پاســخ به این پرســش که میــزان وام قرض الحســنه 
بازنشســتگان ســال آتی افزایش پیدا خواهد کرد گفت: در این بخش 
صحبتی نشــده ولی ما انتظار داریم که این رقم در سال آینده افزایش 

پیدا کند اما به طور کلی هنوز در بحث رقم جلسه و مبحثی نداشته ایم.
وی در ارتباط با رقم و زمــان پرداخت عیدی به بازنشســتگان تأمین 
اجتماعی تصریح کرد: آنچه را که ســازمان تأمین اجتماعی تاکید دارد 
این است که میزان عیدی به بازنشســتگان بر مبنای رقمی است که در 
زمان شاغل بودن فرد پرداخت می شده اســت البته ما انتظار داریم در 
این زمینه میزان عیدی بیشتر باشــد اما به هر ترتیب احساس می شود 
که میزان عیدی همانند فرمول ســنوات گذشــته به بازنشســتگان 

پرداخت شود.
دهقان کیا گفت: در خصوص رقم آن هنوز جلسه ای برگزار نشده است 
همچنین در خصوص زمــان آن نیز باید منتظر اعلام ســازمان تأمین 
اجتماعی باشیم اما پیش بینی می شود که طبق سنوات گذشته در بازه 

زمانی سال های قبل پرداخت شود.
وی در ارتباط با افزایش مستمری بازنشســتگان تأمین اجتماعی نیز 
گفت: در این خصوص از هفته های آتی جلسات برگزار می شود و انتظار 
ما از رئیــس جمهور و وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی این اســت که 
عنایت ویژه ای را به شــرایط اقتصادی و زندگی بازنشســتگان داشته 

باشد.

به جای درخواست قطع اینترنت، نظارت را 
تقویت کنید

در آســتانه برگزاری اولین مرحله از کنکور با شمایل جدید؛ اظهارنظر 
اخیر یکی از مسئولان ســازمان ســنجش مبنی بر قطع اینترنت کل 
کشــور برای جلوگیری از تقلب ابهامات فراوانی را ایجاد کرد اما برخی 
تحلیلگران بر این باورند که سازمان ســنجش به جای درخواست قطع 
اینترنت بایــد با ابزارهای نویــن ارتباطی و نظارت هــای الکترونیکی 

میدانی، خود را تقویت کند.
 بروز حواشــی تقلب و لو رفتن ســؤالات آزمون ورودی دانشــگاه ها و 
موسسات آموزش عالی چند سالی است که نگرانی ها و ابهامات زیادی 
را در اذهان عمومــی جامعه به خصــوص داوطلبان این رشــته های 
پرطرفدار دانشگاهی ایجاد کرده و اکنون نیز در حالی که فضای علمی 
کشــور خود را آماده برگزاری اولین نوبت برگــزاری کنکور ۱۴۰۲ در 
پایان ماه جاری می کند، هفته گذشــته حســن مروتی -معاون امور 
آزمون های سازمان ســنجش-  با حضور در یک برنامه تلویزیونی اعلام 
کرد که قصــد دارند با همــکاری وزارت ارتباطات در زمــان برگزاری 

کنکور در کل کشور اینترنت را قطع کنیم.

وی در پاسخ به ســوال مجری برنامه در خصوص امکان قطع نقطه ای 
اینترنت در زمان برگزاری کنکــور برای کاهش احتمال تقلب گفته بود  
ما ســال گذشــته به صورت نقطه ای اینترنت را قطع کردیم اما برخی 
توانسته بودند از آنتن های دیگر کمک بگیرند و به اینترنت وصل شوند. 
بنابراین قصد داریم در زمان برگزاری آزمون، ان شــاءالله اینترنت را کلا 

قطع کنیم!
به دنبال انتشــار این خبر و حواشــی پیش آمده وزیر عیسی زارع پور- 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت که سازمان سنجش درخواست 
داده از آن جایی که ابزار و ادواتی پیدا شــده اند که با اتصال به اینترنت 
می توان از آن ها در جلســات کنکور اســتفاده و تقلب کرد، برای حفظ 
حقوق شــرکت کنندگان در کنکور اینترنت در زمــان برگزاری کنکور 
قطع شود.طبق زارع پور این درخواســت درحال بررسی و هنوز چیزی 
مصوب نشده اســت؛ من تصمیم گیر نیستم و شورای امنیت کشور باید 

تصمیم بگیرد.
هر چند وزارت ارتباطــات و فناوری اطلاعات از اســاس موضوع قطع 
اینترنت به دلایلی چون برگزاری کنکور سراســری را تکذیب و تاکید 
کرده تاکنــون در این  ارتباط نه چیزی تصویب و نه ابلاغ شــده اســت 
اما وزیر علوم، قطع شــدن اینترنت را البته فقط در محوطه حوزه های 

برگزاری کنکور، تایید کرده است. 
هرچند که معاون سازمان سنجش در برنامه ای تلویزیونی مدعی شده 
بود که قطع آنتن به صورت نقطه ای موثر نبوده اســت و همین مســاله 
انگیزه سازمان سنجش برای پیگیری قطع سراسری اینترنت در زمان 

کنکور را افزایش داده است.
در سال ۱۴۰۰ این اتفاق رخ داد و وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در 
دولت گذشته با تأیید غیرفعال کردن شبکه اپراتورها در نقطه برگزاری 
کنکور، گفته بود این موضوع روی مناطقی که در همسایگی آنها بودند، 

تاثیر گذاشت و کیفیت شبکه را تحت تاثیر قرار داد.
اما با گذشــت چنــد روز از انتشــار این خبر و حواشــی پیــش آمده، 
عبدالرســول پورعباس - معاون وزیر علوم و رئیس ســازمان سنجش 
آموزش کشور در نشست خبری سازمان سنجش که صبح روز گذشته 
برگزار شــد گفت در ارتباطات با برگزاری کنکــور، اینترنت به عنوان 
آخرین حلقه امنیت کنکور مطرح اســت. براســاس مصوبه ای که در 
دستور العمل شــورای امنیت کشــور، قطع اینترنت در زمان برگزاری 
کنکور به صورت سراسری یا نقطه ای مطرح شــده است. در این زمینه 
درخواســت خود را به دبیرخانه شورای امنیت کشــور ارسال کرده ایم 
و در صورت تصویب ابلاغ می شــود. نحــوه اجرا و عملکــرد با وزارت 

ارتباطات است و اختیار کامل با این وزارتخانه است.
وی ادامه داد: ما لیســت تمام نقاط مورد نظر را با امضــای وزیر علوم و 
سازمان سنجش آموزش کشور ارسال کرده ایم  و انتظار داریم تصویب 

شود.
پور عباس معتقد است این مسیر، مطالبه مردم و داوطلبین است چون 
بین ۸ تا ۱۶ میلیون از جمعیت درگیر این موضوع هســتند و زحماتی 
برای رســیدن به این مرحله کشــیده اند، سازمان ســنجش نیز برای 
زحماتی که کشیده و پیچیدگی کار تصمصم دارد امنیت به نقطه کمال 
برســاند. ما میخواهیم عکس و فایلی ارســال و دریافت نشود نه اینکه 

اینترنت به طور مطلق قطع شود.

دیوار

 سخنگوی شورای اسلامی شــهر تهران گفت: برنامه 
چهارم توسعه شهری بر مبنای پنج چالش اصلی شهر 

تهران تدوین می شود.
 علیرضا نادعلی در جمع خبرنگاران با اشــاره به جلسه 
غیر علنی امروز شورای شهر تهران گفت: این جلسه در 

نوبت عصر هم ادامه  خواهد داشت.
وی با بیان اینکه برنامه چهارم توســعه شهری در حال 
تدوین است و کمیســیون های ۶ گانه شورای شهر در 
جلســه امروز به جمع بندی این برنامــه می پردازند، 
گفت: در برنامه چهــارم درباره ۵ چالش اصلی شــهر 

جمع بندی های خود را انجام داده ایم.
نادعلــی ادامــه داد: حمــل و نقل ترافیــک، محیط 
زیست و آلودگی هوا، ایمنی شــهری و بافت فرسوده، 
مســائل فرهنگی و اجتماعی و نظام مدیریت شهری و 

هوشمندسازی، پنج موضوع اصلی و رویکرد 
شهری است.عضو شــورای شهر تهران ادامه 
داد: این بار به جای آنکه برنامه روتین نوشته 
شــود به صورت چالش محــور برنامه های 
توسعه شهر نوشــته می شــوند تا در زمان 

چهارساله مشکلات حل شوند.
سخنگوی شــورای شــهر تهران با اشاره به 

برنامه مدیریت شهری برای حل معضل آلودگی هوای 
پایتخت، گفت: شــهرداری تهران متناسب با آلودگی 
هوا توسعه ناوگان حمل و نقل عمومی را در دستور کار 

قرار داده است.
نادعلی با بیان اینکه در این حوزه بیست و یک دستگاه 
دخیل هســتند و شــهرداری تهران در ادوار مختلف 
وظایف خود را بهتر از سایر دستگاه ها انجام داده است، 

گفت: شهرداری تهران جزو دستگاه های که 
ترک فعل انجام داده اند شناخته نمی شود و 
عمده اقدامات شــهرداری نیز توسعه ناوگان 

حمل و نقل عمومی است.
وی افزود: در برنامه چهارم نیز سعی کرده ایم 
اولویت هــای مختلف مانند حمــل و نقل را 
مورد بررســی قرار دهیم.سخنگوی شورای 
شــهر تهران با بیان اینکه ظرف یک ماه گذشته طرح 
تحول خوبی برای حمــل و نقل عمومی انجام شــده 
است، گفت: باید تا ســال ۱۴۰۳ از میزان حمل و نقل 

خصوصی کاسته و به حمل و نقل عمومی اضافه شود.
وی ادامه  داد: در حال حاضر تاکســی ها بسیار فرسوده 
هســتند و در حوزه واگن نیــز در دراز مدت می توانیم 
اقدامات خود را پیش ببریم امــا افزایش ناوگان و برقی 

کردن موتورهــا منجر بــه اقدامات خوبــی در حوزه 
آلودگی هوا خواهد شد.

سخنگوی شــورای  اسلامی شــهر تهران درباره ترک 
فعل هایی که در حــوزه برف روبــی رخ داده و موجب 
برکناری برخی شده است ، گفت: در بازدیدها مشاهده 
کردیم که نیروهای خدمات شــهری به صورت شبانه 
روزی در حال کار هستند و به عنوان نمایندگان مردم 

دارای جایگاه نظارتی هستیم.
وی افزود: شــهرداری نیز در خصــوص برخی از عدم 
رســیدگی های به موقع در حوزه برف روبی مأموران را 

توبیخ کرده است.
نادعلی ادامــه داد: بایــد توجه داشــت هرکجا ترک 
فعلی انجام  و برخوردهای قانونی انجام می شــود؛ این 

برخوردها مورد توجه و حمایت شورای شهر است.

 مدیرعامل ســتاد معاینه فنی خودروهای شهر تهران 
گفــت: از ابتدای امســال حدود یک میلیــون و ۲۶۹ 
هزار دســتگاه خودرو به مراکز معاینه فنی شهر تهران 
مراجعه کرده که در مقایســه با ســال گذشته، هفت 

درصد افزایش داشته است.  
 شــادی مالکی افزود: از یک میلیــون و ۲۶۹ خودرو 
مراجعه شــده، ۹۷۰ هزار دســتگاه خــودرو مربوط 
به مراجعــه اول بــوده و در این ۹ ماه نقــص مربوط به 
آلایندگی ۱۳۴ هزار، همراستایی ۷۵ هزار، کمک فنر 
۳۴ هزار و تست ترمز ۹۷ هزار و وضعیت ظاهری ۱۵۴ 
هزار دســتگاه خودرو مراجعه کننده به مراکز معاینه 
فنی شــهر تهران شناســایی و در نهایت برای دریافت 

معاینه فنی توسط راکبین آن رفع ایراد شده است.

بــه گفتــه وی، در مجمــوع ۳۰ درصــد از 
خودروهــا بــه علت نقــص فنــی موفق به 
دریافت معاینه فنی در مراجعه اول نشــده 
و تعدادی از این خودروهــای مردود دارای 
چند نقــص بودند.مدیرعامل ســتاد معاینه 
فنی خودروهای شــهر تهران ادامــه داد: از 
ابتدای امســال تا پایان آذر حدود ۹۱۹ هزار 

گواهی معاینه فنی صادر شــده که از این تعداد، حدود 
۱۵۹ هزار گواهی مربوط به معاینه فنی برتر است و در 
مجموع حدود ۱۷ درصد از خودروهای مراجعه کننده 
به مراکز معاینه فنی شــهر تهــران دارای معاینه فنی 
برتر اســت.وی درباره میزان مراجعات روزانه به مراکز 
افزود: اکنون روزانه حدود پنج هزار دستگاه خودرو به 

مراکز معاینه فنی شــهر تهران مراجعه می 
کنند و بیشتر مراکز فاقد صف انتظار هستند 
همچنین به شــهروندان توصیه می شــود 
با توجه به تشــدید آلودگی هوا در چند روز 
اخیر خارج از الزامــات قانونی مرتبط با انجام 
سالیانه معاینه فنی نسبت به کنترل وضعیت 
آلایندگی خودروی خــود و اخذ معاینه فنی 
برتر اقدام کنند.مالکی درباره تعداد مراکز معاینه فنی 
شهر تهران و نحوه فعالیت آنها افزود: شهر تهران از ۵۴ 
خط معاینه فنی مختص خودروهای سبک در ۱۶ مرکز 
ثابت و هفت واحد سیار با پراکندگی مناسب در سطح 

مناطق شهرداری تهران برخوردار است.
مدیرعامل ســتاد معاینه فنی خودروهای شهر تهران 

اظهارداشــت: مراکز بیهقی، نیایش، دماوند، شــهید 
آبشناسان، سراج، خاوران، امام رضا)ع(، شهدای زمان 
آباد، بعثت، فدائیان اســلام و ایران خودرو از ســاعت 
۷:۳۰ تا ۱۷ و مراکز شــقایق، شــهید چمران، الغدیر، 
چیتگر، ابوذر و کلیه واحدهای ســیار از ساعت ۷:۳۰ تا 

۱۶:۱۵ خدمات ارائه می دهند.
وی با توجه بــه تعطیلی تعــدادی از مراکز در روزهای 
فعال و ســاعت کاری مراکز در روز پنج شــنبه افزود: 
میزان مراجعــه در هــر روز متفاوت اســت بنابراین 
شــهروندان حتما برای اطمینــان از آخرین وضعیت 
کاری مراکز به ســایت ســتاد معاینه فنی خودروهای 
تهــران بــه آدرس inspection.tehran.ir مراجعه 

کنند. 

شورا

معاینه فنی

خریدار   رئیس پژوهشگاه غدددرون ریز 
و متابولیسم دانشــگاه علوم پزشکی شهید 
بهشتی با بیان اینکه بیشــترین اضافه وزن 
در آذربایجــان غربی، شــرقی و مازندران 
است، گفت: ابتلا به زیر ســویه های جدید 
کرونــا در افراد چــاق شــدیدتر و احتمال 
مرگ ومیر هم بیشتر اســت، از اینرو انجام 
فعالیت های بدنی حتــی در خانه نیز مهم و 

ضروریست.
دکتــر فریدون عزیــزی در یک نشســت 
خبری که در محل پژوهشــگاه برگزار شد، 
افزود: طی ۲ ســال و اندی که از شیوع همه 
گیری کرونا می گذرد، تحقیقات و تجربیات 
ثابت کرد افرادی که چاق هســتند ابتلای 
بیشــتری به ویروس کرونا پیدا می کنند و 
دوره بیماری در آنها شــدیدتر و مرگ و میر 
هم بیشــتر بوده اســت، برای پیشگیری از 
این تجربه تلخ با توجه به شــیوع مجدد این 
بیماری لازم اســت، این افراد مراقبت های 
بیشتری داشته باشند و حتما فعالیت های 

بدنی را انجام دهند.
وی اظهار داشت: رسانه ها نیز باید در اطلاع 
رســانی و آموزش به افــراد در مورد رعایت 
اصول بهداشــت فردی و اجتماعی، پرهیز 
از مصرف غذاهای چرب و فرآوری شــده و 
غیره کمک کنند و فعالیت های بدنی نباید 

متوقف شود.

آذربایجان و مازندران در صدر 
مبتلایان به چاقی

عزیزی با بیان اینکه همــه گیری چاقی نیز 
در کشور آغاز شده است، ادامه داد: بر اساس 
آخرین بررسی های کشــوری انجام شده، 

بیشترین اضافه وزن و چاقی در آذربایجان 
غربی و شرقی و مازندران وجود دارد و مردم 
این استانها گوشــت و روغن بیشتر مصرف 
می کننــد و کمترین اضافــه وزن و چاقی 
مربوط به اســتان سیســتان و بلوچستان و 

حاشیه خلیج فارس است.
رئیس انجمــن پیشــگیری و درمان چاقی 
ایران تصریح کرد: قبل از قرن بیستم چاقی 
میان مردم دنیا و ایرانیان بســیار نادر بود و 
بیشــتر دچار کمبود دریافت انرژی، ســوء 
تغذیه و کم خونی بودند، با گسترش زندگی 
صنعتی و شهرشــینی به تدریج اضافه وزن 
و چاقی رایج یافت و اکنــون ۲ میلیارد نفر 

دچار این عارضه هستند.

افزایش ۷۵ درصدی چاقی و اضافه 
وزن در کشور

به گفتــه عزیزی، دردهــه ۱۳۵۰ چاقی در 
کشــور کمتر از ۲۰ درصد بــوده اکنون به 
حدود ۷۵ درصــد افزایش یافته، مســائل 
ژنتیکی همــراه با پدیده هــای محیطی از 
جمله ســبک زندگی، غذا خوردن، استرس 

در چاقی موثر است.
وی با بیــان اینکه چاقی کــودکان موضوع 
بسیار مهمی اســت که نباید نادیده گرفته 
شــود، افزود: امــروزه کودکان بــه لحاظ 

اســتفاده از وســایل رایانه ای و اینکه مواد 
غذایی فراوان در اختیار آنها قرار می گیرد، 
چاق تر شده اند و، سازمان جهانی بهداشت 
نیز نسبت به آن هشدار داده است، افزایش 
فشار خون، دیابت، چربی بالا عوارض قلبی 
و عروقی در بزرگسالی رواج زیادی پیدا می 

کند.
رئیــس پژوهشــگاه غــدددرون ریــز و 
متابولیســم دانشــگاه علوم پزشکی شهید 
بهشــتی خاطرنشــان کرد: از دوران همه 
گیــری کرونــا تاکنــون کــودکان ۲ تا ۴ 
کیلوگرم چاق تر شــده انــد و والدین نقش 
اصلی در آمــوزش برای پیشــگیری از این 

چاقی دارند.عزیزی با اشــاره به اینکه چاقی 
در کشــور طی نیم قرن گذشته ۳ برابر شده 
اســت، گفت: طی ۲۵ ســال گذشته اضافه 
وزن و چاقی در کودکان تهرانی پنج درصد 
بــود، اکنون بــه ۲۰ درصد افزایــش یافته 
و ســلامت آنها در بزرگســالی به خطر می 
افتد تحقیقــات نشــان داده، چاقی ارتباط 
مســتقیمی با عوارض قلبی داشــته و آن را 

تشدید می کند.
وی توصیه کرد: لازم است از دوران کودکی 
آموزش داده شــود کــه کمتــر از خودرو 
استفاده شود همچنین فعالیت بدنی حتی 
در خانــه افزایش یابــد و از مصرف غذاهای 
فرآوری شده، پرکالری و تنقلات خودداری 
شــود.علی ولی زاده دبیر علمی هشتمین 
کنگره پیشگیری از چاقی نیز در این نشست 
گفت: دوسوم جمعیت ما دچار اضافه وزن و 
چاقی هســتند و یک سوم جمعیت مبتلا به 

چاقی هستند.
وی همچنین تاکید کرد کــه وضع مالیات 
بر کالاهای آسیب رســان به سلامت مانند 

نوشابه ها و تنقلات مضر مهم است.
وی با باین اینکه چاقــی یک چالش جهانی 
اســت و هیچ کشــوری از این بیمــاری در 
امان نیســت، افزود: چاقی در بین کودکان، 

نوجوانان و جوانان بروز پیدا کرده است.
ولی زاده به هشــتمین کنگره پیشــگیری 
از چاقی اشــاره کرد و اظهارداشت: در این 
کنگره هفت سخنران خارجی از کشورهای 
آمریکا، اروپا و کانــادا حضور دارند و از ۲۸ تا 
۳۰ دی ماه در سالن همایشــهای دانشگاه 
شهید بهشتی با حضور متخصصان تغذیه و 

پزشکان در حال برگزاری است.

خریدار  معاون آموزش متوســطه وزارت 
آموزش و پــرورش اعلام کــرد: در خرداد 
۱۴۰۳، همــه دانش آمــوزان پایــه دهم، 
یازدهم و دوازدهم امتحــان نهایی خواهند 

داشت.
 محمدمهــدی کاظمــی معــاون آموزش 
متوســطه وزارت آموزش و پرورش در یک 
برنامه تلویزیونی اظهارداشــت: در خرداد 
۱۴۰۳، همــه دانش آمــوزان پایــه دهم، 
یازدهم و دوازدهم امتحــان نهایی خواهند 

داشت.
وی افــزود: از آنجایی که در ســال ۱۴۰۵ 
ســابقه تحصیلی برای پایه دهم باید داشته 
باشیم لذا ســوابق تحصیلی در سال ۱۴۰۵ 
در ســه پایه دهم و یازدهم و دوازدهم تأثیر 

۶۰ درصد قطعی است.
معاون آموزش متوســطه وزارت آموزش و 
پرورش با بیان اینکه ســابقه تحصیلی برای 
ســال ۱۴۰۲ عدد ۴۰ درصد قطعی است، 
گفت: نکته قابل توجه این مصوبه نسبت به 
مصوبه قبلی مجلس شورای این است که در 

گذشته تأثیر مثبت داشتیم و صرفاً در پایه 
دوازدهــم بود اما اکنــون ۴۰ درصد قطعی 
اســت؛ برای کنکور ۱۴۰۳ نیز این تأثیر ۵۰ 
درصد قطعــی و برای پایه دوازدهم اســت. 
برای ســال ۱۴۰۴ ســوابق تحصیلی پایه 
یازدهم هم ایجاد می شود و سوابق یازدهم و 

دوازدهم با تأثیر ۶۰ درصد است.
کاظمی گفت: پیش دانشــگاهی از ســال 
۱۳۹۲ حذف شد، در این ســال ها موضوع 
بحث حــذف کنکــور مطرح بوده اســت و 
در قانون مجلس شــورای اســلامی تأکید 
بر حذف کنکور و پذیرش از طریق ســوابق 
تحصیلی بوده و قانون مشــتمل بر سنجش 
و پذیرش کنکور است؛ در این سال ها قانون 
تبصره ها و تغییراتی با هــدف ایجاد عدالت 
بیشــتر و همچنین کاهش استرس و اثرات 

سو کنکور بر نظام آموزشی، داشته است.
وی با بیان اینکه واقعیت این است که شیوه 
ارزشــیابی به هر صورتی که انجام می شود، 
جهت دهنده به نظام آموزشی است، گفت: 
با توجه به اینکه شــیوه ارزشــیابی تستی 

اســت، این شــیوه طبیعتاً نظام آموزشی را 
به همین سو خواهد کشــید و می بینیم که 
در ســال های اخیر آثار بحث تست در دوره 
ابتدایی ورود کــرده اســت و از طرفی هم 
تلاش سه ســاله دانش آموزان قرار است در 
یک آزمون سه، چهار ســاعته ارزیابی شود 
که طبیعتاً بحث اســترس و آینده یک فرد و 

دانش آموز است.
کاظمی تصریــح کرد: با همــه این جهات، 
شورای عالی انقلاب فرهنگی بر اساس نقشه 

جامع علمی کشور تصمیم گرفت که نسبت 
به کنکور سراسری ورود کند و زمینه سازی 
برای اینکه توجه بیشــتر به محتوای برنامه 
درسی در نظام آموزشی کشور اتفاق بیفتد، 
انجام دهد و بر همین اساس مصوب شد که 
تأثیر کنکور تا سه سال آینده به حداکثر ۴۰ 
درصد برسد و سوابق تحصیلی برای ورود به 

مراکز آموزش عالی لحاظ شود.
وی درباره مصوبه شــورای شــورای عالی 
انقــلاب فرهنگی، اظهار کــرد: این مصوبه 
مربوط به سال ۱۴۰۰ است و ابلاغ هم شده 
و از طریق جراید و رســانه ها اطلاع رسانی 
شــد؛ البته ابهاماتی هم بود مثــلًا اگر یک 
دانش آموز یک عنوان درسی را جزو سوابق 
تحصیلی نداشت طبیعتاً هیچکدام از سوابق 
تحصیلی برایش منظور نمی شــد. یا اینکه 

حتماً باید سوابق تحصیلی مرتبط می بود.
معاون آمــوزش متوســطه وزارت آموزش 
و پرورش بی تــن داشــت: ابهاماتی در آن 
مصوبه وجود داشــت و شورای عالی انقلاب 
فرهنگی در جلســات ۸۵۵ و ۸۶۳ مجدداً 

نســبت به بازنگری این مصوبه اقدام کرد و 
اصلاحات را انجام داد و اطلاع رســانی هم 
تا قبل از شروع ســال تحصیلی در شهریور 

انجام شد.
وی دربــاره ماجرای اقتصاد حــول کنکور، 
گفت: یکی از اهــداف این مصوبــه، ایجاد 
عدالت آموزشــی بیشــتر بود. ولی برخی 
افراد این موضوع را به گونــه ای دیگر جلوه 
می دادنــد. نکته دیگر این اســت دو آزمون 
در سال وجود دارد ولی پذیرش یکبار انجام 
می شــود؛ دانش آموزان بــرای پذیرش در 
دانشــگاه یک نمره کل دارند که مشتمل بر 

دو بخش است.
کاظمــی ادامــه داد: این دو بخش شــامل 
آزمون اختصاصــی کنکور سراســری در 
دروس تخصصــی و همچنیــن ســوابق 
تحصیلی است که اینها نمرات تراز شده چه 
در آزمون تخصصی چه در سوابق تحصیلی 
است. ســوابق تحصیلی هم مجموع دروس 
امتحانــات نهایــی اســت که بــه صورت 

هماهنگ کشوری برگزار می شود.

تدوین برنامه چهارم توسعه بر مبنای پنچ چالش شهر

مراجعه به مراکز معاینه فنی پایتخت افزایش یافت
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درخشش نگین تئاتر فجر مناطق بر رکاب ادارات 
کل ارشاد استان ها و انجمن نمایش

 برگزاری جشــنواره تئاتر فجر مناطق بعد از ۷ ســال فترت؛ درخشش 
نگین و اکســیر هنر نمایش ایران اســت که بر رکاب ادارات کل ارشاد 
استان ها و انجمن هنرهای نمایشی ایران، بار دیگر تنفس مستمر تئاتر 
در سراسر کشــور را خوش نشین طعم و عطر تحقق شــعار »تئاتر برای 

همه« ساخته است.
عرصــه هنرهــای نمایشــی اســتان ها، شهرســتان های کشــور و 
هنرمندانش، همواره حکم دستگاه تنفسی تولیدات تئاتری، سینمایی 

و تلویزیونی کشورمان را برعهده داشته اند.
با مرور چهره های نامدار در تمامی عرصه هــای بازیگری، کارگردانی، 
نمایشنامه نویسی، فیلم نامه نویســی و دیگر بخش های فنی تولید آثار 
تئاتری، ســینمایی و تلویزیونی، درصد بســیار بالایــی از هنرمندان 
شاخص و چهره های نامدار را در میان افرادی می توانیم جستجو  کنیم 
که از استان ها و شهرستان های کشورمان پای خود را به جهان حرفه ای 

تولیدات تئاتر، سینما و تلویزیون کشور باز کرده اند.
جشــنواره بین المللی تئاتر فجر نیز به عنوان بزرگ ترین رویداد تئاتری 
کشــور که همواره از آن به عنوان ویترین هنرهای نمایشــی ایران یاد 
می شــود نیز از نخســتین گام خود در ســال ۱۳۶۱ تا به امروز، به گاه 
تجربه نخستین دوره برگزاری در قرن جدید خورشیدی که ۴۱ سال از 
حیات خود را پشت سر می گذارد، همواره فصل مهمی از تولیدات خود 
را وام دار فعالیت هنرمندان تئاتر در اســتان ها و شهرستان های سراسر 
کشورمان بوده است.اما این رویداد طی ۷ ســال اخیر شکل متفاوتی از 
نحوه گزینش آثار هنرمندان سراسر کشور برای حضور در این جشنواره 
را مدنظر قرار داده اســت. رویکردی که مهم ترین دلیل آن به برخورد 
سلیقه ای و انتخاب چنین شــیوه گزینشــی به عدم وجود اساس نامه 
واحد، ثابت و متقن، برای مهم ترین و بزرگ ترین رویداد تئاتری کشور، 
منطقه خاورمیانه و جشــنواره ای شناخته شــده در میان رویدادهای 

بین المللی عرصه تئاتر در جهان به شمار می رود.
یکی از اولین تأکیدات دبیر جشنواره چهل ویکم تئاتر فجر گام برداشتن 
به سمت مسیر اصلی این رویداد؛ یعنی بهره بردن از تولید آثار تازه نفس 
برای حضور در بزرگ ترین آوردگاه رقابتی تئاتر کشــورمان هم زمان با 

ایام جشن های پیروزی انقلاب اسلامی بود.
این یعنــی توجه دوباره و عمیق به دســتگاه تنفســی عرصه هنرهای 
نمایشی کشور یعنی هنرمندان تئاتر در استان ها و شهرهای کشورمان 

که در سالیان اخیر کمتر توجه قرار گرفته بودند.
طی ۷ ســال گذشــته شــاهد برگزاری جشــنواره های تئاتر استانی 
و معرفی آثار برگزیده ایــن رخداد در جشــنواره بین المللی تئاتر فجر 
بودیم. درحالی که پیش از این ۷ ســال؛ آثار منتخب برگزیده جشنواره 
تئاتر اســتانی در قالب جشــنواره تئاتر مناطق، شوق و شــور رقابتی 
دیگری را برمی انگیختند تا این بار بعد از پشت سر گذاشتن نگاه داوران 
در استان ها و شهرســتان ها، حال در مقیاس بزرگ تری با متر و معیار 
داوری کشــوری مورد قضاوت قــرار گیرند. تا درنهایــت بهترین آثار 
برگزیده جشنواره تئاتر استانی در جشنواره تئاتر مناطق به مهم ترین و 
بزرگ ترین رویداد تئاتری کشورمان -جشنواره بین المللی تئاتر فجر- 

راه یابند.

یکی از اصلی ترین دلایلی که طی ۷ ســال گذشته شاهد برچیده شدن 
سنت برگزاری جشــنواره تئاتر فجر مناطق حداقل از سوی مسئولان، 
برگزارکنندگان و متولیان عرصه هنرهای نمایشی کشور عنوان می شد 
به مقوله بودجه بازمی گشــت! مســاله بودجه به عنوان مشکل مبتلابه 
کلیه فعالیت هــای فرهنگی و هنــری همواره وجود داشــته؛ اما اصل 
مهم در عدم برگزاری جشنواره تئاتر مناطق بیشتر به رویکرد و نگرش 

سلیقه ای مدیران و دست اندرکاران سال های پیشین بازمی گشت.
دومین تأکید کوروش زارعی به محض در دســت گرفتن سکان دبیری 
جشــنواره بین المللی تئاتر فجر در گام چهل ویکم، بعــد از لزوم تهیه 
اساسنامه این رخداد؛ احیاء جشــنواره تئاتر فجر مناطق برای برگزاری 

ایجاد رقابتی پرشور و حرارت تر در جشنواره بین المللی تئاتر فجر بود.
بر همین اســاس بود که بعد از رایزنی های متعــدد و مختلف با ادارات 
کل ارشــاد تمامی اســتان ها و همچنین پــای کار آمــدن عملیاتی و 
اجرایــی انجمن هنرهای نمایشــی ایــران به عنوان بــازوی اداره کل 
هنرهای نمایشــی در عرصه هنر نمایش سراسر کشور؛ شاهد برگزاری 
بیســت وهفتمین دوره جشــنواره تئاتر مناطق فجر به میزبانی چهار 
اســتان کرمانشــاه، بوشــهر، فارس و مازندران در چهارگوشه کشور 

به عنوان میزبانان آثار جشنواره تئاتر فجر مناطق هستیم.
یکی از مؤلفه های دولت ســیزدهم به عنوان دولتــی مردمی، انقلابی و 
جهادی پای کار آمدن تمامی دســتگاه ها در عرصه های مختلف فارغ از 
نگاه شعاری به شکل عمل گرایانه برای ارتقاء بخش های مختلف جاری 
در کشور ازجمله حوزه فرهنگ و هنر است.این خود نویددهنده شور و 
حرارت هر چه بیشتر جشنواره چهل ویکم در حوزه حضور آثار منتخب 
در این رخداد به گاه رقابت در بخش های مختلف رقابتی این جشنواره 

در دو بعُد ملی و بین المللی به شمار می رود.
دور از انصاف اســت اگر بر این نکته تأکید نکنیم که حتی طی ۷ ســال 
گذشــته با وجود برچیده شدن بســاط جشــنواره تئاتر فجر مناطق؛ 
بازهم ســهم و بار اصلی کیفیت و دمیدن شــور رقابت میان آثار حاضر 
در جشــنواره بین المللی تئاتــر فجر بر دوش هنرمنددان اســتان ها و 
شهرستان های کشــورمان بود.نکته حائز اهمیت دیگر که نباید از کنار 
آن به ســادگی گذر کرد به تأکید گفته های کوروش زارعی مبنی بر گام 
جدی معاونت امور هنری و اداره کل هنرهای نمایشــی وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی برای تصویب اساس نامه بزرگ ترین و مهم ترین رویداد 
جشنواره تئاتر در کشــور یعنی جشــنواره بین المللی تئاتر فجر بعد از 

پایان برگزاری جشنواره دوره چهل ویکم است.
از صحبت ها و تأکیــدات زارعی می توان به این مهــم پی برد که یکی از 
اصلی ترین شرط های سکان داری دور بعدی جشنواره بین المللی تئاتر 
فجر )چهل ودومین دوره( به این مهم، یعنی نــگارش، تأیید و تصویب 
نهایی اساس نامه جشــنواره بین المللی تئاتر فجر بازمی گردد. که این 
خود یکی دیگر از مهم ترین دستاوردهای برگزاری جشنواره تئاتر فجر 
ذیل دوران مدیریت مدیــران عرصه فرهنگ و هنــر در دولت مردمی 
ســیزدهم اســت.نکته حائز اهمیت بعدی به این مهم بازمی گردد که 
بعد از ســال ها ایجاد فترت و فاصله میان ادارات کل ارشــاد استان ها، 
فعالیت فراگیر و سراســری انجمن هنرهای نمایشی در قامت برگزاری 
جشنواره ای به بلندای جشــنواره بین المللی تئاتر فجر؛ بار دیگر اکسیر 
تئاتر نه تنها همراهــی و همدلی تمامی مدیــران فرهنگی و هنری در 
عرصه هنرهای نمایشــی سراسر کشــور را به خط کردن آنها با خود به 
همراه داشت؛ که حال بیش از هر زمان دیگری شــاهد حضور تمام قد 
معاونت امور هنری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و اداره کل هنرهای 
نمایشی این وزارت خانه در راستای تحقق شــعار »تئاتر برای همه« به 

شکل تمام قد آن هستیم.

قاب

شبکه رادیویی پیام و رادیو آوا به مناسبت سالروز ولادت 
باســعادت حضرت زهرا)س( و روز مادر پویش »به نام 
مادر« را برگزار می کنند.مهدی شهاب تالی مدیر شبکه 
رادیویی پیام و رادیو آوا در آستانه نزدیکی روز مادر گفت: 

شبکه رادیویی پیام و رادیو آوا به مناسبت سالروز ولادت 
باســعادت حضرت زهرا )س( و روز مادر پویش »به نام 
مادر« را تدارک دیده است. شنوندگان رادیو پیام و رادیو 
آوا در سراســر کشــور می توانند برای گرامیداشت روز 

مادر از ۱۷ تا ۲۳ دی با رادیو پیــام و آوا همراه و این روز 
فرخنده را جشن بگیرند.وی با اشــاره به پویشی که راه 
اندازی شده بیان کرد: به منظور گرامیداشت مقام والای 
مادر و روز زن این پویش در دو بخش برگزار می شــود، 

بخش عمومی که همه علاقه منــدان می توانند بهترین 
جمله در وصف مادر را نوشــته و از نوشــته خود عکس 
بگیرند به همراه عکس خود و یا مادر گرامی شــان برای 

پخش از رادیو نمای پیام و آوا ارسال کنند.

رادیو

خریدار  محمدتقی فهیم منتقد ســینما 
مطرح کرد کــه در دهه هفتــاد از مدیران 
بنیاد فارابی شنیدم که عنوان کردند ما نیاز 
به مخاطب »تخمه شــکن« نداریم و مشابه 
همان مسیر شــوروی را با حذف مخاطب از 

سینما ادامه دادند.
 نشســت »قهرمان پردازی در ســینما« با 
ســخنرانی محمدتقی فهیم منتقد سینما 
در سالن شماره سه ســینما فلسطین محل 
برگزاری ســیزدهمین جشــنواره مردمی 

»عمار« برگزار شد.
فهیــم در ابتدای این نشســت با اشــاره به 
ســینمای قهرمان پرداز گفت: ســینمایی 
ســرگرم کننــده اســت کــه قصه گــو و 
قهرمان پرداز باشد؛ سینمایی که با قهرمان 
ساخته و پرداخته می شــود، حتماً سرگرم 
کننده اســت. اگر قرار باشــد ما سینمای 
سرگرم کننده داشته باشــیم، باید قهرمان 
فیلم را بســازیم، یعنی اینها الــزام و ملزوم 

یکدیگر هستند.
وی ادامه داد: پس از انقــلاب در مقام یکی 
از کشــورهای تولیدکننده رتبــه خوبی را 
به دســت آوردیم، اما در ارتباط با مخاطب 
ناکام ماندیم، به این دلیل که نتوانســتیم با 
دل مخاطب پیش برویم. ســینمای »دلی« 
دقیقاً آن ســینمایی اســت که در ارتباط با 

تماشاگر توفیق کسب می کند.
این منتقد ســینما گفــت: در تمــام این 
سال ها گفته شــده اســت که فیلم باید با 
ذهن، عقل یا مغز مخاطب کار کند و سینما 
بایــد اندیشــمند و دارای پیام مســتقیم 
باشــد؛ همه این حرف ها تا زمانی درســت 
اســت که به دنبال دل مخاطب باشیم، در 
غیر این صورت هر تلاشــی در این راســتا 
بیهوده خواهد بود. ســینما در دهه شصت، 
چندســالی سینمای قصه گو شــد، فیلم ها 
قهرمان داشــت و بــه نوعــی قهرمانانش 
کنش مند بودند و نســبت بــه مخاطبانش 
احســاس وظیفه می کردند تــا بتوانند او را 
سرگرم کنند؛ بنابراین سرگرم کردن اولین 

قدم ارتباط مخاطب با فیلم است.
فهیم ادامه داد: چند ســال پس از انقلاب، 
نگاه ســرگرم کننده بــه فیلــم تبدیل به 
یک رویکرد ضد ارزش شــد و هر اندازه که 
جلوتر رفتیم، کم کم سینما از سبد مصرفی 
خانواده هــا حذف شــد. حتــی مدیران و 
مجموعه های دولتی در ارتباط دادن بودجه 
به پروژه ها به دنبــال این بودنــد که افراد 
بتوانند هرچه سریع تر در فیلم ها مانیفست 
اعلام کنند. نتیجه این اتفاق ســبب شد تا 

قهرمان و قصه گویی از سینما حذف شود.
وی افزود: زمانی که انقلاب در کشــورمان 
صــورت گرفت، مدیــران همــان تجربه و 
خطای شــوروی را پیش رو قرار دادند و آن 
چیزی نبود جز حذف قهرمان و قصه گویی 
از سینما. این در حالی اســت که سینمای 
شــوروی در دوره ای قدرتمندترین سینما 
بود، تا جایــی که مکاتب مهم فیلمســازی 
در شــوری پدید می آید کــه معروف ترین 
آن آیزنشتاین ۲۲ ساله اســت که با مکتب 

مونتاژ دنیا را تکان داد. پس از مدتی در این 
کشور شاهد هستیم که به دلیل بی توجهی 
به عنصر ســرگرمی و توجه به هدف گذاری 
دل مخاطب، شــوروی عملًا چندسال بعد 
در برابر سینمای غالب جهان عقب نشینی 
می کند.فهیم ادامــه داد: آیزنشــتاین در 
پس این اتفاقات می نویسد که دیگر دوران 
قهرمان فردی در سینمای شوروی گذشته 
است، یعنی فیلمســازان به قهرمان جمعی 
توجه می کنند. دقیقاً مشابه این جمله را در 
دهه هفتاد از مدیران بنیاد فارابی شــنیدم 
که عنوان کردند مــا نیاز به مخاطب »تخمه 
شکن« نداریم و مشابه همان مسیر شوروی 

را با حذف مخاطب از سینما ادامه دادند.
وی افزود: در دهه هفتاد قرار شد تا سینمای 
فرهیخته و فعال داشــته باشیم، اما با حذف 
مخاطب بدترین آسیب را به سینمای ایران 
زدند، تــا جایی که از اواســط دهــه هفتاد 
ســینمای ایران به قول قماربازان سینمای 
مفت باز شــد و همه چیــز را مجانی باخت، 
یعنی تولید کرد اما مصرف کننده روز به روز 

کاهش یافت.
این منتقــد ســینما گفت: در دهــه اخیر 
روس ها تلاش کردند ســینمای شــان را از 
آن مســیر تغییر دهنــد، روس هایی که در 
مقطعی فیلمســازانش، بنیانگذار ســینما 
در اروپا همچون ســوئیس، مکزیک و حتی 
آلمان بودند. در آن مقطع آمریکا به موازات 
تصمیمات غلط این کشــورها به سینمای 
قهرمان محــور روی آورد و ســینمایش بر 
دیگر کشورها غلبه شد.وی افزود: سینمای 
آمریکا سینمایی اســت که در جهان حاکم 
اســت و در درجه اول بــا دل مخاطب کار 
می کنــد و در نهایــت می توانــد تأثیرات 
سیاســی و فرهنگی بگذارد تــا جایی که به 
واســطه فیلم هایش بازتولیــد ارزش های 

آمریکایی و رویای آمریکای کند.
فهیــم گفــت: ســینمای ایران بــا حذف 
قهرمان روند خوبــی را طی نکرد و نمی کند 
و حتی امــروز ما بــا ســینمای حتی ضد 

ایرانی مواجه هســتیم. ســینمای ما اساساً 
سینمای ملی ندارد و شــاید چند فیلم علی 
حاتمی را مثال بزنم که تــا حدودی به مرز 
ســینمای ملی نزدیــک اســت. زمانی که 
فیلمســاز در فیلم هایش به دنبــال قصه و 
قهرمان پردازی نیســت، در نهایت تبدیل 
به فیلمســازی می شــود که با پیــروی از 
برخی جریانات بیرونی، بــه دنبال دریافت 
جوایــز از جشــنواره های مختلف خارجی 
اســت، اما فیلمی که مورد نیاز مردم است، 
تولیدی بوده که متأثر از مجموعه پشــتوانه 
تاریخی و هویتی کشور ایران باشد. قهرمان 
فاقد هویت دیگر قهرمان نیســت؛ بنابراین 
اصلی ترین وجه قهرمان این است که هویت 

تاریخی و ملی داشته باشد.
وی افــزود: قهرمانی که فاقــد ایدئولوژی، 
هویت و ریشه باشد، بدون تردید معنا ندارد. 
فیلم باید دارای شاخصه های ایرانی و بیشتر 
از آن شــاخصه های ملی باشــد. بی تردید 
ایرانی بــودن در حوزه اقتــدار معنا می یابد 
یعنــی فراتــر از مرزها بحث ایــران ارزش 
دارد، اما ارزش عنوان این اســت که به یک 

اثر ببخشد.
فهیم گفــت: زمانی کــه دربــاره قهرمان 
صحبت می کنیم، حتمــاً باید قهرمان ملی 
باشد. قهرمانی که قرار اســت در سینمای 
ایران بسازیم، باید تجســم، تندیس و تبلور 
جامعه ایران باشــد. همچنیــن زمانی که 
صحبت از قهرمان می کنیم، باید در کنارش 
ضدقهرمان ساخته شود. اصلی ترین مشکل 
ســینمای ایران این است که فیلمسازانش، 
مسیر فیلمسازی را بلد نیســتند. قهرمان 
زمانی قهرمان می شــود که فیلمساز پشت 
دوربین بلد باشــد کــه چگونه بایــد فیلم 
بسازد و نسبت به ابزارهای آن مسلط باشد. 
همچنین یکی از تمایزهای فیلمســازان با 
یکدیگر در خلاقیت هنری و فرم اســت که 
همین امر موضوع خدادادی اســت و قابل 
آموزش نیســت و در ناخودآگاه فرد شکل 
می گیرد.ایــن منتقد ســینما مطرح کرد: 

بــرای قهرمان پردازی در فیلم، نیاز اســت 
که فیلمســاز درباره کشــورش اطلاعات 
داشــته باشــد و این همان پژوهش است. 
قهرمان پردازی در ســینما برخلاف تصور 
روشنفکران، کار بسیار سختی است که اگر 
آسان بود، امروز در کشــورمان فیلمسازان 
زیادی موفق به قهرمان پردازی می شــدند. 
آن چیزی که امروز فیلمســاز باید به دنبال 
آن باشــد، آموختن ســینما در انــدازه ای 
اســت که میزانســن را بشناســد تا بتواند 
میزانســنی از قهرمان را ارائــه کند، یعنی 
قهرمان از میزانســن ایرانی ســاخته شود 
تا برای مخاطب قابل باور باشــد. این اتفاق 
نمی افتد، مگر آنکه فیلمســاز اهل مطالعه و 
پژوهش باشد و سینما را به لحاظ تکنیک فرا 
بگیرد. فیلم های آمریکایی به گونه ای است 
که در همه بحران های سیاســی و اقتصادی 
خلاف جهت جریان هایی بوده که به دنبال 
تخریب جامعه اســت. تولیدات فیلمسازان 
آمریکایــی به گونه ای بود که بــرای آمریکا 
تمدن ســاختند. تمدنی که مردم دنیا آن را 
باور کردند. دلیل این امر هم تعهد فیلمساز 

به مردم بود.
وی افزود: ســال ها از انقلاب مان می گذرد و 
اتفاق بزرگی کــه در انقلاب مان رخ داد این 
بود که زن ها با پوشــش وارد جامعه شدند و 
در عرصه های مختلف خوش درخشیدند در 
حالی که لیبرال دموکراســی حاکم در دنیا 
می گوید با پوشش نمی توان فعال اجتماعی 
شد. آیا فیلمســازان ایرانی طی این سال ها 
توانستند این بخش از جامعه ما را به واسطه 

فیلم های شان به دنیا معرفی کنند؟
فهیــم گفــت: در بحــث قهرمــان هرچه 
فیلمســازان متعلق به حال جامعه و ریشه 
در گذشته باشند بیشتر می توانند در حوزه 
قهرمانی کار کنند. قهرمــان و ضدقهرمان 
باید دارای ویژگی های نزدیک به هم باشــد 
تا به امتحان نهایی که می رســند، قهرمان 
پیروز شــود و ضد قهرمان شکست بخورد. 
به نظرم بهترین قهرمان در فیلم حاتمی کیا 

با نام »آژانس شیشــه ای« بود که می توانیم 
از آن به عنــوان الگویی در ســینمای ملی 
یاد کنیــم. فیلمــی کــه دارای قهرمان و 
ضدقهرمان بــود. فیلم های رضا میرکریمی 
تا پیش از فیلم »یه حبه قند« را می توان در 
چارچوب سینمای ملی نام برد. در این راستا 
می توان به فیلم »زیر نور ماه« و »خیلی دور، 
خیلی نزدیک« اشــاره کرد. البته فیلم »به 
آهستگی« هم مناسب سینمای ملی است 
چراکه نقــش زن در این فیلم کنشــمند و 

معرف یک زن ایرانی بود.
این منتقــد ســینما اظهار کــرد: قهرمان 
برخی از فیلمســازان ایران، ذلیل هســتند 
یعنی قهرمانــان از خود واقعیــت قهرمان 
عقب تر هستند. فیلم »تک تیرانداز« درباره 
شهید زرین که دو ســال پیش ساخته شد، 
مصداق بارز این جمله اســت. شهید زرین 
در کتاب ها خواندیم که شــخصیت بسیار 
جذاب و قابلیت قهرمانانه داشــت، اما وقتی 
این شــخصیت تبدیل به فیلم شــد، دیگر 
آن قــدرت قهرمــان را نداشــت و قهرمان 
عقب تر از واقعیت فیلــم باقی ماند، در حالی 
که قهرمان باید یک قــدم از قهرمان واقعی 
جلوتر باشــد. اما قهرمانان ســینما هرچه 
ساخته شده است، ده قدم عقب تر هستند و 
کاریزمای لازم را ندارند. در سینمای »دلی« 
قهرمــان بایــد جذابیت و کاریزما داشــته 
باشد و در ســینمای ایران نمونه های کمی 
داریم که از واقعیــت قهرمان ها جذاب تر و 

تأثیرگذارتر باشد.
وی بــا اشــاره به فیلــم »تختــی« گفت: 
متأسفانه آقای توکلی شــخصیت تختی را 
به صورت یک فرد عقب مانده افسرده نشان 
داد. تختــی در فیلم آقای توکلــی زمین تا 
آسمان با تختی واقعیت فرق داشت. قهرمان 
ملی نیازمند پشتوانه ســینمای ملی است 
و ســینمای ملی، پژوهش ملی می طلبد و 
در نهایت پژوهش نیازمنــد فرد متخصص 
نســبت به جامعه اش است. ســالانه دولت 
اعتبارات کلانی را به سینمای کشور تزریق 
می کند که یک سری شــارلاتان و سیاسی 
از آن خارج می شــود و به قــول قماربازان، 
مفت بازانی هســتند کــه در داخل و خارج 
مفــت می بازند. دلیل باخــت در داخل این 
اســت که با پول مــردم فیلم می ســازند و 
بازتولیــد آن ارزش های مردمی نیســت و 
دلیل باخت در خارج از کشــور این است که 

باج می دهند.
فهیم در پایان عنوان کــرد: امروز چرا مردم 
سیستان و بلوچستان باید از سینما محروم 
باشــند؟ روش غلطی در ســینمای کشور 
پیش گرفته شده است. امروز مدیران فارابی 
نمی دانند چه فیلمی مناسب کشور است و 
آن کسی فیلم می سازد که زورش برسد. از 
یک فیلمنامه می توان تشخیص داد که این 
فیلم خوب یا بد اســت و این امر وجود یک 
فرد متخصص را می طلبد که ما شــاهدش 
نیستیم. گاهی باید چندین مرتبه فیلمنامه 
خوانده شــود تا فیلــم خــوب را از فیلم بد 

تشخیص دهیم.

وز مادر با پویش به نام مادر استقبال رادیو از ر

چه فیلم ها و سریال هایی در شهرک سینمایی فعال هستند؟
خریدار  مدیر شهرک سینمایی تلویزیونی 
ایران از استقبال چشــمگیر مردم از بازدید 
این مجموعه خبر داد و گفــت: خیابان لاله 
زار که از قســمت های مهم و اصلی شهرک 
ســینمایی محســوب می شــود در حال 

بازسازی است.
به گزارش معاونت ســیما، مهدی میرچی 
گفت: بعد از مدتی که به دلیل شــیوع کرونا 
و ســاخت و ســازهای وســیع پروژه های 
تاریخی همچون سریال »سلمان فارسی« 
و بازسازی یک ســری از لوکیشن ها، بازدید 
عمومی در شــهرک غزالــی مدتی متوقف 
شده بود، بار دیگر بازدید گردشگران از ۲۱ 

آذرماه ۱۴۰۱ فراهم شده است.
مدیر شــهرک ســینمایی تلویزیونی ایران 
)علی حاتمی( با اشــاره به استقبال خوب و 
چشــمگیر مردم در این مدت افزود: روزانه 
بین ۲۰۰ تا ۳۰۰ نفر از شــهرک سینمایی 
بازدید می کننــد و این عــدد در ایام پایان 
هفتــه و تعطیلات بــه حــدود ۱۰۰۰ نفر 
نیز می رســد و مکان هایی هم بــرای ارائه 

خدمات به گردشگران فراهم شده است.
میرچی ادامه داد: در این دوره تعامل بسیار 
خوبی میان شهرک ســینمایی تلویزیونی 
ایران )علــی حاتمی( و دانشــگاه های هنر 
شکل گرفته است و بازدید برای دانشجویان 

مرتبط با رشته های ســینما و تلویزیون به 
صورت رایگان صورت می گیرد.

مدیر شــهرک ســینمایی تلویزیونی ایران 
)علی حاتمی( تاکیــد کــرد: در این دوره 
همچنین موزه عروســکی که برای بسیاری 
حالت نوســتالژی دارد، بــرای مخاطبان 
بازگشایی شده است و عمده عروسک هایی 
که در ســیما فعالیت داشــتند در این موزه 

جمع آوری و برخی هم بازسازی شده اند.
میرچی تصریح کرد: هم اکنون ســه پروژه 
فعال ســینمایی »آیینه« به تهیه کنندگی 
علــی اوجــی و کارگردانی و نویســندگی 
محمود کلاری، »بهشــت تبهــکاران« به 
کارگردانی مسعود جعفری جوزانی و تهیه 
کنندگی فتح الله جعفری جوزانی، »سینما 
متروپل« به کارگردانی محمدعلی باشــه 
آهنگر و تهیه کنندگی ســیدحامد حسینی 
در شهرک ســینمایی تلویزیونی ایران در 

حال انجام است.
وی ادامــه داد: ســریال هــای تلویزیونی 
»نائله« بــه کارگردانی حســن آخوندپور و 
تهیه کنندگی سعید ســعدی، سریال الف 
ویژه »سلمان فارسی« به کارگردانی داوود 
میرباقری و تهیه کنندگی حســین طاهری 
در داخل شــهرک فعال هســتند و امکان 
بازدید گردشــگران از پروژه های سینمایی 

و ســریال ها با هماهنگی تهیــه کننده ها 
مقدور است.همچنین لوکیشن های پروژه 
حضرت سلمان و کارگاه های ساخت دکور، 
لباس این پروژه در شــهرک سینمایی دایر 
اســت.مدیر شهرک ســینمایی تلویزیونی 
ایران )علی حاتمی( ادامه داد: استودیوهایی 
هم در چنــد ماه اخیــر بــرای برنامه های 
تلویزیونی طراحی کردیــم که برنامه هایی 
همچون »نگاتیو« و »نگاتیوپلاس« شبکه 
مستند، »آچار« و »توپ طلایی«، مجموعه 
عروســکی »خــارج از محدوده« شــبکه 
آمــوزش، »کاری کارتونیه« شــبکه یک، 
»ســاعت صفر« شــبکه امید، »دیدی نو« 
شبکه نسیم، »بالان« شبکه دو و »هشت در 

هفت« در این مجموعه فعالیت دارند.
میرچی با بیــان اینکــه خیابــان لاله زار 
را ســازمان صداوســیما با حفــظ هویت و 
اصالت ســازه هایی که ۴۰ سال قبل توسط 
زنده یاد حاتمی بنا شــده، ترمیم می کند، 
درباره مرمت این خیابــان تاریخی توضیح 
داد: خیابان لاله زار این شــهرک که یادگار 
زنده یاد علی حاتمی اســت با همان اصالت 
و هویت زنــده یاد علی حاتمــی و خاکدان 
از ۹ ماه گذشــته در حال مرمت اســت و تا 
عید نوروز حدود ۷۰ درصد کار ترمیم آن به 
اتمام خواهد رســید و ان شالله در ایام نوروز 

گردشگران می توانند از قسمت هایی از آن 
بازدید کنند.وی همچنین خاطرنشان کرد: 
طی جلساتی با شــهرداری تهران قرار شده 
است تا عید نوروز یک ایســتگاه تاکسی در 
ایســتگاه های متروی چیتگر و وردآورد راه 
اندازی شــود تا علاقه مندان بــه بازدید از 
شهرک ســینمایی تلویزیونی ایران )علی 
حاتمی( بتوانند راحت تر به این مکان تردد 
کنند.میرچی همچنین خاطرنشــان کرد: 
طبق روال نوروزهای گذشته، پیش بینی ما 
این است شمار گردشگران در نوروز افزایش 

قابل توجهی یابد. از همین رو اقداماتی برای 
راه اندازی ســایت انجام دادیم که ان شالله 
در بهمن ماه راه اندازی خواهد شــد و علاقه 
مندان می توانند از طریق ســایت و فضای 

مجازی نام نویسی کنند.
گفتنی است در شهرک سینمایی تلویزیونی 
ایران )علی حاتمی( فیلم ها و ســریال های 
ایرانــی متعــددی نظیــر »ســربداران«، 
»امام علی )ع(«، »مریــم مقدس«، »کیف 
انگلیسی«، »شب دهم«، »مردان آنجلس« 

و ... ساخته شده است.



برکناری ساپینتو در اولویت دوم

 تیم آبی در وضعیت قرمز! 
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جام از »نصف جهان« می رود؟
معادله قهرمانی و سقوط در لیگ برتر فوتسال

لیگ برتر فوتسال ایران در حالی هفته بیســتم را پشت سر گذاشت که 
تیم مس جای خود را در صدر جدول مستحکم کرد و در صورت کسب 
ســه یا چهار پیروزی دیگر، قهرمان لیگ خواهد شد. لیگ برتر فوتسال 
ایران با حضور ۱۴ تیم در حال برگزاری اســت و روز جمعه هفته بیستم 
این رقابت ها به پایان رسید. در شــرایطی که تنها ۶ هفته دیگر به پایان 
این مسابقات باقی مانده اســت، تیم مس با ۵۴ امتیاز صدرنشین است 
و گیتی پســند اصفهان با ۴۵ و کراپ الوند با ۴۳ امتیاز در رده های دوم 
و ســوم قرار دارند.مس با اختلاف ۹ امتیازی با تیــم دوم و اختلاف ۱۱ 
امتیازی با تیم سوم کار سختی برای کسب عنوان قهرمانی ندارد و تنها 
در صورت کســب چهار پیروزی دیگر بدون توجه به نتایج سایر رقبای 

خود می تواند قهرمانی زودهنگام خود را در لیگ جشن بگیرد.
مســی ها البته در صورت پیروزی در ســه بازی بعد و توقف تیم گیتی 
پسند در یکی از ســه مســابقه آینده می توانند حتی در هفته بیست و 
سوم قهرمانی را تضمین کنند.شــرایط برای قهرمانی گیتی پسند که 
مدافع عنوان قهرمانی این رقابت ها هم محســوب می شــود، سخت و 
پیچیده شده است. شــانس گیتی برای رسیدن به صدر جدول و ربودن 
عنوان قهرمانی از دست مسی ها در صورتی محقق می شود که رقیبشان 
حداقل در سه بازی شکست بخورد و خودشان هم در تمام بازی ها پیروز 

از زمین خارج بشوند.
مس که با کســب چهار عنوان قهرمانی متوالی پرافتخارترین تیم لیگ 
برتر فوتسال ایران محسوب می شود، می تواند بعد از یک سال واگذاری 
قهرمانی به گیتی پســند، بار دیگر جام را از »نصف جهــان« به تبریز 
ببرد و آن را به ویترین خود اضافه کند.وضعیــت در انتهای جدول هم 
تا حدودی برای ســقوط به لیگ دسته اول مشــخص به نظر می رسد. 
تیم رکن آذین که با خرید امتیاز چیپس کامل در مشهد در لیگ حاضر 
شد، از ۲۰ مسابقه تنها ۵ امتیاز کســب کرده است و با ۸۳ گل خورده و 
حضور در قعر جدول، گزینه اول سقوط است.کمی بالاتر از رکن آذین، 
رقابت برای ســقوط نکردن بین تیم های مقاومت البرز، آنا صنعت قم، 
قند کاترین و حتی صنایع پشتیبان در جریان است و باید دید در نهایت 

کدام تیم ها امسال با لیگ برتر خداحافظی می کنند.

 اعلام فهرست ۲۴ نفره
 واکنش سرمربی تیم ملی بسکتبال 

به غیبت حدادی
ســرمربی تیم ملی بســکتبال که بعد از جراحی حامد حدادی با او در 
ارتباط بوده، به نقل از خودِ این بازیکن گفت که جراحی بدون مشــکل 
بوده اما در عین حال تاکید کرد که این بازیکن در دیدارهای آتی غایب 
است.ســعید ارمغانی در مورد وضعیت حامد حدادی پس از آســیب 
دیدگی و جراحی که داشــته و همچنین برنامه هایش برای حضور تیم 
ملی بسکتبال در پنجره ششــم انتخابی جام جهانی با توجه به شرایط 
این بازیکن توضیح داد.وی با یادآوری اینکه حامد حدادی چهارشــنبه 
گذشــته در جریان لیگ چین دچار پارگی آشــیل پا شد، خاطرنشان 
کرد: پنجشنبه این بازیکن به شهر خودش انتقال داده شد و روز جمعه 
جراحی لازم روی پای او صورت گرفت. بعد از جراحی مکالمه مستقیم 
با حدادی نداشــتم اما از طریق پیام با او در ارتباط بودم. اینگونه مطلع 
شــدم که جراحی انجام شده بدون مشــکل و موفق بوده است اما خب 

هنوز از نظر پزشکان در این زمینه اطلاع کاملی نگرفته ام.

سرمربی تیم ملی بســکتبال تاکید کرد: مصدومیت حدادی به خاطر 
پارگی آشــیل بوده اما اطلاعی ندارم که این پارگــی به طور کامل بوده 
یا بخشی از آشــیل را درگیر کرده اســت. فقط اطلاع دارم که او فعلًا در 
بیمارستان است و باید مشخص شود که چه مدت به استراحت نیاز دارد 
و از چه زمانی فیزیوتراپی خود را آغاز می کند اما آنچه مسلم است حامد 

حدادی به پنجره ششم انتخابی جام جهانی نمی رسد.
ارمغانی در این زمینه اینگونه توضیح داد: آسیب دیدگی آشیل تحت هر 
شرایطی سخت و بد است به خصوص اگر به جراحی کشیده شود. در این 
صورت کار و مدت زیادی لازم است تا ورزشکار مجدد به شرایط تمرین 
و مســابقه بازگردد. با این اوصاف و با توجه به فاصله زمانی باقی مانده تا 
دیدارهای مان در پنجره ششــم انتخابی جام جهانی، امکان استفاده از 
حدادی را نداریم.وی در واکنش به اینکــه »قطعا غیبت حامد حدادی 
مشــکلات خاص خود را ایجاد خواهد کرد. برای پوشش این مسئله چه 
تدابیری باید اندیشیده شــود؟«، گفت: حامد یکی از ستون های اصلی 
تیم ملی بســکتبال است و مســلماً غیبتش مشــکلات خاصی ایجاد 
می کند اما منِ مربی نباید در چنین مواقعی به این فکر کنم که حالا چه 
می شود؟! باید نوع بسکتبال را با توجه به دیگر بازیکنان و شاخصه هایی 
که در اختیار دارند تغییــر دهیم به گونه ای که بتوانیــم از توانایی آنها 

حداکثر استفاده را ببریم.

میدان

پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس با اشاره به عملکرد 
این تیم گفت: پرسپولیس بدون مهاجم گل می زند اما 

این تیم همچنان نیاز به مهاجم تخصصی دارد.
فرزاد آشــوبی، پیروزی پنج بر یک پرسپولیس مقابل 
نســاجی مازندران را حاصل دیــدگاه تاکتیکی قابل 
اعتماد یحیی گل محمدی در تغییــر ناگهانی ترکیب 
این تیم دانســت و گفت: رفتــن یورگــن لوکادیا در 
مهم ترین بازی فصــل بحرانی ترین حالت ممکن برای 
پرســپولیس بود اما دیدگاه فنی صحیح کادر فنی این 
تیم و در رأس آنها شــناخت کامل یحیی گل محمدی 
از تیمش باعث شــد تا پرســپولیس به خوبی بحران را 
پشت ســر بگذارد.کارشــناس فوتبال ایران با تاکید 
بر روند نتیجه گیری مثبت پرســپولیس در نیم فصل 
اول افزود: پرســپولیس به شــناخت کامل از خودش 

رسیده است. همین موضوع دلیل اصلی برای 
موفقیت یک تیم است. وقتی پرسپولیس در 
شرایط بحرانی می داند چه تاکتیک هایی را 
باید پیاده کند دیگر خیالش از بابت شــیوه 
نمایشی خود راحت است و یک قدم جلوتر از 

هر حریفی به پیروزی می رسد.
بازیکن پیشین استقلال و پرسپولیس درباره 

عملکرد این دو تیم در نیم فصــل اول رقابت های لیگ 
برتر فوتبال افــزود: قطعا روند پرســپولیس صعودی 
تر از بقیه تیم ها بوده اســت. این تیم توانست علاوه بر 
اطمینــان از تاکتیک برنده بودن بــردن در هر بازی را 
مهم ترین هدف خود بداند تا الان به صدر جدول تکیه 
بزند. استقلال با تمام احترامی که برایش قائل هستیم 
فراز و نشــیب زیادی داشته اســت که نیاز دارد در نیم 

فصل آنها را در تاکتیک های تیمی پوشــش 
دهد.آشوبی درباره شــانس قهرمانی بالای 
پرســپولیس گفت: بــه قهرمــان نیم فصل 
لوح تقدیر هم داده نمی شــود. اگر هر یک از 
اعضای این تیم در خواب قهرمانی زودهنگام 
بروند قطعا بزرگترین آســیب را به مجموعه 
تیم می زنند. پرســپولیس فقط در دور رفت 
بازی ها خوب بوده اســت اما برای قهرمانی باید همین 
روند را در دور برگشــت هم طی کند.او با اشاره به عدم 
حضور مهاجم تخصصی در ترکیب پرسپولیس تاکید 
کرد: اتفاق مهمی در ترکیب پرســپولیس افتاده است 
که شــبیه به تیم های بزرگ فوتبال دنیــا می تواند با 
هافبک های پر تعــداد گل های زیاد بزنــد. با این حال 
تیمی نظیــر پرســپولیس در فوتبال ایرانــی قطعا به 

مهاجم جدید نیــاز دارد تا بتواند جــای خالی انها را پر 
کند.آشــوبی در خصوص جذب دوباره عیسی آل کثیر 
نیز یادآور شد: او مدت هاســت بازی نکرده است. این 
موضوع می تواند برای خودش و تیم خطرناک باشــد 
چون نباید فشار مضاعفی را احساس کند. پرسپولیس 
باز هم مهاجمی می خواهد که آماده بازی کردن باشد و 
ترس سرمربی را کاهش دهد. نگاه یحیی گل محمدی 
به مجموعه پرسپولیس و استفاده از او از بازیکنان جوان 
همچون محمد عمری نشــان می دهد تمام مســائل 
را در تمرینــات زیر نظر دارد. وقتی ســرمربی یک تیم 
بیشــترین احساس مســئولیت را در قبال بازیکنانش 
کند قطعا بهترین نتایج را بــرای آن مجموعه می آورد. 
سرمربی پرســپولیس هم عیار بالای خود را با شناخت 

کامل از تیمش و حریفان در نیم فصل اول نشان داد.

اللهیار صیادمنــش مهاجم ایرانی هال ســیتی به دلیل 
آسیب دیدگی ۶ هفته از میادین دور خواهد بود. اللهیار 
صیادمنش مهاجم هال سیتی فصل عجیب و سختی را 

در این تیم سپری می کند. صیادمنش ابتدا به دلیل یک 
آسیب دیدگی شدید حدود چهار ماه از میادین دور بود و 
حضور در هال ســیتی و حتی اردوهای تیم ملی ایران را 

از دست داد.این بازیکن ۲۱ ساله ســرانجام با پشت سر 
گذاشتن این آسیب دیدگی سنگین، چند هفته قبل به 
میادین بازگشت و دو مسابقه برای هال سیتی انجام داد 

اما در دیدار دوم برابر ویگان در رقابت های چمپیونشیپ 
انگلیس، مجدداً مصدوم شــد و حالا مشخص شده است 

که به مدت ۴ تا ۶ هفته از میادین دور خواهد بود.

پرسپولیس

لژیونر

خریدار  بررسی مدیران باشگاه استقلال 
نشــان می دهــد عــلاوه بر ضعــف فنی و 
مشکلات که در تفکرات تاکتیکی سرمربی 
پرتغالی این تیم وجود دارد، یک عامل دیگر 
هم در »خوب« نبودن بازیکنان تاثیرگذار و 

پررنگ است.
هر چند انتقاد از عملکرد استقلال تا قبل از 
هفته پانزدهم لیگ برتر هم وجود داشــت 
اما شکســت برابر تراکتور در تبریز پرونده 
جدیدی را در مجموعه مدیریت این باشگاه 
باز کــرد تا بررســی های دقیقــی در مورد 

دلایل این ناکامی صورت بگیرد.
کارشناسان و پیشکســوتان تا پیش از این 
تفکــرات ســرمربی پرتغالی آبی پوشــان 
را دلیل نوســان و بازی پرانتقاد اســتقلال 
می دانســتند اما بعد از شکســت در تبریز 
مدیران باشــگاه بــا ذره بیــن دقیق تری 
اتفاقــات را بررســی کردنــد تا به ریشــه 

مشکلات تیم شأن پی ببرند.
تیم فوتبال اســتقلال در نیم فصل اول لیگ 
بیســت و دوم چند هفته هم صدر جدول را 
در اختیار داشــت در پایــان هفته پانزدهم 
با دو شکســت ابتدا و انتهای نیــم فصل به 
رده چهارم ســقوط کرد تا انتقادات از کادر 
فنی و ســرمربی و بازیکنان این تیم شدت 
بیشتری پیدا کند. البته استقلال همچنان 
یکی از مدعیان قهرمانی در لیگ برتر است 
اما فاصله اش با صدر جدول ۵ امتیاز شــده 

است.

ساپینتو برکنار می شود؟
اولین پرسشــی که بعد از شکست استقلال 
برابر تراکتور مطرح شــد این بود که با توجه 
به پایان نیم فصل اول لیــگ برتر، ریکاردو 

ساپینتو از هدایت آبی پوشان برکنار خواهد 
شد اما کریمی عضو هیأت مدیره این باشگاه 
این موضوع را رد و تاکید کرد که آبی ها با این 
مربی به کارشان ادامه خواهند داد. البته این 
عضو هیأت مدیره زمان ادامه این همکاری 

را مشخص نکرد.

بازی تکراری و تعیین تکلیف سرمربی
اســتقلال که دیدار رفت در لیگ برتر را به 
تراکتور واگــذار کرد روز پنجشــنبه هفته 
جاری در مرحلــه یک هشــتم نهایی جام 
حذفی در ورزشــگاه آزادی تهران به مصاف 
تراکتور خواهد رفت کــه این دیدار تکراری 
می تواند تا حــدودی تکلیــف کادر فنی را 

مشــخص کند. هر چند مســئولان باشگاه 
فعلًا به برکناری سرمربی فکر نمی کنند و به 
دنبال پیدا کردن دلیل اصلی افت تیم و کم 

کاری برخی بازیکنان هستند.

بازبینی فیلم و برملا شدن راز بازیکنان
باخت بــه تراکتور کــه منجر به ســقوط 
اســتقلال به رده چهارم جدول رده بندی 
شــد هر چند از نظر فنی انتقــادات زیادی 
را برای کادر فنــی و مجموعه باشــگاه به 
همراه داشت، اما مدیران تیم آبی پایتخت 
را به فکر فرو برد تا با بررســی های بیشــتر 
دلایل این آشــفتگی فنی را پیدا کنند. آنها 
برای رسیدن به پاسخ ســوالات خود فیلم 

دیدارهای گذشته اســتقلال به ویژه دیدار 
برابر تراکتــور را بازبینی کردنــد و پس از 
بررسی چندباره عملکرد آبی پوشان متوجه 
شدند برخی از بازیکنان با تمام وجودشان 
بازی نمی کنند و کیفیت فنی مناســب در 
حد و اندازه خودشــان را ندارند. همین امر 
شــک و تردید در مورد شکســت عمدی را 

افزایش داد.

چه کسی به بازیکنان خط می دهد؟
بعد از این که مســئولان باشگاه به این مهم 
پی بردند که تعــدادی از بازیکنان پایین تر 
از انتظار ظاهر می شــوند و از تمام توانشان 
در زمین اســتفاده نمی کنند، این پرسش 

مطرح شــد که چه کســی یا کســانی به 
بازیکنــان اســتقلال خــط می دهند که 
اصطلاحاً »توی کار« تیم بگذارند تا موفق 
نشود. بررسی ها نشــان داد که پای برخی 
در میان اســت و آنها بازیکنان را تحریک 
کرده انــد تا ســرمربی و مدیریــت زمین 

بخورد!

باتجربه ها کمک حال می شوند
مسئولان باشگاه استقلال قصد دارند برای 
اطمینــان از حــدس و گمان هایــی که به 
آن رســیده اند، با چند بازیکن باتجربه تیم 
جلســه بگذارند تا در این مــورد نظر آنها را 
هم بگیرند. به نظر می رســد که حضور این 
بازیکنان در جلســه با مدیــران می تواند با 
شفاف شدن اتفاقاتی که پیرامون استقلال 
رخ می دهد کمــک کند. بــه همین خاطر 
بزودی نشســتی بین طرفین برگزار خواهد 
شد تا در مورد مسائل حاشیه ای تیم شفاف 

سازی شود.

صعود می تواند مشکل گشا باشد
از سوی دیگر در صورتی که استقلال بتواند 
در مرحله یک هشــتم نهایــی جام حذفی 
تراکتور را شکســت دهد و بــه مرحله بعد 
صعود کند، بخشی از مشکلات این تیم حل 
خواهد شد و موقتاً آرامش به این تیم برمی 
گردد. البته که شکســت در این مرحله کار 
آبی پوشان را سخت خواهد کرد و وضعیت 
این تیم آبی را قرمزتر از قبل خواهد کرد. به 
همین خاطر این دیدار می تواند حکم مرگ 
و زندگی را برای اســتقلال و البته ساپینتو 
داشته باشــد که فعلًا از دید مدیران باشگاه 

متهم ردیف دوم است.

پرسپولیس چگونه از بحران عبور کرد

دوری ۶ هفته ای صیادمنش از سیتی

کارشناس فوتبال ایران:

مربیان ایرانی بهتر از خارجی ها داریم
خریدار   کارشــناس فوتبال ایران با اشاره 
به عملکرد تیم های لیگ برتری در نیم فصل 
اول گفت: مربیان ایرانی بــا امکاناتی که به 
خارجی ها داده می شــود بهتــر نتیجه می 

گیرند.
 دور رفت رقابت های فصل جاری لیگ برتر 
فوتبال با قهرمانی پرســپولیس با ۳۲ امتیاز 
به اتمام رســید تا اختلاف پنــج امتیازی با 
تیم های تعقیب کننده اش نظیر ســپاهان 
اصفهــان، گل گهر ســیرجان و اســتقلال 

داشته باشد.
نتایج تیم ها در نیــم فصل ابتدایی لیگ برتر 
اســتراتژی مدیران این باشــگاه ها را تا حد 
زیادی نشان داد تا کارشناســان فوتبال به 
پردازش عملکرد این تیم ها مشغول شده و 

آن ها را مورد ارزیابی قرار دهند.
امین راســتی بازیکن ســابق تیم فوتبال 
پیکان و تیم ملی ایران در گفتگو با خبرنگار 
مهر، ضمن اشــاره بــه عملکــرد تیم های 
مختلف درباره حضور مربیــان خارجی در 
فصل جاری و تأثیر گــذاری آنها نیز گفتگو 

کرد که در پی می خوانید:

کیفیت بالا نایاب شده است
کارشناس فوتبال ایران با اشاره به عملکرد 
تیم های مختلــف افزود: بــه خاطر حضور 
در اردوهای متناوب و مســتمر تیم فوتبال 
جوانان ایران فرصت بررســی تمام بازی ها 
را نداشــتم اما احســاس می کنم همچنان 
دچار مشکل کیفی در ارائه فوتبال هستیم. 
متأســفانه کیفیت فوتبال باشگاهی کشور 

همچنان پایین است و رســیدن به جایگاه 
مناسب فنی فعلا نایاب شده است.

او ادامــه داد: نبود زمین تمرین مناســب، 
مشــکلات مالــی تیم هــا، عــدم توجه به 
درخواســت های صحیح باشــگاه ها برای 
ســرمایه گذاری و درآمدزایــی و ضعف در 
جذب بازیکن عوامل اصلی دور باطلی است 
که در چند سال اخیر شاهد هستیم تا دیگر 

خبری از کیفیت بالای فنی نباشد.

جدول همه چیز را ارائه کرد
مربی تیم فوتبــال جوانان ایــران درباره 
جایگاه تیم ها در پایان نیــم فصل تصریح 
کرد: شــاید برای بررســی تیم ها و مدعی 
بــودن آنها بــرای قهرمانی زود باشــد اما 
جایگاه تیم ها نشــان دهنده آمار و عملکرد 
آنهاســت. پرســپولیس واقعا بهتر از سایر 
تیم ها عمــل کــرد. رونــد نتیجه گیری 
پرسپولیس خطی بوده اســت و کمتر فراز 

و نشیب داشته است.

باید به گل محمدی تبریک گفت
راســتی در خصوص عملکــرد چند هفته 
اخیر پرســپولیس بدون داشــتن مهاجم 
یادآور شــد: باید به گل محمــدی تبریک 
گفت. شــاید برخی همکاران جای او بودند 
از رفتن مهاجم گلزن گلایــه می کردند اما 
آقای گل محمدی با استفاده از داشته هایش 
بهترین تصمیــم را برای ایجــاد تغییر در 
ترکیب تیمش گرفت. باید به گل محمدی 

و شجاعت او تبریک گفت.

استقلال آرامش ندارد
پیشکســوت فوتبــال باشــگاهی ایــران 
عملکرد اســتقلال را نیز زیــر ذره بین قرار 
داد و گفــت: آنچــه به وضوح در اســتقلال 
دیده می شود عدم آرامش است. این تیم در 
کورس قهرمانی ناگهان با شــایعه جابجایی 
سرمربی تیم روبرو می شــود. از سوی دیگر 
فوتبال ایران هم نشان داد هیجانات اضافی 
سرمربی خارجی استقلال را در کنار زمین بر 
نمی تابد.راستی ادامه داد: نمودار سینوسی 
استقلال خیلی عجیب اســت. این تیم یک 
بازی رویایی اســت و بازی دیگر بســیار پر 
اشتباه است. این روند، اعتماد به نفس تیمی 
را کاهش می دهد و استقلال هم در بعضی از 

بازی ها این مشکلات را نشان داد.

انتظار از قایدی خیلی بیشتر است
راســتی ســپس به انتقاد از عملکرد برخی 
بازیکنان مطرح اســتقلال پرداخت و گفت: 
باید حقیقــت را دربــاره عملکــرد برخی 
بازیکنان اســتقلال گفت. انتظار هواداران 
این تیــم از آنها کاملا به حق اســت. به طور 
مثال مهــدی قایــدی ابتــدای راه بزرگی 
در فوتبال باشــگاهی با پیراهن اســتقلال 
اســت. او باید بداند چه جایگاه ویژه ای دارد 
و عملکردش را هفته به هفتــه بهتر کند نه 

اینکه به مشکلات بیافزاید.

مربی دسته چندم خارجی دوای 
درد نیست

مربی تیم فوتبــال جوانان ایــران نقدی را 

درباره عملکرد مربیان خارجی در نیم فصل 
اول انجام داد و گفت: نمی خواهم درباره اسم 
خاصی صحبت کنم بلکه دربــاره یک ایده 
مدیریتی اشــتباه در باشگاه ها باید صحبت 

اساسی کرد. 
به نظرم برای فوتبال باشگاهی و ملی ایران 
تنها مربیانی از خارج بایــد بیایند که درجه 
یک باشــد. مربی دســته چندم خارجی به 

هیچ دردی نمی خورد.
راســتی با حمایت از عملکــرد چند مربی 
ایرانی گفــت: مربیان ایرانــی خیلی خوبی 
داریم که اگر حمایتــی همچون خارجی ها 
را از سوی مدیران خود داشته باشند خیلی 

بهتر از اینها هم نتیجه می گیرند.

برانکو و امثالش فوق العاده بودند اما...
او افزود: قطعا مربی با کیفیتی هم به فوتبال 
ایران آمده اند اما می خواهم بگویم استعداد 
و نبــوغ بازیکن ایرانی را هم نباید دســتکم 
گرفت. به طور مثال می توانــم از برانکو یاد 
کنم. او نتایج خیلی خوبی داشته است. تأثیر 

گذاری فراوانی هم در پرســپولیس داشت. 
عملکرد او واقعا تحسین برانگیز است. پس 
کوچک ترین نکتــه ای روی توانمندی فنی 

او نیست. 
با این حال باید گفت که پرســپولیس و تیم 
ملی ایران بیشــتر به برانکو خدمت کردند 
تا تفکرات او به فوتبال ایــران. باز هم تاکید 
می کنم منکر توانمندی هایش نیســتم اما 
ابزار خوبی در اختیارش بود که توانســت با 

پرسپولیس به نتیجه برسد.

 کارخانه بازیکن سازی توجیه
 و تشکر دارد

بازیکن پیشــین پیکان که ســال ها برای 
این تیــم بازی کرده اســت دربــاره نتایج 
خودروســازان نیــز صحبت کــرد و گفت: 
رویکرد باشــگاه پیکان همیشــه مشخص 
اســت. مدل اروپایی ایــن تیم شــبیه به 
آرسنال است که تولید بازیکن می کند. این 
رفتار مدیریتی و فنی جــای تقدیر دارد که 

تولید بازیکن درجه یک می کند.
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رای شــماره 140160324001004140  مــورخ 1401/8/29تائیــد نموده و آگهی موضوع ماده 3 و مــاده 13 آئین نامه قانون 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی ســاختمانهای فاقد سند رسمی و قانون ثبت نیز منتشر گردیده . لذا آگهی تحدید و حدود اختصاصی 
به اســتناد مادتین 14و 15 قانون ثبت و تبصره ذیل ماده 13 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی ارضی ساختمان فاقد سند رسمی  
جهت قسمت مورد تصرف خانم سارا خادم زاده  منتشر و به اطلاع متصرف نامبرده و مجاورین و صاحبان حقوق ارتفاعی می رساند که 
عملیات تحدیدی 4 ساعت قبل از ظهر مورخ 1401/11/10در محل شروع و به عمل خواهد آمد. لذا بدینوسیله از متصرف نامبرده 
و مجاورین دعوت می شــود در وقت تعیین شــده فوق در محل وقوع ملک حضور یابند واخواهی نســبت به حدود به مدت 30روز 
پذیرفته می شود. معترضین نسبت به حدود و حقوق ارتفاقی برابر ماده 20قانون ثبت از تاریخ تنظیم صورت جلسه تحدید حدود 
به مدت 30روز پذیرفته میشود. معترضین نسبت به حدود و حقوق ارتفاقی مکلفن مطابق تبصره ماده 86 آئین نامه قانون ثبت و 
تبصره 2 ماده واحده قانون تعیین و تکلیف پرونده معترضین ثبتی مصوب 73/2/25ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض کتبی 
به اداره ثبت دادخواســت به مراجع قضائی محل وقوع ملک تسلیم و تصدیق گواهی به جریان دعوی را به جهت ضبط در پرونده از 

دادگاه مربوط به اخذ و به ثبت تسلیم نمایند والا آنان ساقط می شود. م الف 572
تاریخ انتشار: 1401/10/19
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اگهی تحدید حدود اختصاصی
نظربه اینکه هیئت اختلاف مســتقر در ثبت گناوه ، مالکیت به  تصرفات مفروزی و مالکانه اقای یزدان احمدی    را نســبت به 
ششدانگ یک باب خانه     به مساحت 216   متر مربع پلاک 917/9960 واقع  در امامزاده   گناوه بخش 6 بوشهر برابر رای 
شماره3626 14016032400100  مورخ 1401/8/2تائید نموده و آگهی موضوع ماده 3 و ماده 13 آئین نامه قانون تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی ســاختمانهای فاقد سند رســمی و قانون ثبت نیز منتشر گردیده . لذا آگهی تحدید و حدود اختصاصی 
به اســتناد مادتین 14و 15 قانون ثبت و تبصره ذیل ماده 13 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی ارضی ســاختمان فاقد سند 
رسمی  جهت قسمت مورد تصرف اقای یزدان احمدی منتشر و به اطلاع متصرف نامبرده و مجاورین و صاحبان حقوق ارتفاعی می 
رساند که عملیات تحدیدی 4 ساعت قبل از ظهر مورخ 1401/11/10در محل شروع و به عمل خواهد آمد. لذا بدینوسیله از 
متصرف نامبرده و مجاورین دعوت می شود در وقت تعیین شده فوق در محل وقوع ملک حضور یابند واخواهی نسبت به حدود 
به مدت 30روز پذیرفته می شود. معترضین نسبت به حدود و حقوق ارتفاقی برابر ماده 20قانون ثبت از تاریخ تنظیم صورت 
جلســه تحدید حدود به مدت 30روز پذیرفته میشود. معترضین نسبت به حدود و حقوق ارتفاقی مکلفن مطابق تبصره ماده 
86 آئیــن نامه قانون ثبت و تبصره 2 ماده واحده قانون تعیین و تکلیف پرونده معترضین ثبتی مصوب 73/2/25ظرف مدت 
یکماه از تاریخ تســلیم اعتراض کتبی به اداره ثبت دادخواســت به مراجع قضائی محل وقوع ملک تسلیم و تصدیق گواهی به 
جریان دعوی را به جهت ضبط در پرونده از دادگاه مربوط به اخذ و به ثبت تسلیم نمایند والا آنان ساقط می شود. م الف 571
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مراسم تودیع و  اهواز-محمد مجدم 
معارفه مدیر ستاد هماهنگی کانون های 
مســاجد خوزســتان با حضور مدیرکل 
امور استان های ســتاد هماهنگی کانون 
های مساجد کشــور، مدیرکل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی خوزستان، معاونین اداره 
کل ، جمعــی دیگر از مســئولین و مدیر 

کانون های مساجد برگزار شد .
 حجت الاســلام رضا کلاه کــج مدیرکل 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی خوزســتان 
در مراســم تودیــع و معارفه مدیر ســتاد 
هماهنگی کانون های مســاجد خوزستان 
که در سالن جلســات این اداره کل برگزار 
شــد اظهار کرد : بنــده افتخار داشــته ام 
14 ســال به عنوان مدیر کانون فرهنگی و 
هنری خدمتگزار باشــم و خاطرات بسیار 

خوب و شیرینی از کانون ها دارم .
کلاه کج با بیــان اینکه زمانــی که هیچ 
مجموعــه ای در مســاجد فعالیت نمی 
کرد، کانــون هــای فرهنگــی و هنری 
مســاجد فعــال بودنــد تصریــح کرد : 
هرکسی در مســجد حضور داشته باشد 
یا با مســجد انــس بگیرد قطعــا زندگی 
آرامــی خواهد داشــت و آســیب های 

کمتری به او وارد خواهد شد.
وی افزود: این نشســحت به جهت تقدیر 
از زحمات برادر عزیز حــاج آقا همت پور 
و معرفی مدیر جدید تشکیل شده است .

مدیــرکل فرهنــگ و ارشــاد اســلامی 
خوزستان گفت : همیشــه جابه جایی ها 
به این معنا نیســت که نفر قبلی خدمات 
خوبی ارائه نکــرده یــا آدم خوبی نبوده 
اســت بلکه با تغییر مدیریت هــا و تغییر 
دولت ها بــرای اینکه یــک نفس تازه ای 
در مجموعه ها دمیده شــود جابجایی ها 

صورت می گیرد.
کلاه کج بیان کرد : برای ایجاد یک حرکت 
جدید و یــک فعالیت نو ، مجموعه ســتاد 
عالی کانون هــا و مجموعه اســتان به این 
جمع بندی رســیدند که مســئولیت را به 
حاج آقا شــمیری که خود در مسجد رشد 

کرده و از جنس مسجد است واگذار کند.
وی افــزود : حاج آقــا شــمیری زمانی 
در مجموعــه مدیریتــی کانــون هــای 
شهرســتان اهواز بوده انــد و کاملا با این 
ساختار آشنا هســتند و همچنین از بدنه 
اداره فرهنگ و ارشــاد اســلامی هستند 
که انشــالله بــا حضــور ایشــان حرکت 

مسجد با شتاب بیشتری پیش برود .
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان با 
اشاره به اینکه زمانی که مدیر کانون فرهنگی 
هنری شهید فهمیده اهواز بودم شلوغ ترین 
قســمت اداره کل فرهنگ و ارشاد، قسمت 
مســاجد بود خاطرنشــان کرد : خوزستان 
قریب هزار و 200 کانون دارد و جز اســتان 
های پرکانون می باشــد و این یک ظرفیت 

برای نظام و انقلاب است که باید از آن نهایت 
بهره و استفاده را ببریم .

کلاه کــج اظهار داشــت : کانــون مرکز 
تربیــت هنرمنــد متعهــد انقلابــی و 
اسلامی اســت . امیدواریم با حضور حاج 
آقا ســمیری کــه از افتخــارات قرآنی و 
فرهنگی هســتند بتوانیم مسیری که حاج 
آقا همت پور و پیش از ایشــان داشته اند را 

با شتاب بیشتری ادامه دهیم.
وی افزود : در دولت مردمی حضرت آیت 
الله رئیسی ، مردم انتظار دارند دولتی که 
شعار مردم را داده اســت توجه به مردم 
و دخالت مردم در امورات بیشــتر شــود 

. امیدواریــم بــا حضور حجت الاســلام 
شــمیری که تا امروز زحمــت پیگیری 
جشنواره بین المللی شــعر عربی رضوی 
را به عهده داشته اند، مســجد به جایگاه 

واقعی خودش دست پیدا کند .
محمد نقی محمدیان مدیرکل امور استان 
های ســتاد هماهنگی کانون های مساجد 
کشــور در ادامه گفت : مســجد در کیان 
اعتقادی ما جایگاه رفیعی دارد و در اساس 
فکری و فرهنگی انقلاب که خاســتگاه آن 

مسجد است دارای اهمیت ویژه ای است.
محمدیان بــا بیان اینکه مســجد ســه 
رکــن دارد تصریح کــرد : اولا مســجد 

خانه خــدا اســت و شــرف انتصاب آن 
به حق تعالی بــوده کــه ارجحیت آن را 
نشــان می دهد به همین جهت باید همه 
کارهای توحیدی، نیایشی و عبادی را از 
دل مســجد احصا و برنامه ریــزی کنیم. 
دوم آنکه مســجد پناهگاه مردم اســت 
بنابرایــن کارهای امــدادی، اجتماعی و 
معاضدتی نیــز باید از دل مســجد احصا 
شود . ســوم آنکه مســجد پایگاه ولایت 
اســت بــه همین خاطــر نســخه اصیل 
کارهای بصیرتی، سیاســی، مطالبه گری 
و عدالت طلبی را می توان از دل مســجد 

اخذ کرد .

اصفهان-مریــم مومنــی بــا ابــلاغ رئیس 
گــروه بحــران وزارت نیــرو، مانــور آموزشــی 
تمرینی،آموزشــی و عملیاتــی بــا رویکــرد وقوع 
ســیل به منظور بالابردن ســطح آمادگی نیروهای 
عملیاتــی شــرکت هــای آب و بــرق در مقابله  با 
بحران هــای احتمالــی و حــوادث غیــر مترقبه، 
ومشــارکت اســتان های تهران، یزد واصفهان در 

استان مازندران برگزار شد.
مدیــر مرکز مدیریــت بحران، پدافنــد غیرعامل و 
HSE آبفای اســتان اصفهان گفــت: طی فراخوانی 
از ســوی مدیرکل دفتر مدیریت بحــران و پدافند 
غیرعامــل وزارت نیرو، 20 تیــم عملیاتی  در قالب 
132 نفر از شــرکت های آب و برق اصفهان، یزد و 

تهران  در این مانور حضور یافتند.
ابراهیم محمــدی  افــزود:  با هماهنگــی معاونت 
بهره بــرداری و نیز با  سرپرســتی دفتــر مدیریت 
بحــران، پدافنــد غیرعامل و HSE آبفای اســتان 
اصفهان،26  نفر از تیم های واکنش ســریع آبفای 
اســتان اصفهان به همراه نیروهــای عملیاتی دیگر   
شــرکت های آب و فاضلاب، آب منطقــه ای، برق 
منطقه ای و توزیع بــرق، عملیات واقعی را مطابق با 
سناریوی تدوین شــده با هدف مقابله و جلوگیری 

از وارد آمدن خســارت های احتمالی به تاسیسات  
آب و برق اجراء کردند.

وی به چگونگی اجــرای مانور  واقعــی پرداخت  و 
اظهار داشــت : در این مانور طی عملیاتی واقعی  با 
استفاده  از توان تخصصی اعضای تیم های واکنش 
ســریع و نیز با اســتفاده از  تجهیزات  آبفای استان 
اصفهان  نشــتی خط انتقــال آب  800 میلیمتری 

شهر ساری رفع شــد و این خط انتقال مورد اصلاح 
و بازسازی قرار گرفت.

مدیر مرکــز مدیریت بحران، پدافنــد غیرعامل و 
HSE آبفای اســتان اصفهان با اشــاره به اجرای 
این عملیــات در کمتر از 20 ســاعت اعلام کرد: 
کنترل زمان بازیابی شــبکه  آسیب دیده در زمان 
بحــران، ایجــاد هماهنگی بین اکیــپ اجرایی و 

پشتیبانی، همکاری دســتگاه های خدمت رسان  
در زمان بحــران و ارتقای تاب آوری بــه هنگام 
شــرایط نامســاعد جوی از اهداف این مانوربوده 

است.
محمدی افــزود: در ایــن مانور بــرای کاهش آثار 
ناشی از  بحران  با سناریوی مخاطره سیل، آموزش 
های لازم برای  حفظ آرامش و بررســی شــدت و 
مقدار خســارت احتمالی،  و چگونگی  امداد  رسانی 
گروه های عملیاتی برای مهار تبعات ناشــی ازاین 

بحران  در حداقل زمان ممکن ارائه شد.
مدیر مرکز مدیریــت بحران ، پدافنــد غیرعامل 
و HSE آبفای اســتان اصفهان با بیان اینکه یکی 
از اهــداف حضور در ایــن مانور کســب آمادگی 
لازم در مقابله  با مخاطــرات احتمالی بوده اعلام 
کرد: عمده حوادث پیش بینی شــده برای استان  
مازندران تندباد، ســیل و طوفان است، بنابراین 
در این مانــور با همکاری  ســایر دســتگاه های 
خدمات رســان آمادگی مقابله با بحران، ارتقای 
توانمندی ها،آمادگی بــرای مدیریت مخاطرات 
احتمالی، انســجام بخشــی میان  ســازمان ها ، 
ادارات و افزایش توان و ســرعت عمــل گروه ها 

مورد بررسی قرار گرفت.

ســاری-امیری فر  فرماندار ویژه شهرســتان 
آمل از برگــزاري همایــش فرصت های ســرمایه 
گذاری ســه شهرســتان آمل، محمودآباد و نور به 

میزبانی این شهرستان اواخر سال جاری خبرداد.
سید عباس حسینی در نشســت هماهنگی همایش 
فرصت هــای ســرمایه گذاری ســه شهرســتان 
مازندران که با حضور بخشــی دفتر هماهنگی امور 
ســرمایه گذاری و اشتغال اســتانداری مازندران، 
مهاجر رئیس اتاق بازرگاني مازندران و فرمانداران 
نــور و محمودآباد اظهــار کرد: در حوزه ســرمایه 

گذاری به دنبال کارهــای ویترینی نیســتیم زیرا 
ســرمایه گذاری یک ماهیــت چندوجهی دارد که 

باید به ابعاد آن به درستی پرداخته شود.
وی با اشــاره بــه ســفر اخیــر هیات روســی به 
شهرســتان آمل از آمادگی این گروه برای سرمایه 
گذاری 116هــزار همت در آمل خبــرداد و گفت: 
جذب ایــن میزان ســرمایه گذاری نیاز بــه برنامه 
ریــزی و توانمندســازی تولیدکنندگان اســتان و 

شهرستان دارد.
حسینی با تاکید بر اینکه ســرمایه گذاری خارجی 

بهترین فرصــت برای توســعه اســتان مازندران 
اســت و باید از فرصت های پیش رو برای فاینانس 
اســتفاده کنیم، تصریح کرد: در حــوزه های مزیت 
دار شهرســتان آمل و شــهرهای اطــراف باید به 
خوبی برنامــه ریزی صورت گرفتــه و این مزیت ها 

شناسایی شود.
وی با اشاره به اینکه گردشــگری در سه شهر آمل، 
محمودآباد و نور دچار دســت انداز شــده اســت، 
عنوان کرد: باید نگاه ویژه ای به گردشــگری ســه 
شــهر نور، محمودآباد و آمل وجود داشــته باشد تا 

بتوانیم بر روی مزیت های ســرمایه گذاری منطقه 
برنامه ریزی داشته باشیم . 

حســینی با تاکید بر اینکه فرمانداران سه شهرستان 
معتقدند باید موانع اساســی بر سر راه سرمایه گذاری 
رفع شــود، تصریح کرد: رفع گره هــای کور در حوزه 
ســرمایه گذاری می تواند افزایش اشــتغالزایی را در 

منطقه به دنبال داشته باشد.
وی گفت: تلاش مــی کنیم همایــش فرصت های 
سرمایه گذاری این سه شهرســتان به صورت ویژه 

و بین المللی برگزار شود.

اصفهان

مازندران

و با حضور تیم های واکنش سریع آبفای استان اصفهان  برگزاری مانور آموزشی، وزارت نیر

به ميزبانی آمل؛

همایش فرصت های  سرمایه گذاری ۳ شهرستان مازندران  برگزار می شود

اسلامشــهر-میرخلیل شــیدایی   اعضای شورای 
اسلامی شــهر از پروژه عملیات بازگشایی و زیرسازی 
معابر منتهی به امامزاده عقیل)ع( ، کوی فرهنگیان و 

محله شیرودی اسلامشهر بازدید کردند.
در راســتای رفاه حال شــهروندان عزیــز مبنی 
بر دسترســی آســان و ســهولت در عبور و مرور 
شــهری،  و با پیگیری های بعمل آمده از ســوی 
کمیســیون  حقوقی وشهرســازی و کمیســیون 
خدمــات شــهری، محیط زیســت و ســلامت 
شورای اسلامی شــهر اسلامشــهر، و همچنین با 
توجه به انجــام مأموریت های پیش بینی شــده 
در طرح تفصیلی بویژه بازگشــایی و آزادســازی 
و دسترسی جدید به معابر شــهری که سال ها بر 
روی نقشــه های تفصیلی بارگذاری شده بودند، با 
درخواست اعضای شورای اسلامی شهر و اهتمام 
شهرداری اسلامشهر، ســرانجام این مهم تحقق 
یافته و هم اکنــون عملیات عمرانی بازگشــایی 
و زیرســازی معابر منتهی به امامزاده عقیل)ع( ، 

کوی فرهنگیان و محله شــیرودی در حال انجام 
میباشــد و در روزهای آتی دسترســی به شبکه 
معابر این محدوده از شــهر اسلامشــهر تکمیل و 

به بهره برداری خواهد رسید.
 مجید خداپرســتی، مدیر منطقه 2 شــهرداری 
اسلامشــهر، ضمن بازدید و نظارت از این پروژه، 

جهت تسریع در اجرای آن تأکید نمودند.

گرگان-مهنازمحمدزمانی مدیرعامل شــرکت 
توزیع نیروی برق گلســتان گفــت : مانور احداث 
کابل فاصله دار در شــهر گرگان بــرای اولین بار 
توســط نیروهای عملیاتی اســتان اجرا شد. سید 
احمد موســوی گفت : طی ماه های قبل در شهر 
گنبد توســط پیمانکاران شــهر تبریز و در غرب 
گرگان از پیمانکاران مشــهد جهــت اجرای این 
پروژه اســتفاده شــده که فراخوانی پیمانکاران 
غیر بومی مشــکلاتی را برای این اســتان ایجاد 
نموده اســت.وی افزود : با اســتفاده از نیروهای 
عملیاتی 6مدیریت اســتان و آمــوزش نیروهای 
پیمانکار استان توانســتیم 4مدار کابل فاصله دار 
بطول ۵00 متــر طی روز های اخیر به ســرانجام 
برسانیم.موســوی اضافه کرد: در طــی این مانور 
3روزه 3هــزار متر کابل اســتفاده شــده که این 

اقدام بصورت جهادی انجام شد.
مدیرعامل شــرکت توزیــع نیروی برق اســتان 
اذعان داشت : این مانور با 8اکیپ عملیاتی با 4۵ 

 نفر با 16دستگاه خودرو اجرا شد.
موســوی در پایان به مزایای اجرای کابل فاصله 
دار اشــاره کرد و افــزود : احداث شــبکه با این 
نوع کابل نســبت به کابل خودنگهــدار معمولی 
راحتر،ارازنتر و به راحتی می توان از آن انشــعاب 
گرفت همچنین نســبت به شــبکه های معمولی 

پایداری آن بیشتر است.

استان تهران گلستان

وژه های اسلامشهر بازدید اعضای شورای اسلامی شهر از پر اجرای مانور احداث کابل فاصله دار در گرگان 

با حضورمدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان برگزارشد؛

تودیع و معارفه مدیر ستاد هماهنگی کانون های مساجد خوزستان
 با حضور معاون وزیر و رئيس سازمان فناوری اطلاعات ایران ؛
چهارمین نمایشگاه حراست ،امنیت وفناوری 

اطلاعات درعسلویه افتتاح شد

بوشــهر -رضا حیدری  با حضور معاون وزیر و رئیس سازمان 
فناوری اطلاعات ایــران چهارمین نمایشــگاه حراســت ، امنیت 

وفناوری اطلاعات درعسلویه افتتاح شد.
رئیس پارک علــم وفنــاوری خلیج فــارس دراین آئیــن برگزاری 
چهارمین نمایشگاه تخصصی حراســت امنیت وفناوری اطلاعات را 

منحصربه فرد در کشور ودرحوزه صنعت نفت وپتروشیمی ذکر کرد.
ابوالحسن رزمی نیا افزود: شــرکتهایی که دراین نمایشگاه حضور 
دارند پیشــگامان وفناورانی هســتند که موفق شــدند بســیاری 
از محصولات را کــه قبلا ازخارج وارد می شــدند امــروز به اتکاء 
دانــش فنی درونی درکشــور تولیــد نمایند.وی با بیــان اینکه ما 
از دنیــای اطلاعات درحــال عبور هســتیم اظهار داشــت : امروز 
شــاهد افتخارات و دســتاوردهای خلاقانه فناوران سراسر کشور 
درچهارمین نمایشــگاه حراســت ،امنیــت وفنــاوری اطلاعات 
هســتیم .رزمی نیا تصریح کرد: برگزاری نمایشــگاه امروز شــاید 
یک نمایشگاه فصلی وموســمی باشــد اما مجموعه پارس جنوبی 
یــک نمایشــگاه دائمی از انــواع فناوری هاســت کــه هرکدام از 
پتروشــیمی ها وفازهای پالایشــگاهی دایره ای از انواع تکنولوژی 
های پیشــرفته اســت .معــاون وزیر ورئیــس ســازمان فناوری 
اطلاعات ایران نیز گفــت : برگزاری چهارمین دوره از نمایشــگاه 
نشــان از عملکرد مثبت وقابل قبول صنعتی آن دارد .خوانســاری 
اظهارداشــت : با اقدامات خوب وموثرســازمان منطقه ویژه انرژی 
پارس وگســتره تولیدات داخل پارک علم وفناوری خلیج فارس و 
عزم مدیران منطقه الگو ســازی مناسبی درکشور شکل خواهدگرفت 

که نقش مهمی در بازارسازی تولیدات داخلی دارد .
معاون وزیر ورئیس ســازمان فناوری اطلاعــات ایران ادامه داد: با 
اســتفاده از دانش و فناوری های روز دنیا و سرعت رشد فناوری ها 

شاهد نوآوری های بسیاری درعرصه صنعت خواهیم بود.

راه اندازی سردخانه های کشتارگاه صنعتی طیور 
در گلستان پس از۴سال

گرگان -مهنازمحمدزمانی مدیرکل دامپزشــکی گلستان از راه 
اندازی مجدد ســردخانه های کشــتارگاه صنعتی طیور بعد از چهار 
سال در اســتان خبرداد.علی کاووســی اظهارکرد: طی بازدید شبانه 
از کشتارگاه صنعتی طیور واقع در شهرســتان آق قلا به همراه رئیس 
اداره نظارت دامپزشکی اســتان و رئیس اداره دامپزشکی شهرستان 
آق قلا، ضمن نظارت بهداشــتی بر چرخه کشــتار، استحصال، بسته 
بندی گوشــت مرغ و تصفیه خانه آب این کشتارگاه، آخرین وضعیت 
راه اندازی مجدد ســردخانه های این کشــتارگاه را بررســی و نکات 
لازم را در حضور مســئول فنی و مدیر کشــتارگاه بیان شد.مدیرکل 
دامپزشــکی اســتان گلســتان از راه اندازی مجدد ســردخانه های 
کشتارگاه صنعتی طیور بعد از چهار ســال در استان خبرداد و افزود: 
هیچ کمبودی در خصوص تأمین گوشــت مرغ در استان وجود ندارد 
و با راه انــدازی مجدد ســردخانه های این کشــتارگاه، گامی مثبت 
در تأمین گوشــت مرغ و تنظیم بازار استان و کشــور خواهد بود.وی 
همچنیــن از نقش مهم کشــتارگاه های طیور در بهداشــت عمومی 
جامعه، گفت: با اطمینان خاطر به شــهروندان، تولید گوشــت مرغ 
در این واحدها تحت نظارت های کامل بهداشــتی توسط کارشناسان 

دامپزشکی انجام می شود.

جلسه کمیته عمرانی شهرداری چهارباغ 
برگزارشد

جلســه کمیتــه عمرانی شــهرداری چهارباغ  البرز-مظفری 
برگزار گردیــد. جلســه کمیته عمرانــی شــهرداری چهارباغ به 
ریاست مهندس موسوی شــهردار و با حضور معاونین اداری مالی، 
خدمات شــهری، رییس اداره عمرانی، سرپرست اداره فضای سبز 
و سرپرســت امور قراردادهــا در دفتر شهرداربرگزارشــد. در این 
جلســه به موضوعات مهم عمرانی و خدماتی، پروژه های در دست 
اجرا و آتــی، پیمان هــا و قراردادهــا و مناقصه هــا و مزایده های 

شهرداری مورد رسیدگی قرار گرفت.

ارائه تسهیلات بانک صنعت و معدن به 
شرکت های تولیدی استان اصفهان

اصفهان-مریم مومنی  مدیر عامل بانــک صنعت و معدن در 
سفر به اســتان اصفهان، از واحدهای مهم تولیدی و صنعتی استان 
بازدید کــرد و به دلیــل تســهیلگری در روند فعالیت شــرکت ها، 

تسهیلاتی به آن ها ارائه شد.
در ادامه ســفر خورســندیان، مدیرعامل بانک صنعت و معدن به 
اســتان اصفهان با حضور هیئت همراه  از گروه صنعتی انتخاب در 

شهرک صنعتی مورچه خورت اصفهان بازدید شد.
گــروه صنعتی انتخــاب الکترونیک بــا بیش از چهار دهه ســابقه 
فعالیــت، به عنوان بــزرگ تریــن مجتمــع تولید لــوازم خانگی 
کشــور، یکی از قطب های مهــم صنعتی کشور اســت و در حال 
حاضر بیــش از 1۵ هــزار نفر به طور مســتقیم در ایــن مجموعه 
اشــتغال دارند. این مجموعه زنجیره کامل صنعــت لوازم خانگی 

را در اختیار دارد.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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در شعب بانک تجارت آغاز شد
خ  وش اوراق گواهی سپرده عام با نر  فر

سود 23 درصد
شعب بانک تجارت اوراق گواهی سپرده عام با نرخ سود علی الحساب ۲۳ 

درصد سالانه را به متقاضیان عرضه می کنند.
به گزارش روابط عمومی بانک تجارت، بر اســاس دســتورالعمل بانک 
مرکزی، فروش ۱۰۰۰ هزار میلیارد ریال اوراق گواهی ســپرده عام از 

امروز شنبه ۱۷ دی ماه، در شعب بانک تجارت سراسر کشور آغاز شد.
این اوراق با نرخ ســود علی الحساب ۲۳ درصد ســالانه و قابل پرداخت 
در مقاطع ماهانه و با نرخ بازخرید قبل از سررســید ۱۰ درصد سالانه به 
متقاضیان عرضه می شــود. مدت اوراق حداکثر یک ساله بوده و فروش 
آن صرفاً به اشخاص حقیقی ایرانی بالای ۱۸ سال خواهد بود. همچنین 
عرضه اولیه و معاملات ثانویه اوراق از طریق شــعب بانک تجارت انجام 

می شود.

رشد 132 درصدی پرداخت تسهیلات گلخانه ای 
توسط بانک کشاورزی در سال جاری

تسهیلات کشت گلخانه ای پرداختی توســط بانک کشاورزی در سال 
۱۴۰۱ تاکنون نسبت به همین مقطع در ســال گذشته، بیش از ۱۳۲ 

درصد رشد داشته است.
به گزارش روابط عمومی بانک کشاورزی، شــعب این بانک در سراسر 
کشور از ابتدای سال ۱۴۰۱ تا ۱۳ دی ماه  ۴۲ هزار و ۶۴۹ میلیارد ریال 
تسهیلات کشــت گلخانه ای پرداخت کرده اند که در مقایسه با مقطع 
مشابه در سال گذشته، بالغ بر ۲۴ هزار میلیارد ریال معادل بیش از ۱۳۲ 

درصد رشد داشته است.
بر اساس این گزارش، بانک کشاورزی به منظور حمایت از توسعه کشت 
گلخانه ای به عنوان راهکاری موثر در مدیریت منابع آب و خاک، کنترل 
شــرایط اقلیمی و کاهش ریســک های محیطی و با هدف تحکیم پایه 
های امنیت غذایی کشور، پرداخت تسهیلات گلخانه ای را جزو اولویت 
های اعتباری خود قرار داده است و در سال جاری تا کنون ۹۳۰۵ فقره 

تسهیلات گلخانه ای به متقاضیان پرداخت کرده است.

مطالبات سهامداران بیمه دانا از طریق سامانه 
سجام واریز شد

شــرکت بیمه دانا با صدور اطلاعیه ای، از پرداخت مطالبات سهامداران 
این شرکت از طریق سامانه جامع اطلاع مشتریان)سجام( خبر داد.

به گزارش روابــط عمومی بیمه دانــا، در این اطلاعیه آمده اســت: به 
اســتحضار ســهامداران محترم حقیقی و حقوقی شــرکت بیمه دانا 
)ســهامی عام( که دارای مطالبات سنواتی ناشی از ســود سهام و حق 
تقدم استفاده نشده هستند، می رساند مطالبات سهامداران محترم در 
تاریخ ۱۴۰۱/۱۰/۱۱ از طریق سامانه جامع اطلاع مشتریان )سجام( به 

حساب سهامداران مذکور واریز شده است.
بیمه دانا همچنین از ســایر ســهامداران محترمی که تا این تاریخ در 
ســامانه فوق الذکر ثبت نام نکرده اند، درخواســت کرد هر چه سریع تر 

نسبت به تکمیل مراحل ثبت نام خود در سامانه مزبور اقدام نمایند.

1٠٠ هزار نفر از بانک صادرات ایران وام ازدواج 
دریافت کردند

بانک صــادرات ایــران از ابتدای ســال جاری 
تا  نیمه دی ماه نزدیک بــه ۱۰۰ هزار فقره وام 
قرض الحســنه ازدواج و تهیه جهیزیه به ارزش 

۱۳۵ هزار میلیارد ریال پرداخت کرد.
به گزارش روابط عمومــی بانک صادرات ایران، 
پرداخــت وام قرض الحســنه ازدواج و تهیــه 
جهیزیه با هدف حمایت از سنت حسنه ازدواج، 
کمک به تشکیل و تحکیم بنیاد خانواده و عمل به مسئولیت اجتماعی 
توســط این بانک همچنان به عنوان یک ماموریت ویژه دنبال می شود؛ 
به نحوی که از ابتدای ســال جاری تا نیمه دی مــاه حجم پرداخت این 
وام از ۱۳۵ هزار میلیارد ریال فراتــر رفت و ۹۹ هزار و ۳۳۵ نفر از این وام 

بهره مند شدند.
پرداخت این وام در شعب سراسر کشــور بانک صادرات ایران با جدیت 
در حال انجام اســت و خدمت دهی به بیش از ۳۷ هزار نفر  از متقاضیان 

این وام در مسیر تکمیل پرونده و پرداخت در حال انجام است.

بانک مرکزی:
خ سود  بازرسی های میدانی برای رعایت نر

سپرده انجام شد
 بانــک مرکزی اعلام کــرد: بازرســی های میدانی از شــعب بانکی در 
زمینه رعایت ضوابط این بانک در مورد نرخ ســود سپرده های بانکی از 
روز گذشــته آغاز و اقدامات تنبیهی لازم در مورد بانک ها و شعبه های 
متخلف انجام شد. بر این اساس و با محرز شــدن تخلف چندین شعبه 
بانکی در ایــن زمینه، اقدامات لازم در خصوص عزل روســای شــعب 
مذکور اجرایی شد و برخی از شعبه ها نیز مشمول سایر اقدامات تنبیهی 
شدند.همچنین بر اساس این بازرسی ها، اکثر شعبه های بانکی نسبت 
به رعایت نرخ ســود قانونی اقدام کرده و به ضوابــط ابلاغی مربوطه از 
سوی بانک مرکزی پایبند بودند.بازرســی های میدانی بانک مرکزی از 
شعبه های شــبکه بانکی در تهران و اســتان های مختلف در قبال لزوم 
رعایت نرخ ســود ســپرده های بانکی، امروز و روزهای آینده نیز ادامه 
دارد.بر اســاس این گزارش بانک مرکزی ۱۳ دی ماه ســال جاری در 
بخشنامه ای خطاب به شــبکه بانکی با تاکید بر لزوم پایبندی بانک ها 
در خصوص نرخ مصوب ســپرده های بانکی از اعمال اقدامات تنبیهی 
برای بانک ها و موسســات اعتباری متخلف خبر داد و تاکید کرد ضمن 
ابلاغ اخطار و تذکر به بانک ها و مؤسسات اعتباری ناقض نرخ های سود 
موصوف و برخورد با آن ها از طریق هیأت انتظامی بانک ها اقدامات زیر 
در خصوص بانک ها و مؤسســات اعتباری متخلف در دســتور کار این 

بانک قرار می گیرد:
- تعطیلی یا غیر فعال کردن شناسه اختصاصی شعب متخلف.

- مدنظر قرار دادن تخلفــات مذکور به عنوان تخلفــات حایز اهمیت 
در تصمیم گیــری برای صــدور تأییدیه صلاحیت مدیــران بانک ها و 

مؤسسات اعتباری.
- بازنگری در حدود رشــد مجاز مقرر در ضوابط ناظر بر کنترل مقداری 

ترازنامه.
- بازنگری در تعداد شعبه و باجه.

- مدنظر قرار دادن تخلفات موصوف در بررســی های مربوط به صدور 
مجوزهای موردنیــاز بانک و مؤسســه اعتباری از جملــه مجوزهای 

برگزاری مجامع، افزایش سرمایه، ارایه خدمات ارزی و ... .
- عزل رؤسای شعبی که در رعایت ضوابط نرخ های سود مرتکب تخلف 

شده اند از سوی بانک و مؤسسه اعتباری.
همچنین شــورای هماهنگــی بانک ها و کانــون بانک های خصوصی 
در اطلاعیه ای مشــترک بر لزوم رعایت نرخ ســود قانونی از روز شنبه 
۱۷ دی ماه تاکید کردند.بر اساس اعلام شــورای هماهنگی بانک ها و 
کانون بانک های خصوصی و موسســات اعتباری، از روز شــنبه مورخ 
۱۴۰۱.۱۰.۱۷ بازرســان بانک ها و بانک مرکزی بــر رعایت مفاد این 

اطلاعیه نظارت جدی به عمل خواهند آورد.

تصمیم جدید برای مدیریت مصرف گاز
هر یک درصد صرفه جویی، سه درصد تخفیف!

ســمیرا ربیع  ناترازی در تولید و مصرف گاز وزارت نفــت را وادار به 
اجــرای طرح هــای مدیریت مصــرف کــرده، در این راســتا پاداش 
خوش مصرفی نیز تعریف شده، آنطور که وزیر نفت اعلام کرده هرکدام 
از مشــترکان حوزه گاز یک درصد کاهش مصرف داشــته باشند، سه 
درصد تخفیف در هزینه مصرف گاز دریافــت می کنند.در حال حاضر 
مصرف گاز در بخــش خانگی و تجاری ۶۰ میلیــون مترمکعب در روز، 
معادل ۲ فاز پارس جنوبی نســبت به پارســال افزایــش یافته، در روز 
جمعه باوجود تعطیلی ۷۶۶ میلیون مترمکعب گاز طبیعی در کشــور 
مصرف شده که رقم بالایی بوده، از این میزان ۵۹۲ میلیون مترمکعب، 
در بخش خانگی، تجــاری، ۹۰ میلیون مترمکعــب صنایع غیرعمده و 

صنایع عمده و ۸۴ میلیون مترمکعب نیروگاه ها مصرف شده است.
مقدار گاز مصرفی بخش خانگی نســبت به زمان مشابه پارسال بیش از 
۲۰ میلیون مترمکعب افزایش یافته و این در حالی است که مجموع گاز 
انتقالی به خطوط سراسری شامل مصارف بخش های مختلف، سوخت 

ایستگاه ها و صادرات هم ۸۴۸ میلیون مترمکعب بوده است.

۲00 میلیون متر مکعب ناترازی در حوزه گاز
با توجه به عرضه و تولید گاز در فصل ســرد ســال حدود ۲۰۰ میلیون 
متر مکعب ناترازی در حوزه گاز وجــود دارد. آنطور که وزیر نفت اعلام 
کرده در ســال ۱۴۰۰ این ناترازی حــدود ۲۴۰ میلیون مترمکعب بود 
و به دلیل موضوعات پیش آمده واردات گاز از ترکمنســتان نداشتیم. 
همچنین در شــروع کار دولت ســیزدهم حدود ۴۰۰۰ تانکر از چرخه 
حمل تانکر ســوخت برای نیروگاه ها خارج شــده بود، در سال گذشته 
و در بدو شــروع فعالیت وزارت نفت دولت جدید، توانستیم با تعمیرات 
و تامیــن تجهیــزات موردنیاز پالایشــگاه هــا، خطوط انتقــال گاز، 
تولید حداکثــری گاز را رقم بزنیم به گونه ای که حــدود ۷۰۵ میلیون 
مترمکعب گاز از میدان پارس جنوبی برای نخســتین بار برداشت شد. 
در سال گذشــته و با افزایش تولید گاز حدود ۲۵ میلیون مترمکعب به 
تولید گاز کشور افزوده شــد. در حوزه تقاضا نیز مدیریت و بهینه سازی 
را در دســتورکار قرار دادیم، همچنین مبحث ۱۹ مصوب شد و موضوع 

تعرفه مشترکین پرمصرف در دولت تصویب و اجرا شد.

 برنامه ها و طرح های ویژه وزارت نفت برای بهینه سازی
 مصرف انرژی

وی با بیان اینکــه روزانه نزدیک بــه ۶۳۰ میلیون متــر مکعب گاز در 
بخش های خانگی و تجاری و صنایع غیر عمده مصرف می شــود، گفت: 
به عقیده ما بخشــی از این رقم بهینه مصرف نمی شــود و این در حالی 
اســت که قوانین خوبی در این زمینه وجــود دارد. امیدواریم با طرح ها 
و برنامه ها و پیشنهادهایی که وزارت نفت ارائه کرده است، همچنین با 
دریافت مجوز از دولت و مجلس شورای اسلامی انگیزه دوچندان برای 
سرمایه گذاران و مشــترکان در طرح های بهینه سازی مصرف سوخت 
ایجاد شــود.اوجی طرح وزارت نفت برای مشــترکان خوش مصرف را 
بازگو کرد و گفت: هرکدام از مشــترکان حــوزه گاز یک درصد کاهش 
مصرف داشته باشند، ســه درصد تخفیف در هزینه مصرف گاز دریافت 
می کنند کــه برنامه  داریم این مقــدار تخفیف تا پایان ماه به حســاب 

مشترکان گاز واریز شود.
امسال برای مشــترکانی که در ســقف الگوی مصرف هستند که ۶۰ تا 
۷۰ درصد مشترکان را شامل می شــوند هیچ گونه افزایش قیمتی دیده 
نشده، فقط برای مشترکان پرمصرفی که سقف الگوی مصرف را رعایت 
نمی کنند افزایش قیمت گاز دیده شده اســت. بر اساس مصوبه دولت 
سه پلکان اول مصرف در همه اقلیم ها بدون تغییر باقی مانده و این یک 

تشویق برای مشترکانی است که در حد متعارف گاز مصرف می کنند.
پلکان چهارم تا ششم ۳۰ درصد تعرفه آنها نسبت به دوره پیش افزایش 
یافته، پلکان هفتم تا دهــم ۵۰ درصد و پلکان یازدهــم و دوازدهم که 
بســیار پرمصرف هســتند با قیمت ثابت ۵ تا ۶ هزار تومان محاســبه 
می شود. رایگان شدن گازبهای مشــترکان کم مصرفی که زیر پوشش 
کمیته امداد و بهزیستی هستند از محل افزایش قیمت های مشترکان 
پرمصرف است و مشترکانی که از پلکان ششم به بعد ۸۰ درصد مصرف 
پارســال را بیشــتر مصرف کنند، یعنی دوره متناظر سال گذشته اش 
۸۰ درصد بیشتر از مصرف داشته باشــد قیمت تعرفه ای که برای آنها 

محاسبه می شود دو پله بالاتر خواهد بود.

 برنامه ریزی برای تولید روزانه ۱.۵ میلیارد مترمکعب گاز
 تا 8 سال آینده

در زمینه گاز با وجود اینکــه تولیدکننده بزرگی هســتیم، اما با توجه 
به نیاز کشــور باید تولید گاز را افزایش دهیم. به ایــن منظور باید ۸۰ 
میلیارد دلار در طول هشــت سال آینده ســرمایه گذاری در حوزه گاز 
انجام گیرد تا تولیــد گاز را از رکورد یک میلیــارد مترمکعبی فعلی به 
آســتانه ۱.۵ میلیارد مترمکعب در روز برســانیم. برای این منظور باید 
ســرمایه داخلی و خارجی به میدان آید. برای مثال اکنون بخش های 
زیادی از ســرمایه گذاری ها به هلدینگ های بــزرگ اقتصادی واگذار 
شده و برآورد می شــود در طول پنج ســال آینده با افزایش تولید گاز 
مواجه شــویم.  هم اکنون ۱۰۰ میلیارد دلار عقد قرارداد با شرکت های 
داخلی و خارجی برنامه ریزی شــده و در بخش خارجــی ۴۰ میلیارد 
دلار تفاهم نامه امضا شــده که بیش از ۵ میلیارد دلار آن به عقد قرارداد 

رسیده است.
با این اما در شــرایط فعلی چاره ای جز مدیریت مصــرف وجود ندارد، 
مشترکان باید به این موضوع توجه بیشتری داشته باشند تا بتوان بدون 
مشکل روزهای سرد را پشت ســر گذاشــت و بعد از آن به فکر توسعه 
طرح ها و افزایش تولیــد گاز بود. د در حال حاضر بیــش از ۲۰۰ پروژه 
مهم و اساسی صنعت گاز در کشــور در حال اجراست که پس از گذر از 

ناترازی فعلی می توان با اهتمام بیشتری به آن ها پرداخت.

کاهش صادرات گاز به ترکیه دلیل فنی دارد
یک منبــع آگاه از کاهش ۷۰ درصدی صــادرات گاز ایــران به دلیل 
مشکلات فنی ایجاد شده برای کمپرســورها خبرداد و گفت: تیم فنی 
مشترک بین ایران و ترکیه برای رفع مشکل ایجاد دشه است.یک منبع 
آگاه با اشــاره به علت کاهش ۷۰ درصدی صــادرات گاز ایران به ترکیه 
گفت: کمپرسورهای انتقال دهنده گاز ایران به ترکیه دچار مشکل شده 
و این کمپرســورها هم اکنون نمی توانند گاز را طبق قرارداد به ترکیه 
منتقل کنند. تیم های فنی شــرکت بوتاش ترکیه و شــرکت ملی گاز 
ایران یک کمیته مشترک تشکیل داده و از کمپرسورها بازدید به عمل 
آورده اند.وی تصریح کرد: این تیم در تلاش است تا در اسرع وقت مشکل 
را برطرف کرده تا صادرات گاز به ترکیه بر اســاس توافق انجام شود. بر 
اساس قرارداد ۲۵ ساله ای که بین ایران و ترکیه منعقد شده است ایران 

باید سالانه ۱۰ میلیارد متر مکعب گاز به این کشور صادر کند.
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ترمیم تیم اقتصادی کابینه ادامه دارد؟

خاندوزی سیاست ارزی دولت را زیر سئوال برد 

زهرا علی اکبری  وزیر امــور اقتصادی و دارایی 
سیاست جدید اعلامی از سوی رییس کل جدید 
بانک مرکزی را زیر سئوال برد و موضوع تخصیص 
ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی برای واردات کالا را زیر 

علامت سئوال بزرگی قرار داد . 
 این تنها رییس کل بانک مرکــزی نبود که اعلام 
کرد قرار اســت نرخ ارز تخصیصی برای واردات از 
ســامانه نیما ۲۸ هزار و پانصد تومان باشد. معاون 
اول رییــس جمهوری نیــز در ســخنانی بر این 
موضوع مهر تایید زد آن جا کــه اعلام کرد معاون 
اول رئیس جمهــور گفت: تصمیــم گرفتیم تا دو 
سال نرخ ارز کالاهای اساسی را ثابت نگه داریم تا 

با تنش جدی در قیمت ها مواجه نشویم.
وی در یازدهمیــن روز دی مــاه، این سیاســت 
را برپایــه حساســیت ویــژه رییــس جمهوری 
به معیشــت مردم سیاســت درســت و مناسب 
توصیف کرد اما حالا وزیر امور اقتصادی و دارایی 
در جایگاه یکی از سیاســتگذاران اقتصادی، این 
سیاست را زیر ســئوال برده و در آخرین گفتگوی 
خود با صدا وسیما توضیحاتی داده است که اصل 

این تثبیت با ابهام روبرو شده است .
نکته اینجاســت که بســیاری از کارشناســان 
سیاســت تثبیت نرخ ارز در مرز ۲۸ هزار و پانصد 
تومان را سیاســتی ناکافی و غیراجرایی می دانند 
اما مســاله این اســت که اعلام یک سیاســت از 
ســوی مقامات نقض ان از ســوی مقامی دیگر، 
نوعی ســردرگمی را در اقنصاد ایــران به نمایش 

می گذارد.
خاندوزی، وزیــر امــور اقتصــادی و دارایی که 
همزمان جایگاه ســخنگویی دولت را نیز بر عهده 
دارد، اعلام کرده اســت: سیاست ستاد اقتصادی 
دولت در حوزه ارز، همان طور که قبلا آقای رییس 
کل و بقیه اعضا اعلام کردنــد، ایجاد ثبات در بازار 

رز اســت. این عبارت البته گاهی بدفهمی و دچار 
تفسیرهای غلط شــده اســت و برخی احساس 
کردند منظور دولت تثبیت نــرخ ارز روی نرخی 
خاص اســت، در حالی که آنچه به عنوان مصوبه 
وجود دارد و خود رییس کل و معــاون اول بر آن 
اتفاق نظر دارند، ثبات بازار ارز در محدوده سامانه 
نیما است و ما باید بتوانیم اکثریت واردات کشور 
را در ســامانه نیما و با نرخ نیما که ممکن اســت 
پایین تر یا بالاتر از ۲۸.۵۰۰ تومان باشــد، صورت 
گیرد.این نرخ با توجه به نوسانات اقتصادی کمی 
بیشتر یا کمتر، حول وحوش همین رقم مدیریت 

خواهد شد.
این در حالی اســت که رییــس کل بانک مرکزی 
صراحتا در گفتگویی با صدا و ســیما این نکته را 
گفت که در بــازار نیما، نرخ نیمــا را حتما تثبیت 
می کنیــم روی ۲۸.۵۰۰ تومــان بــرای واردات 

کالاهای اساسی، ماشین الات و تجهیزات و ...

مخبر یا خاندوزی؟ فرمانده اقتصادی 
کیست؟

مخبــر، معــاون اول رییس جمهــوری فرمانده 
اقتصادی دولت ســیزدهم محسوب می شود. وی 
در سی امین روز مردادماه سال گذشته بود که به 
عنوان مســئول هماهنگی تیــم اقتصادی دولت 
منصوب شــد تا بنا بر قول رییسی از بگومگوهای 

احتمالی در دولت پیشگیری کند.
پس از حاشیه نشــینی محســن رضایی، معاون 
اقتصادی رییس جمهــوری این نقش برای مخبر 
برجسته تر شــد و حضور وی در نشست سران سه 
قوه نیز نشان داد ســکان اقتصاد دولت رییسی در 

دستان مخبر است.
جلسه روز شنبه هفته گذشته سران قوا استثنایی 
بود؛ چراکه جز ســه رکن همیشگی این جلسات، 

محمد مخبر نیــز در این جمع حضور داشــت و 
همین مســاله حدس و گمان های زیــادی را به 
دنبال داشــت.برخی نماینــدگان مجلس دلیل 
این حضور را ســرعت دهی به اجرای تصمیمات 
اقتصــادی دانســتند تــا جایی کــه محمدرضا 
رضایی کوچی، رئیس کمیسیون عمران مجلس 
با بیان اینکه معاون اول رئیس جمهور قرار اســت 
تصمیمات سران ســه قوه را اجرا کند، به دنیای 
اقتصاد گفت: تصمیماتی را که در جلســه سران 
قوا گرفته می شــود دولت باید اجرا کند. مجلس 
قانون گذار و قوه قضائیه پشتیبان است، اما مجری 
و خط اول دستگاه اجرایی است. همیشه مرسوم 
بوده که حوزه اجرا و هماهنگی میان وزرا برعهده 

معاون اول رئیس جمهور باشد.
با این حال اما خاندوزی که زمزمه استیضاحش از 
ســوی برخی نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
نیز به گوش می رسد، ســخنانی مغایر با سیاست 

اعلامی دولت عنوان کرده است.

ترمیم تیم اقتصادی ادامه دارد؟
تیم اقتصادی کابینه امســال تغییراتی را تجربه 
کرده است. از اســتعفای حجت الله عبدالملکی و 
حضور وی به عنوان دبیر شورای عالی مناطق آزاد 
تا استعفای رستم قاســمی پیش از مرگ و حضور 
مهرداد بذرپاش، در قامت وزیر راه و شهرســازی 
تا برکنــاری رییس کل بانک مرکــزی و انتصاب 
فرزین، به عنــوان رییس جدید بانــک مرکزی، 
همگی در تیم اقتصادی کابینه رخ داده است. حالا 
نیز زمزمه اســتیضاح دوباره وزیر صنعت، معدن 
و تجارت و وزیر امور اقتصــادی و دارایی به گوش 
می رسد و به نظر می رسد تداوم بحران اقتصادی، 
تداوم ترمیم تیم اقتصادی کابینه را در پی خواهد 

داشت.

خریدار  غلامرضا فتحعلی در ســفر به منطقه 
اصفهان در نشســت هم اندیشی با رؤسای شعب، 
بر لزوم برنامه ریــزی دقیق و جامع در راســتای 

خدمت رسانی شایسته به مشتریان تأکید کرد.
سفارشی سازی خدمات بانک سینا بر اساس نیاز 

مشتریان
سرپرست بانک سینا ضمن بازدید از هفت شعبه 
چهارباغ، آپادانا، شــیخ صــدوق، حکیم نظامی، 
شــیخ بهایی، خواجو و مرکزی با حضور در ستاد 
منطقه با همکاران دیدار و راهکارها و تدابیر لازم 
برای ارائه خدمات رســانی مطلوب به مشــتریان 
را ارائه کرد.فتحعلــی با تأکید بر ضــرورت ارائه 
خدمات متنوع و متناسب با درخواست و انتظارات 
مشتریان در راستای مشتری مداری تصریح کرد: 
شعب باید در راســتای مشتری مداری به گونه ای 
عمل کننــد تــا مشــتریان در کوتاه ترین زمان 

ممکن، بهترین خدمات را دریافت کنند.
وی با اشــاره بر اینکه برنامه راهبــردی و تحول 
درکســب  وکار بانک با قدرت در حال پیاده سازی 
است، خاطرنشان کرد: از مهم ترین محورهای این 

برنامه، وجود رویه های متنــوع در ارائه خدمات 
است که باید بر اساس نیاز مشتریان تولید و ارائه 

شود.
فتحعلی به وجود نیروهای توانمند در بانک اشاره 
کرد و افزود: بانک باید بــا همکاری همه کارکنان 
شــرایطی ایجاد کند که به صورت سریع و به روز 

خدمات متمایز ارائه دهد.
سرپرســت بانک ســینا در ادامه ضمن تقدیر از 
مســئولین و همکاران شش شــعبه برتر منطقه 
اصفهــان و چهارمحــال بختیــاری، از عملکرد 

علی رضا بــرآور مدیر برتــر منطقــه اصفهان و 
چهارمحــال بختیاری و نیــز نــادر ذوالفقاری 
همکار بازنشسته شعبه شــهرکرد با اهدای لوح 

تقدیرکرد.
در ادامه ایــن بازدید، فتحعلــی عملکرد منطقه 
اصفهــان را به لحاظ منابع، مصــارف، مطالبات و 
ســایر آمارهای عملکــردی و همچنین وضعیت 

مکانی شعب مورد بررسی قرار داد.
گفتنی اســت در این ســفر معاونان اعتبارات و 
امــور بین الملل، شــعب و مناطق، مهندســی و 
پشتیبانی، مالی و ســرمایه گذاری، برنامه ریزی، 
سرمایه های انســانی، مدیر امور حوزه مدیرعامل 
و روابط عمومی و مدیر امور بین الملل سرپرســت 
بانک را همراهی کردند کــه به صورت جداگانه از 
شعب شهرهای مختلف بانک در منطقه بازدید به 

عمل آوردند و با همکاران دیدار کردند.
در این بازدید یک روزه، شعبه چهارباغ خواجوی 
بانک سینا نیز به بهره برداری رسید و فعالیت خود 
را در راستای خدمت رســانی به هموطنان رسماً 

آغاز کرد.

سرمد

یکی از خدمات وب اپلیکیشــن 
بیمه ســرمد، صدور آنلاین بیمه 
شــخص ثالث با قابلیت دریافت 

همزمان کد یکتا است.
 این شــرکت برای دسترســی 
تمامی مشــتریان و بیمه گذاران 
به خدمات آنلاین، وب اپلیکیشن 
ســرمد را طراحی کــرده تا افراد 
بدون نیــاز به نصب اپلیکیشــن 
از طریــق پلتفرم هــای ویندوز، 
اندرویــد و آی او اس از خدمــات 

بیمه سرمد بهره ببرند.
یکــی از خدمــات ویــژه وب 

اپلیکیشن بیمه سرمد 
فــروش  بخــش  در 
صــدور  بیمه نامــه، 
آنلاین بیمه شــخص 
ثالث اســت. ســامانه 
صدور آنلاین بیمه نامه 
شــخص ثالــث بیمه 

ســرمد، این قابلیــت را دارد که 
همزمان با صــدور بیمه نامه، کد 
یکتای بیمه نامه را از بیمه مرکزی 
دریافت و برای مشــتری ارسال 
کند.با اســتفاده از این ســامانه، 
همــه مشــتریان می توانند پس 

درخواســت صدور  از 
بیمه نامه شخص ثالث 
و پرداخــت وجــه، به 
صــورت آنلایــن این 
بیمه نامه را بــه همراه 
کد یکتا دریافت کنند. 
ســامانه صدور آنلاین 
بیمــه شــخص ثالث ســرمد، با 
ارتباط آنلاین با ســامانه سنهاب 
بیمه مرکزی، قابلیت ارســال و 
اســتعلام کد یکتای بیمه نامه را 

در اختیار مشتریان قرار می دهد.
ایــن ســامانه، از طریــق وب 

اپلیکیشن بیمه سرمد به آدرس 
در   webapp.sarmadins.ir
اختیــار تمامی مشــتریان قرار 
دارد.بیمه ســرمد از جوان ترین 
شــرکت های حاضــر در صنعت 
بیمه کشــور اســت که در سال 
۱۳۹۲ با حمایت بانک صادارات 
ایران تاســیس شــده است. این 
شرکت، در سال ۱۳۹۹ توانست 
وارد باشگاه هزار میلیاردی های 
صنعت بیمه شــود و در دو سال 
گذشــته نیز حق بیمــه تولیدی 

خود را افزایش داده است.

خرید آنلاین بیمه شخص ثالث با چند کلیک از وب اپلیکیشن سرمد

انرژیشعبه  روزنامه سراسری صبح ایران
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سرپرست بانک سینا در اصفهان مطرح کرد

سفارشی سازی خدمات بانک سینا بر اساس نیاز مشتریان


